
به سوی آزادی اجتماعات
حسین میرمحمدصادقی

اصل آزادی اجتماعات از آن دســت موضوعاتی است که هم مورد تاکید  موکد قانون اساسی 
اســت و هم در اســناد و کنوانسیون های حقوق  بشــری  که اتفاقا ایران نیز به برخی از آنها 
پیوسته، مورد تاکید قرار گرفته  اســت. بنابراین می توان از اصل آزادی اجتماعات به عنوان 
حقی اساســی  از حقوق بنیادین بشــر نام برد. فارغ از این بحث که آزادی در بیان نظرات و 
اعتراضات یکی از  اصول بنیادین حقوق بشر است اما مصلحت هر حکومت و حاکمیتی  ایجاب 
می کند که شــهروندان بتوانند نظرات و اعتراضات شان در مســائل  و موضوعات مختلف را 
مطرح کنند چراکه این مهم از یک سو باعث  می شود که اگر ایرادی به اقدامات و تصمیم های 
مســوولان وجود دارد،  مســوولان در اثر برگزاری این تجمعات و مسائلی که در آن مطرح 
 می شود، از این ایرادها مطلع شده و برای رفع آنها تلاش کنند و از  دیگر سو وقتی مکان هایی 
برای بیان اعتراض تعریف می شود، از افراط  و تندروی جلوگیری می شود؛ به بیان دیگر این 
مساله عملا به کسادی  بازار کســانی می انجامد که تلاش می کنند از شهروندان ناراضی در 
 راســتای انجام رفتار ساختارشکنانه استفاده کنند. در حقیقت وقتی  شهروندان جایی برای 
بیان اعتراض خود داشــته باشند، دســت به اقدامات  افراطی نمی زنند. ناگفته نماند در این 
موارد دولت یا هر قوه دیگری  نمی تواند این حق شهروندان را به گونه ای محدود کند که حق 
برگزاری  تجمعات فقط در مکان های خاصی در شهرهای مختلف محقق باشد؛  بلکه باتوجه به 
شرایط مختلف که در قوانین عادی آمده است، شهروندان  می توانند ضمن کسب مجوزهایی، 
نســبت به برگزاری تجمع های  اعتراضی اقدام کننــد و طبعا مکان برگزاری این تجمع ها را 
هم مشخص  کنند و به وزارت کشور اطلاع دهند. اما اگر وضعیت به گونه ای باشد  که بدون 
محدود کردن حق شهروندان، اقداماتی جهت تسهیل بیان  اعتراض صورت گیرد و در همان 
راستا مکان های خاصی برای انجام  این اعتراض ها در نظر گرفته شود، چنان که اگر شهروندی 
خواســت در  مکانی دیگر تجمع کند، بتواند روال قانونی مربوطه را طی و نسبت به  برگزاری 
تجمع مدنظر خــود اقدام کند... این مصوبه اقدامی مثبت به نظر می رســد؛ مضاف بر آنکه 
سال هاست،  محوطه مقابل ساختمان پارلمان به عنوان یکی از مکان های برگزاری  تجمع های 
اعتراضی در نظر گرفته شــده و شهروندان از این محل برای  بیان اعتراض و انتقادهای خود 
اســتفاده می کنند و گاهی اوقات هم پاسخی  هم از مسوولان دریافت می کنند، چنانچه در 
کشــورهای دیگر نیز  مکان هایی همچون »هایدپارک« در لندن وجود دارد که شــهروندان 
 می توانند آنجا تجمع کنند. در اوایل پیروزی انقلاب اسلامی عملا  محوطه دانشگاه تهران به 
مکانی برای میتینگ های سیاسی و اعتراضی  تبدیل شده بود؛ به گونه ای که هر روز گروه های 
مختلفی در دانشگاه  تهران جمع می شدند و نظرات خود را مطرح می کردند و با افرادی که 
 نظر مخالفی داشــتند، مباحثه می کردند. بنابراین هرچند محدود کردن  اینکه شــهروندان 
تنها در مکان های خاص اجازه تجمع داشــته باشند،  درست نیست و می تواند خلاف قانون 
اساســی باشد اما اینکه در همان  راستا مکان هایی در نظر گرفته شود که شهروندان بتوانند 
برای بیان  نظر از انتقاد و اعتراض شــان استفاده کنند، اقدام مثبت و گامی است رو  به سوی 

آزادی بیان و حق اعتراض! 
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مقصر کاهش
 پرداخت های اینترنتی کیست

حسن خوش پور
نظــام بودجه ریزی عصاره و تبلور نظــام و محتوای حکمرانی 
و اقتصاد  سیاســی و متاثر از ســاختار توزیع قدرت سیاســی 
در جامعه اســت و ســند  بودجه تصویر مالی و عملیاتی شیوه 
حکمرانی و حکومت داری در ســال  برنامه ریزی شــده است. 
اسناد بودجه به ظاهر انعکاس مالی و اداری  دارند، ولی به واقع 
اســنادی سیاســی و تبیین کننده روش تخصیص منابع  برای 

انجام فعالیت ها و اجرای برنامه های مالی و عملیاتی هستند. 
تــلاش برای اصــلاح نظــام بودجه ریزی بــدون بازنگری در 
روش های  حکمرانــی و تغییر مبانی اقتصاد سیاســی بیهوده 
است و نتیجه ندارد. کم و  کیف جایگاه دولت در اقتصاد و مفاد 

ماموریت های آن و نقــش و تاثیر  گروه های ذی نفع و ذی نفوذ 
کــه متاثر از وقــوف، مبانی نظری و ارزشــی  حاکم بر جامعه 
اســت بر محتوا و ذات نظام بودجه ریزی و روش های آن  تاثیر 
می گذارد. همان طور که اگر نظام بودجه ریزی کارآ و مناســب 
 نباشــد، نمی توان انتظار داشت که عملکرد دولت )حکمران( و 
 برنامه هایی که اجرا می کند کارآ و ثمربخش باشد. اگر ساختار، 
حجم،  مقیاس و ایفای نقش دولت هم منطقی و مناسب نباشد 
یا ذی نفعان و  ذی نفوذان عملکرد مناســبی نداشــته باشند، 
بــه هیچ وجه نمی تــوان انتظار  وجود و کارکــرد کارآی نظام 

بودجه ریزی را داشت. 
روش های تنظیم و تصویــب، اجرا و نظارت بر بودجه، صورت 
 کاربــردی و عملیاتی نظام بودجه ریزی هســتند و اصلاح آنها 
پس از  بازنگــری در نظام بودجه ریزی معنا دارد که در فرآیند 
اصلاح، به مراتب  آســان ترین مرحله است. بنابراین آنچه برای 
رفع عــدم کارآیی ها و ارتقای  بودجه ریــزی پیچیده، زمانبر و 
طاقت فرساســت، اصلاح طرزفکر حاکم  بر اداره کشــور است. 

اگــر منابع بودجه وابســته به درآمدهای نفتی اســت،  دلیل 
آن وابســتگی کشــورداری دولت به درآمدهای نفتی است و 
برای  اصلاح ترکیب منابع و درآمدهای بودجه، ساده اندیشــی 
اســت اگر تصور  شــود بدون تغییر در نقش و جایگاه دولت و 
نحوه دسترســی آن به  درآمدهای نفتی، ترکیب منابع بودجه 
در راســتای رفع وابســتگی به  درآمدهای نفتی تغییر کند و 
سرفصل های جدید درآمدی نظیر درآمدهای  مالیاتی جایگزین 

آن شود. 
با ایــن پیش فرض که دولت نقــش منحصر به فرد در تولید و 
مصرف  جامعه دارد و حتی آنجا که ندارد با اســتفاده از قوانین 
و رفتارهای  تبعیض آمیز حضوری تعیین کننده دارد، نمی توان 
دولت را کوچک و  هزینه ها را کاهش داد. در ســازمان دولت، 
مدیریت ها بر مبنای هزینه  شــکل گرفته انــد. بنابراین بخش 
مصــارف بودجه هم تحت تاثیــر این  وضعیت همــواره دچار 
کسری است. اصلاح روابط خزانه داری و نظام  تخصیص بودجه، 
استقرار سامانه های نظارتی جدید برای دقیق تر شدن و  کاهش 

اختلالات در مراحل اجرای بودجه اقدامی صحیح اســت، ولی 
 نســبت به اقدامــات راهبردی که لازم اســت در اصلاح نظام 

بودجه ریزی  انجام شود، بسیار ابتدایی است. 
اصــلاح نظــام بودجه ریزی بــدون اصلاح نظــام برنامه ریزی 
هم امکان پذیر  نیســت. نظــام برنامه ریزی دارای ســازمان و 
فرآیندهای شــناخته شده ای  است. در سلســله مراتب اسناد 
برنامه، پــس از انتخــاب و تعیین چشــم انداز و  راهبردهای 
بلندمدت کشورکه اصطلاحا سند چشم انداز و راهبردی  نامیده 
می شود، برنامه های میان مدت برای تحقق آرمان های راهبردی 
 تدوین می شــود و بودجه پایین ترین و عملیاتی ترین سند در 
نظام  برنامه ریزی اســت که برنامه های میان مدت و بلندمدت، 
اســناد بالادست  آن هستند. چطور می توان بدون لحاظ کردن 
یــا اصلاح نظــام برنامه ریزی  و روش های تدویــن برنامه های 
بلندمدت و میان مدت، نظام بودجه ریزی  را اصلاح کرد؟ بدون 
تردید هر پیشنهاد اصلاحی اگر مشکل جدیدی  ایجاد نکند، از 

مشکلات فعلی نخواهد کاست. 

 گزارش

اصلاح نظام بودجه ریزی
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هفت خان اخذ مجوز
مانعی در مقابل 

تولیدکنندگان  
بروکراســی پیچیده و نامساعد بودن فضای کسب و کار 

 یکی از موانع اصلی در رونق تولید است . 
گل به خودی های کشــور در صــدور مجوز به گزارش 
 خبرنگار صنعت،تجارت و کشــاورزی گــروه اقتصادی 
 باشگاه خبرنگاران جوان، شــاخص فضای کسب و کار 
 یکی از شــاخص های مهم در اقتصاد هر کشــور است 
که  ســهولت و مناســب بودن هر کشــور برای انجام 

فعالیت های  اقتصادی و تجاری را نشان می دهد . 
این شاخص توسط بانک جهانی ایجاد شده و رتبهٔ بالاتر 
 در آن نشان دهنده مقررات بهتر و ساده تر، برای کسب و 
 کار ها و حمایت های قوی تر از حقوق مالکیت خصوصی 
 است . فضای کســب وکار بر اساس ۱۰ زیرشاخص، آغاز 
کســب  وکار، دریافت مجوز، هزینه دریافت اشــتراک 
برق توسط  شــرکت ها، ثبت دارایی ها، کسب اعتبارات 
یــا دریافت وام،  حمایــت از ســرمایه گذاران، پرداخت 
مالیات، تجارت کالا  در جهان، سهولت اجرای قرارداد ها 

و ورشکستگی و  تعطیلی شرکت ها محاسبه می شود . 
در این بین موضوعی به نام مجوز کسب وکار دغدغه ای 
 با قدمت چند ســاله در کشور است؛ سالهاست که تمام 
 مســئولان به منتقدان مشــکلات صدور مجوز تبدیل 
شده اند  و هیچ کس به داد آن نمی رسد. هفت خان اخذ 
مجوز به  دیواری در مقابل تولید کنندگان تبدیل شــده 

و کم کم  دردسر ساز می شود . 

ë  تاکید مقام معظم رهبری بر اصلاح محیط
کسب و کار

حضــرت آیت ا... خامنــه ای مدتی پیــش در دیدار با 
 نخبگان جوان و اســتعداد های برتر علمی کشور لازمه 
 گسترش تعداد شرکت   های دانش بنیان و فعالیت آن ها 
را  ایجاد زیرســاخت های قانونی و رفع موانع پیشِ روی 
آن ها  برشــمردند و فرمودند: مکرراً تأکید کرده ایم که 
محیط  کســب و کار باید اصلاح شود؛ مثلًا مجوزی که 
باید  ظرف یک هفته صادر شــود، شش ماه زمان نبرد، 

 موازی کاری های غلط حذف و انحصار برداشته شود . 

اما کماکان مجوز یک هفته ای معنایی در کشور ندارد و 
 اگر کارتان به اخذ مجوز کشیده شود؛ باید هزاران روش 
 و ترفند به کار بگیرید تا توجه ها به شــما جلب شــود؛ 
 صــدور مجوز هم از قاعده صف بی بهــره نمانده و چند 

 روزی برای رسیدن نوبتتان باید انتظار بکشید . 
رضا رحمانی وزیــر صنعت، معدن و تجارت هم وزیر  با 
تاکید بر وجود مشکلات در اخذ مجوز و فعالیت  صنعتی 
به خصوص در حوزه معدن بیان کرد:  بروکراسی پیچیده 
و نامساعد بودن فضای کسب و کار  یکی از موانع اصلی 

در رونق تولید است . 
او بیان کرد: بهبود این شــرایط و رفع اختلال در صدور 
 مجوزهــا، نیاز به پای کار آمدن تمام ســازمان ها دارد؛ 
 بدون شــک اولویت در رفع این مشــکل، خود وزارت 
 صنعت، معدن و تجارت اســت، اما برای مقابله با آن به 

 همکاری همه سازمان ها احتیاج داریم . 
وزارت صمــت می تواند بــه عنوان ســازمان اصلی در 
 مدیریت فعالیت های صنعتی و تجاری به مرکز مدیریت 
 صدور مجوز در کشور تبدیل شود، شروع هر نوع  کسب 
و کاری در نهایــت به وزارت صنعت گره  می خورد پس 
شاید بتوان این ســازمان را به عنوان مرکز  مدیریت در 

این حوزه در نظر گرفت .

ë  تاخیر در استعلام روند اعطای مجوز را کند
می کند

صادقی نیارکی جانشین وزیر در امور صنایع در  گفت وگو 
با  خبرنگار صنعت،تجارت و کشاورزی   گروه اقتصادی 
باشگاه خبرنگاران جوان، اظهار کرد:  فرآیند اخذ مجوز 
در وزارت صمت در ســامانه  جداگانه ای متمرکز شــده 
اســت؛ فرآیند پیگیری و صدور  مجوز ها در این سازمان 
از طریق ســامانه "بهین یار" و  به صــورت الکترونیکی 
انجام شــود . او ادامه داد: در سامانه ذکر شده هیچ گونه 
تعلل و  تاخیــری وجود ندارد و فرآیند اعطای مجوز در 
 سریع ترین حال ممکن طی می شود استعلام هایی است 
کــه  از بخش های مختلف باید گرفته شــود را می توان 

دلیل  اصلی کاهش سرعت فرایند دانست . 
صادقی نیارکی گفت: ما در وزارت صنعت تمام  تلاشمان 
را می کنیم تا با شــکل گیری پنجره واحد،  دستگاه ها را 
مکلف به تسریع فرآیند استعلام کنیم؛ حتی  در مواردی 
برای انجــام این امور مــدت زمان مشــخصی  تعیین 

می شود تا به زمان بندی منطقی نزدیک شویم . 
شاید نیاز به بررسی بنیادی تر وجود داشته باشد؛ بدون 

 شــک اعطای مجوز تنها راه مدیریت کســب وکارها و 
 نظارت بر فعالیت آن ها نیست؛ تعداد و انواع کسب کارها 
 روز به روز گســترش پیدا می کنــد و پیچیده تر از قبل 
 می شــود، بســتر اینترنت به بازاری برای فروشندگان 
و  مصــرف کنندگان تبدیل شــده و هر روز محصولات 
و  خدمــات جدیدتری پا در این عرصــه می گذارند که 
کار  روش های قدیمی مدیریتی را ســخت   تر و سخت تر 
می کند . محمدرضا نجفی منش رئیس کمیسیون بهبود 
محیط کسب  و کار اتاق تهران درباره روند بهبود فضای 
کســب و کار  بیان کرد: متاسفانه پایش های جدیدی که 
از محیط کســب و  کار انجام شده است نشان می دهد 
که رتبه و وضعیت  مطلوبی نداریم؛ گزارش اخیر کسب 
و کار جهانی حاکی  از آن اســت که کشورهای رقیب و 
همسایه پیشرفت و  عملکرد بهتری نسبت به ما داشتند . 

او تاکید کرد: ما در این حوزه در حال درجا زدن هستیم 
 و کشــور های رقیب ما عملکرد بهتــری در این حوزه 
 دارند. امسال هم بررسی فضای کسب و کار ایران موید 
 این مطلب است که نمره کسب و کار ما کماکان پایین 

و  تکانی نخورده است . 

ë  محو شدن ساختار مجوزی در دل تغییرات
ساختار  کسب وکار

رضا قربانی کارشــناس فناوری های مالی در گفت وگو 
با   خبرنگار صنعت،تجارت و کشاورزی  گروه اقتصادی 
 باشگاه خبرنگاران جوان، درباره مشکلات ایران در اخذ 
 مجوز ها اظهار کرد: در کشــور ما بیش از ۸ هزار و   ۲۰۰ 
واحد صنفی وجود دارد که تــا به امروز مجبور به  اخذ 

سندی به نام مجوز بوده اند . 
او ادامــه داد: دریافت این مجوز و عضویت در واحد های 
 صنفــی جزئیات عملکردی آن ها را تعیین می کرد برای 
 مثال تصور کنید یک واحد نانوایی از طرف اداره  صنفی 
موظف می شــود تا نــان را با وزن مشــخص و قیمت 
 مشــخص طبخ کنــد، اما این امر با گســترش و تغییر 

کسب  و کار ها امکان پذیر نخواهد بود . 
قربانی کسب و کار های امروز را پیچیده دانست و گفت: 
 امروزه شــاهد فعالیت کسب و کار هایی در سطح کشور 
 هستیم که ساختار بسیار متفاوت و پیچیده تری نسبت 
به  کســب و کار های سنتی دارد برای مثال سایت هایی 
را در  نظــر بگیرید که اقدام به فــروش کالا و خدمات 
می کنند که  بدون شک نمی توان با قوانین سنتی تعیین 

شده برای  واحد های صنفی آن ها را اداره کرد .

اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان آذربایجان غربی

آگهی تجدید مناقصات
اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای 

استان آذربایجان غربی
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در ساختمان دارالقرآن – خیابان معلم )مرحله سوم( ازروز شنبه 
مورخ 1398/9/2 تا روز سه شنبه 1398/9/5 افزایش یافت و 
آگهی های نوبت پنجم و ششم مزایده –فوق الذکر به شرح فوق 

اصلاح می گردد.

تجدید مزایده

تضمین برآورد اولیه شماره مناقصه نام پروژه ردیف

786/913/913/249 713/275/998/4 97- ر- 98 عملیات اجرایی خط کشی قطعات 3 و 4 محور سلماس -خوی 1

538/357/429 765/150/587/8 98- ر- 98 تهیه و نصب تابلو و علائم قطعات 3 و 4 محور سلماس – خوی  2

653/861/214 064/233/297/4 100 – ر - 98 تکمیل بهسازی راه روستایی گایی شهرستان ارومیه 3

971/065/550 426/319/001/11 101 – ر - 98 تکمیل بهسازی راه روستایی الند شهرستان خوی 4

093/929/440 861/581/818/8 102 – ر - 98 تکمیل بهسازی راه روستایی پروانه شهرستان اشنویه  5

پیمانکاران دارای رتبه حداقل 5 رشته راه و ترابری از سازمان برنامه و بودجه میتوانند در این مناقصه شرکت نمایند.
)www.setadiran.ir 1تحویل )فروش ( مناقصه از تاریخ 98/08/30 تا تاریخ 98/09/06 )فقط از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت به آدرس

2دریافت پاکات و اسناد تکمیل شده تا ساعت 12/00 روز دوشنبه مورخ 98/09/18
3تاریخ9 بازگشایی پیشنهادها از طریقف سامانه ستاد روز سه شنبه ساعت 09/00 مورخ 98/09/19

شناسه آگهی666783



��289��شماره�-��1398��2�آذر�ماه�شنبه yadegar_emrooz@yahoo.com سیاسی2

اینترنت ملی پاسخ گوی
 نیازهای مردم نیست

یک نماینده مجلس گفت: قطعی اینترنت یک امر موقتی است و به 
 زودی وصل خواهد شد. 

بهروز بنیادی درباره قطعی اینترنت در کشــور با بیان این که اتفاقی 
در  کشــور رخ داد که مردم شوکه شــدند و اعتراض کردند، گفت: 
متاســفانه  عده ای از فضــای اعتراضی مردم سوءاســتفاده کردند و 

حوادثی اتفاق  افتاد. 
نماینده مردم کاشمر ادامه داد: شاهد بودیم تعدادی از هموطنان ما 

 بواسطه همین سوءاستفاده ها کشته شدند.  
وی ادامه داد: امنیت و حفظ آن باید ســرلوحه کار حکومت ها باشد 
و حفظ  جان شهروندان در اولویت شــان باشد. در همین راستا بود 
که شــورای  عالی امنیت ملی تصمیم گرفت که اینترنت برای مدتی 

قطع شود. 
این عضو کمیسیون بهداشت و درمان مجلس شورای اسلامی افزود: 
 مسئله اینجاست که بســیاری از کسب و کارهای ما از جمله حمل 
و نقل،  امور بانکی و بیمارستانی و غیره وابسته به این فضا هستند.  

وی بــا بیان این که درخصوص فضای اینترنت ملی کارهایی صورت 
 گرفته اســت که البته پاســخ دهنده نیازهای مردم نیســت، گفت: 
امیدوارم این  مســئله ختم به خیر شــود و مجددا آرامش به جامعه 
برگردد و اینترنت هم  به عنوان یک وسیله کار و اطلاعاتی در اختیار 

مردم قرار گیرد. 
این نماینده مجلس شــورای اســلامی درباره این که گفته می شود 
با قطع  اینترنت مردم خط خبری خودشــان را از رسانه های بیگانه 
دریافــت  می کنند، گفت: قطعا این امر چیز تازه ای نیســت و مردم 

سال های سال  است که با آن مواجه هستند. 
وی با اشاره به اینکه این یک انتخاب است که مردم اطلاعات شان را 
از  کجا دریافت کنند، اظهار کرد: مردم هستند که انتخاب می کنند 
از  رسانه های دیداری و شنیداری داخل کشور استفاده کنند یا اینکه 
 رسانه های خارجی را رصد کنند، اینکه بگویم اینترنت را وصل کنیم 

تا  از رسانه های داخلی استفاده شود محلی از اعراب ندارد. 
نماینده مردم کاشــمر افزود: بیشترین موردی که مردم روی آن در 
مورد  قطعی اینترنت اعتراض دارند بحث کســب و کار و ارتباطاتی 
اســت که با  یکدیگر در آن فضا داشتند، زیرا این فضا محلی بود که 

افراد دور از  هم، کنار هم باشند.  
وی خاطرنشان کرد: فضای علمی کشور ما به اینترنت وابسته است 
 دانشجویان ما از این فضا برای کسب علم استفاده می کنند که امروز 

به  مشکل برخورده اند. 
بنیادی تاکید کرد: قطعی اینترنت یک امر موقتی اســت و به زودی 

وصل  خواهد شد. 

وکیل پایه یک دادگســتری در اســتان 
قزویــن گفت: اگر ایران از پیوســتن به 
 FATF  خودداری کند و به این فرصت 
پشــت پا بزند، در مجامع بین المللی  به 
کشــوری غیرهمکار و خطرناک تبدیل 
شده و در مبادلات تجاری با  کشورها نیز 

به مشکل می خورد. 
داشــت:  اظهــار  نســخه چی  محمــد 
کشــورهای جهان در یک دســته بندی 
کلی  به چهار گروه همــکار، غیرهمکار 
ســفید )هنوز قوانین  FATF  را پیاده 
 ســازی نکرده اند(، کشــورهای در حال 
پیاده سازی  FATF  مانند عراق و  سوریه 
و کشــورهای خطرناک تقسیم می شوند 
که قرارگیــری در هر یک  از این گروه ها 
برای آینده اقتصادی ملت ها بسیار مهم 

است. 
وی اضافه کرد: گرچه موضوع پیوســتن 
ایــران بــه ســازمان  FATF  به  دلایل 
مختلف به بن رســیده است، اما محلق 
نشــدن ایران بــه این ســازمان  باعث 
می شود تا ایران در هرگونه مبادله مالی 
و تجاری با کشورهای  عضو این سازمان 

نیز محروم شود. 
نسخه چی در مورد توصیه  و هشدارهای 
 FATF، تاکید کرد: این ســازمان  بین 

دولتی به کشــورهای غیرهمکار هشدار 
می دهد که اقدامات مالی  خودشــان را 
متناســب و موثر با ریسک های موجود 
و منطبق با  FATF   انجــام دهند تا از 
تحریم شــدن توسط کشــورهای دیگر 

مصون بمانند. 
این وکیل و کارشــناس مباحث حقوق 
  FATF  بین الملل تصریح کرد: مخالفان

معتقدند که پیوستن ایران به این گروه 
ویژه نه تنها منفعتی ندارد،  بلکه در اصل 
با نشــر اطلاعات مالی از کشــور زمینه 
لازم برای اعمال  تحریم های بیشــتر از 
سوی کشورهای قدرتمند را نیز تقویت 
می بخشند،  اما مسئله مهم آثار دوری از 
این سازمان مورد غفلت واقع شده است. 

نســخه چی با بیان اینکه آثــار و تبعات 

دوری از  FATF  شــرایط نامســاعدی 
 برای کشور ایجاد می کند، افزود: واقعیت 
این اســت که بی توجهی به این  سازمان 
بین دولتی و پشت پا زدن به آن، آثاری 
به مراتب بدتر برای  جمهوری اســلامی 
فراهم کــرده و ما را از نظــر حقوقی و 
اقتصادی در  شرایط دشواری قرار خواهد 

داد. 
بــه گفته وی، برای پی بــردن به آثار و 
تبعات این سازمان بین دولتی لازم  است 
به شــیوه کارکرد و توصیه  نامه های آن 
توجه شــود، به طوری کــه  FATF  با 
صراحت تمرکز خودش را بر روی مبارزه 
با پولشــویی، تامین  مالی تروریســت و 
اشاعه تسلیحات کشتار جمعی گذاشته 
و قادر است تا  فرآیند مالی هر کشوری را 

ارزیابی و کنترل کند. 
ایــن وکیل پایه یک دادگســتری هدف 
اصلــی ســازمان  FATF  را مبــارزه با 
 پولشــویی و شــفاف تر شــدن فعالیت 
اقتصــادی کشــورها دانســت و اضافه 
 کرد: پول شــورها با استفاده از خلاء های 
قانونی بــه دنبال مخفی کــردن  منابع 
درآمدی خود هســتند و به همین دلیل 
قانون  FATF  هرگونه تحصیل،  تملک، 
نگهداری یا اســتفاده از عواید حاصل از 

فعالیت هــای غیرقانونی  را با علم به این 
که به طور مســتقیم یا غیرمستقیم در 
نتیجــه ارتکاب جرم  به دســت آمده را 

رصد کرده و با آن برخورد می کنند. 
وی خاطرنشــان کرد: هنگامی که سود 
غیرقانونی  به  فعالیت هــای  از  حاصــل 
روش های اختفــاء، پنهان کردن و دروغ 
قابل رصد نباشد، به اقتصاد  کشور صدمه 
زده و باعث می شــود بــا ورود پول های 
نامشروع و  تکنیک های پیچیده سیستم 
بانکی و مالی کشــور فلج گردد که این 
مهم باید  مورد توجه مسئولان قرار گیرد. 

گروه ویژه اقدام مالــی که تحت عنوان 
 FATF  شناخته می شود، یک  سازمان 
بین دولتی در پاریس اســت که با هدف 
تنظیم اســتانداردها و  گسترش اجرای 
قوانین، معیارهای عملیاتی و جلوگیری 
از تهدیدات  امنیتی نظیر پولشــویی در 
سال ۱۹۸۹ با اجماع هفت کشور جهان 

تشکیل  شد. 
در حال حاضر ایران از پیوســتن به این 
سازمان خودداری کرده و  FATF  نیز به 
ایران مهلت داده تا بهمن ماه سال جاری 

به عضویت این  سازمان درآید. 

ســید احســن علوی نایب رئیس کمیســیون عمران 
مجلس شــورای اســلامی  تاکید کرد که باید شرایط 
اقتصادی فراهم شود که سرمایه گذار نسبت به  آینده 
ســرمایه گذاری خود مطمئن باشد. علوی ، با اشاره به 
ضرورت از میان برداشتن موانع تولید در داخل  کشور، 
بیــان کرد: مقام معظم رهبری امســال را به نام رونق 
تولید نام  گذاری کردند اما واقعیت امر این اســت که 
علی رغم تصویب قوانین  متعــدد ما به جایی که باید 
در تولید داخلی نرســیده ایم. ساختار محیط  کسب و 
کار در داخل کشــور صحیح نیست و متاسفانه مسیر 
تولید در  داخل کشــور برای تولید کنندگان تســهیل 
نشده اســت. وی در ادامه اظهار کرد: متاسفانه بخش 
خصوصی نتوانسته جایگاه خود  را در حکمرانی بدست 
آورد و این امر خود باعث شــده تا بخش تولید  مسیر 
پیشــرفت را در داخل کشور طی نکند. یکی از دلایل 

بازماندگی در  بخش تولید نظام بانکی کشور است که 
آنطور که باید و شاید در اختیار  تولید کنندگان نیست. 

نماینده مردم سنندج در مجلس تصریح کرد: از سوی 
دیگر دولت موازی  کاری هــای زیادی در درون خود 
دارد و بــرای گرفتن مجوز باید هفت  خان رســتم را 
پشــت سرگذاشــت. از ســوی دیگر ما بایــد امنیت 
اقتصادی را  برای سرمایه گذار فراهم کنیم. بروکراسی 
اداری نیز از ســوی دیگر  شرایط را سخت تر می کند. 
همه این عوامل دست به دست هم می دهد  تا سرمایه 
گذار عطای سرمایه گذاری در بخش تولید را به لقایش 
ببخشــد  و به سراغ بخش های دیگر برود. وی در ادامه 
تاکید کرد: ما باید شرایط اقتصادی را فراهم کنیم که 
 ســرمایه گذار نسبت به آینده مطمئن باشد. متاسفانه 
بعضا شاهد هســتیم در  حوزه تولید قوانین آنطور که 
باید اجرایی نمی شــوند. شرایط باید به گونه  ای باشد 
که ســرمایه گذار فرش قرمز را زیر پایش حس کند. 
متاسفانه  در کشور ما برخلاف کشورهای پیشرفته ۹۰ 
درصد اقتصاد دولتی و  تنها ۱۰ درصد خصوصی است. 

وی در ادامه با تاکید بر اینکه حل کردن مسائل حوزه 
تولید به سرعت  امکان پذیر نیست، بیان کرد: مشکلات 
حوزه اقتصاد کشور، مشکلاتی  ساختاری است و برای 
پیشــرفت در حوزه تولید باید این مشــکلات را حل 
 کنیم. از سوی دیگر برای ایستادن در برابر دشمن باید 

به توان داخلی  متکی باشیم. 

الیــاس حضرتی رئیس کمســیون اقتصــادی مجلس 
شورای اسلامی با بیان  اینکه ۸۵ درصد از مالیات کشور 
را سه درصد از مودیان می پردازند،  ممیز محوری، تاریخ 
تعلق مالیاتی، نحوه دادرســی مالیاتی، ماخذ مالیاتی  و 
اســترداد اعتبار مالیاتی را مهم ترین مشــکلات اجرای 

قانون مالیات بر  ارزش افزوده اعلام کرد. 
حضرتی با بیان اینکه اقتصاد کشــور مراحل سختی را 
طی می کند،  اظهار کرد: مشکلات درونی، بی تدبیری ها، 
عدم جمع بندی توان ملی،  ظرفیت ها و مصائبی که در 
گذشــته داشــتیم و حل نکردیم، در کنار  کینه ورزی 
دشمنان و تحریم های ظالمانه، سختی های زیادی را بر 
ملت  ایجاد کرده که در این میان فعالان اقتصادی باید 

عرض اندام کنند. 
وی با بیان اینکه مشــکلات را خیلی کم حل می کنیم، 
افــزود: اگر زمان را  به عقــب برگردانیم تقریبا موانع و 

مشکلات صادرات همان موانع ۲۵  سال پیش است. 
حضرتی یادآوری کرد: از ســال ۱۳۳۲ به دنبال اقتصاد 
بدون نفت  هســتیم، دیگر نمی تــوان تعلل کرد؛ یک 
فرصت بی نظیر تاریخی برای  صادرات و کاهش و قطع 
وابستگی بودجه جاری به نفت ایجاد شده است  که باید 

از آن بهره برد. 
رییس کمیســیون اقتصادی مجلس گفت: ۱۲۷ هزار 
میلیارد تومان درآمد  مالیاتی در برابر ۳۲۰ هزار میلیارد 
تومان هزینه های جــاری و  اجتناب ناپذیر وجود دارد و 

باید ببینیم چطور می توانیم این فاصله را پر  کنیم. 

حضرتی ادامه داد: در اســتراتژی جدید کشــور که از 
اردیبهشــت امسال  آغاز شده اســت، برای به حداکثر 
رســاندن اســتحکام داخلی، رفع اختلافــات  داخلی، 
مســتحکم کردن پایه هــای اقتصادی، رونــق تولید و 
صادرات  قدرتمند و روان توفیقات خوبی داشــته ایم اما 

در این بخش بیش از این ها  همت نیاز است. 
وی بــا بیــان اینکه فعــالان اقتصادی با شــرایط روز 
هماهنگ شــده اند و  صادرات ما هم وضعیت نســبی و 
مطلوبی دارد، گفت: در هفت ماهه  امســال ۵۰ درصد 

نسبت به سال قبل رشد درآمد مالیاتی داشتیم. 
رئیس کمیســیون اقتصادی مجلــس اضافه کرد: تمام 
فعالان اقتصــادی،  اتاق های بازرگانــی، اصناف، تعاون 
و دانشــگاهیان در ارتباط با  مشکلات قانون مالیات بر 
ارزش افزوده، بیشــتر مشکلات را در چند  محور ممیز 
محوری، تاریخ تعلق مالیاتی، نحوه دادرســی مالیاتی، 

ماخذ  مالیاتی و استرداد اعتبار مالیاتی می دانند. 

علوی:

تولید کنندگان باید فرش قرمز را زیرپای خود حس کنند

یک کنشگر سیاســی اصلاح طلب با بیان اینکه 
این گرانی بنزین به پای  اصلاح طلبان نوشــته 
می شــود، گفت: وقتی جریان دیگــری غیر از 
دولت  می خواســت ایــن کار را انجام دهد چرا 

خودش آن را اجرا نکرد؟
سیاســی  کنشــگر  جوادی حصار  محمدصادق 
اصلاح طلب تحلیل خود  دربــاره اینکه تصمیم 
افزایــش قیمت بنزین توســط شــورای عالی 
هماهنگی  اقتصادی صورت گرفته اما هجمه ها 
به سمت دولت اســت، را اینگونه  بیان کرد: در 
این کشور نه دولت، نه مجلس و نه قوه قضاییه، 
کارآمــدی  لازم را ندارنــد. ایــن دور زدن های 
مجلس و دولت و تقویت شــورای  هماهنگی قوا 
برای تصمیم ســازی یا تقویت مجمع تشخیص 
مصلحت نظام  به شکلی که حتی قوانین مصوب 
شورای نگهبان هم باید در این نهاد  تایید شود، 

یعنی کم اهمیت کردن رای و نظر مردم. 
وی گفت: دولت هــم در ماجرای بنزین، کمال 
بی انصافی، بی مبالاتی و  کمال پیمان شکنی را 

در مورد حامیان خودش به خرج داد. 
با  دبیرکل حزب کانون دانشــگاهیان خراسان 
بیان اینکه دولت اگر می داند  این افزایش قیمت 
بنزین به نفع مردم است، پس باید از نمایندگان 
آنها  تاییــد بگیرد، گفت: در کشــور مردم را با 
نمایندگان خودشان روبرو کنیم  تا مردم بتوانند 
از نماینــده خود بخواهند کــه چرا این طرح را 
تصویب  کرده اند و این در حالی است که اکنون 
نمایندگان مجلس طلبکار هم  هســتند که چرا 
به ما نگفتید که چنین کاری قرار اســت؛ انجام 

شود. 
این تحلیل گر مســائل سیاســی افــزود: آقای 

روحانــی می دانــد هزینــه این کار  بــه پای 
اصلاح طلبــان گذاشــته می شــود آن هم در 
شــرایطی کــه اصلاح طلبان  تــلاش می کنند 
مــردم را امیدوار کرده، به عرصــه برگردانند و 

درانتخابات  شرکت کنند. 
وی اضافــه کرد: فارغ از ایــن که این کار چقدر 
برای مــردم از لحاظ  اقتصادی تبعات دارد، این 
رفتار بی احترامی به آنها اســت، حداقل در این 
 مورد کار درست این بود که وقتی می خواستند 
کاری به این بزرگی را  انجام دهند، موضوع را با 

مردم در میان بگذارند. 
عضو شورای مرکزی حزب اعتماد ملی با تاکید 
بر این که با شــکل  تعریف شــده و قاعده مند 
افزایش قیمت بنزین مخالف نیستم، اما مخالف 
 شــکل فعلی آن که بدون قاعده، بدون اعتماد 
مردم و یکباره، انجام گرفته  هســتم، ادامه  داد:  

بر اساس نظرســنجی که از طریق تلفن و یا به 
صورت  حضوری با افــراد مختلف انجام دادم و 
راجع به این موضوع از آنها  پرسیدم، اکثر مردم 
نســبت به این موضوع ناراضی بوده و معتقدند 
که در  بی گاه ترین زمان و بدترین شکل ممکن 

این کار انجام شده است. 
وی خاطر نشان کرد: روحانی در آستانه انتخابات 
بهتر از این  نمی توانست به جریان مخالف دولت 
و اصلاح طبان هدیه بدهد؛ همه این  موضوع را به 
حساب اصلاح طلبان و حامیان دولت می گذارند 
در  صورتی که دولت و حامیانش در این موضوع 

نقشی نداشته و آنها نیز  این را می دانند. 
این تحلیل گر مســائل سیاســی با بیان اینکه 
این کار دســت بالا بردن و  تســلیم شــدن در 
مقابــل جریان رقیــب بود، گفــت:  وقتی که 
جریــان دیگری  غیر از دولت می خواســت این 

کار را انجــام دهد چرا خودش آن را اجرا  نکرد، 
می گذاشتند، همان جریان آن را اجرا کند، چرا 

به دولت می دهند. 
وی اضافــه کــرد: چــرا دولــت بــه یکباره، 
بی هماهنگــی با مــردم و بدون  اطلاع رســانی 

عمومی آن را انجام می دهد؟! 
این کنشــگر سیاســی اصلاح طلب اضافه کرد: 
ممکن اســت برخی بگویند  اگر از قبل به مردم 
اطلاع رسانی می شــد تورمی ایجاد می کرد اما 
مردم  را در مســائل شــریک کــردن و ارتباط 
گرفتن با مردم به عنوان طرف  دیگر این ماجرا 
می توانست در مدیریت این موضوع کمک کند، 
چرا کــه  در حداقل و خوشــبینانه ترین حالت 
هزینــه حمل و نقــل مردم در ســبد بنزین  و 
حامل های انرژی با همان قیمت استاندارد ۵۰ 

درصد افزایش دارند. 
وی بــا با بیان اینکه مــردم باید این موضوع را 
درک کرده و و دولت نیز  باید به گونه ای با آنها 
رفتار کند که این موضوع را بپذیرند، تاکید کرد: 
 اینکه خودشان به جای مردم تصمیم بگیرند و از 
آنها هیچ نظری  نخواهند کار غلطی بود. حداقل 
باید شکل و ظاهر مساله را رعایت  می کردند و با 
نمایندگان مجلس صحبت می شد و در آستانه 

انتخابات  مجوزی از مجلس می گرفتند. 
به گفته جــوادی حصار حذف یارانه حامل های 
انرژی دو ســال قبل  تصویب شده و در بودجه 
۹۷ پیش بینی شده بود اما در گیری های دی ماه 
  ۹۶ باعث شــد این موضوع را کنــار بگذارند و  

گفتند که به مصلحت  نیست. 
وی ادامــه داد: چگونــه افــرادی کــه آن روز 
می گفتنــد به مصلحت نیســت  امــروز آن را 

می پذیرند و می گویند به مصلحت اســت؟ چه 
چیزی از  شــرایط کشــور تغییر کرده اســت؟ 
اقتصادمان خیلی خوب شــده؟ مردم را  توجیه 

کرده اید؟
این تحلیل گر سیاسی در پاسخ به این سوال که 
چرا شورای همانگی  اقتصادی در مورد افزایش 
نرخ ســوخت ورود پیــدا می کننــد اعلام هم 
 می کنند که به تایید رهبری هم رســیده است 
اما در مورد  FATF  ورود  نمی کنند و می گویند 
مجلس باید تصمیم بگیرد، گفت: خودشیرینی؛ 
اینها  هیچ کدام جسارت و جرأت اینکه در حوزه 
وظایفشــان تصمیم بگیرنــد،  ندارند، هر کاری 
می کنند می خواهند نظر رهبری را هم بگیرند؛ 
چون  خودشــان قادر به تصمیم گیری نیستند. 
یعنی همه چیزی را به حساب  رهبری گذاشتن 
درست و انصاف است؟ با این تفاسیر روسای قوا 
رها  کنند و بروند چه کاره هستند که ایستادید 

و کار می کنید؟
وی ادامــه داد: در حوزه وظایف خود بی انصافی 
می کنند و  هرکسی  می خواهد مسئولیت کارش 

را به گردن دیگری بیاندازد. 
عضو حــزب اعتماد ملی دربــاره اینکه پس از 
افزایش قیمت بنزین همه  هجمه ها به ســمت 
دولت آمده است در حالی که در دولت پیشین 
این چنین  نبود بــا اینکه افزایش قیمت خیلی 
بیشــتر بوده است، اظهار داشــت: در آن  زمان 
آنهایی که باید، دولت را در راستای نظام تعریف 
می کردند و  تضعیف دولت برابر با تضعیف نظام 

تلقی می شد. 
وی ادامــه داد:  خیلی از دوســتانمان وقتی به 
زندان رفتند، اتهاماتشــان این  بود که تضعیف 
دولت تضعیف نظام اســت،  اما الان همان افراد 
تعریف  می کنند که تضعیف دولت تقویت نظام 
اســت، آن روز صورت مســاله را  به آن شــکل 

می نوشتند و امروز به این صورت می نویسند. 
جــوادی حصار در پایان گفــت: دولت هم باید 
عرضه این را داشــته باشد  که از حقوق خود و 

ملتی که به آن رای داده اند، دفاع کند. 

روحانی درباره برجام امیدواهی ندهد
حســین  سید
سخنگوی  نقوی حسینی 
امنیت ملی  کمیســیون 
گفــت:  غربی ها  مجلس 
برجامی  تعهــدات  بــه 
خــود عمــل نمی کنند 
و بــر این اســاس نباید 
دربــاره   رئیس جمهــور 
آینــده برجام امید واهی 

دهد. 
نقوی حســینی در واکنش به اظهارات رئیس جمهــور مبنی بر اینکه با 
 ادامه برجام تحریم های تسلیحاتی ایران تا سال آینده برداشته می شود، 
 اظهار داشت: ایران توانمندی های نظامی و تسلیحاتی بسیار زیادی دارد 
 و باعث افتخارمان اســت که از یک کشــور خریدار سلاح، به فروشنده 
آن  تبدیل شــده ایم اما اظهــارات رئیس جمهور دربــاره لغو تحریم های 

تسلیحاتی  تعجب برانگیز است. 
وی ادامــه داد: مطابق با یکی از مواد برجام در ســال آینده باید یکی از 
 تحریم ها علیه ایران لغو شــود و به همین دلیل رئیس جمهور این وعده 
را  به مردم داده اســت اما ســوال ما از وی این اســت که مگر غربی ها 
 وعده ها و تعهدات قبلی خود در برجام را عملیاتی کرده اند که منتظر لغو 

 تحریم های تسلیحاتی باشیم؟
سخنگوی کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس با بیان اینکه 
 برجام از سوی غربی ها به هیچ وجه اجرا نمی شود، تصریح کرد: این  وعده 
برجامی رئیس جمهور جنبه انتخاباتی دارد و به دنبال آن است که  مردم 

را مجاب کند که در انتخابات پیش رو به طیف وی رأی دهند. 
نماینــده مردم ورامین در مجلس اظهار داشــت: همانطور که غربی ها تا 
 امروز به وعده های خود در اجرای برجام عمل نکرده اند، قطعا به  تعهدات 
دیگر خود هم عمل نمی کنند و مسئولان کشور نباید وعده های  تکراری 
و امید واهی دهند و بگویند که با ادامه برجام تحولات بزرگی  در کشــور 

به وجود می آید. 
نقوی حســینی با اشاره به اینکه اظهارات رئیس جمهور مبنی بر  ضرورت 
ادامه برجام با اقدامات ایران در کاهش تعهدات برجام در  تناقض اســت، 
خاطرنشــان کرد: زمانی که ما کاهش تعهدات برجامی را  در دستور کار 
داریم، ضرورتی ندارد به مــردم امیدواری دهیم که  اروپایی ها به مابقی 

تعهداتشان در برجام عمل خواهند کرد. 

روحانی در آستانه انتخابات
 بهتر از این نمی توانست به جریان رقیب  هدیه دهد

خبر:

خبر
 ۸۵ درصد از مالیات کشور را سه درصد از مودیان می پردازند

پشت پا زدن به  FATF  ایران را غیرهمکار و خطرناک جلوه می دهد
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ارائه خدمات بهداشتی رایگان به 
»مجهول الهویه ها« 

افسانه مشــتری رئیس دبیرخانه بیمه و درمان مددجویان 
سازمان  بهزیستی کشور با بیان اینکه هیچ مددجوی پشت 
نوبــت برای صــدور  دفترچه نداریم، گفــت: هزینه اعتبار 

دفترچه های درمان بهزیستی ۵۴۰  میلیارد تومان است. 
مشــتری با اشاره به فعالیت سه ســازمان بیمه گر رسمی 
چون بیمه  نیروهای مسلح، تامین اجتماعی و بیمه سلامت 
افزود: بیمه ســلامت آحاد  مردم و سایر اقشار را که شامل 
مددجویان کمیته امداد و بهزیســتی است  را تحت پوشش 

قرار می دهد. 
وی تصریــح کرد: تاکنون ۱۶ هزار و ۵۰۰ دفترچه ســایر 
اقشــار جهت  مددجویان بهزیســتی صادر شــده است و 
بیشــترین حق بیمه پایه را  بهزیستی به بخش توانبخشی 

اختصاص داده است. 
این مقام مســئول افزود: کلیه افــراد مجهول الهویه که در 
مراکز بهزیســتی  نگهداری می شــوند می توانند تا صدور 
شناســنامه و اوراق شناســایی ۳  ماه از خدمــات رایگان 
بیمارســتانها و مراکز بهداشــت و درمانی استفاده  کنند و 
اگر بهزیستی نتواند در این مدت مدارک شناسائی مجهول 
الهویه  را آماده ســازی کند باید هزینه ســه ماه اول را نیز 

پرداخت کند. 
مشتری خاطرنشان کرد: مددجویان زیر ۱۸ سالی که دارای 
بیماری  قلبی یا ارتوپدی هســتند از طریق واحد مددکاری 
مربوطه و با معرفی  رسمی ســازمان بهزیستی به موسسه 
خیریه زنجیره امید در تهران  به  صورت رایگان درمان می 
شوند که از مبالغ پرداختی  ۵ درصد  هزینه ها را بهزیستی 
پرداخت کــرده و ۹۵ درصــد هزینه های درمانــی را  نیز 

موسسه پرداخت می کند. 

وزیربهداشت:

خانواده های بارور به فرزندآوری 
تشویق می شوند

سعید نمکی وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی گفت: 
علاوه بر  افزایــش مراکز درمان ناباروری، خانواده های بارور 
در شــبکه بهداشتی  و درمانی کشور به فرزندآوری تشویق 
می شــوند و البته باید نگرانی های  اقتصادی آنان نیز رفع 
شــود. نمکی افزود: درباره شاخص باروری کل جمعیت در 
برخی مقالات و  بررســی ها عددی اعلام شــده بود. ما در 
وزارت بهداشــت تیمی را مامور  کردیم کــه این عددها را 
راســتی آزمایی کنند. عددهایی که بعد از راستی  آزمایی 
به دســت آمد با عددهای قبلی تفاوت هایی داشت که در 
این راســتا  شاید اشتباه محاسباتی یا شاید سوء نیت بوده، 
در این مورد هنوز مورد  اثبات شــده ای را نداریم اما آنچه 
مســلم است آمارهایی که قبلا اعلام شــده  بود، با واقعیت 

رشد جمعیت کشور منطبق نبود. 
وی گفت: خوشــبختانه مرکز آمار ایران نیز نتایج بررسی 
های مجدد  وزارت بهداشــت را در مورد شاخص باروری و 
رشد جمعیت در کشور  تایید کرد و به یک وفاق و همدلی 

رسیدیم در اینکه نتایج این راستی  آزمایی را بپذیریم. 
به گفته نمکی، در هر صورت ما در وزارت بهداشت هم باید 
کارهایــی  را برای افزایش جمعیت در کشــور انجام دهیم. 
نگرانی مقام معظم  رهبری و دلســوزان کشور که جمعیت 
کشور به سمت سالمندی می رود  یک نگرانی جدی و یک 

واقعیت اجتماعی و جمعیتی است. 
وزیر بهداشــت افزود: در این راستا یکسری اقدامات را باید 
در وزارت  بهداشــت انجام دهیم مثل افزایش مراکز درمان 
ناباروری، تشــویق زوج  هایی که قدرت باروری دارند اما در 
فرزنــدآوری تأمل کرده اند به همین  علت تشــویق آنها به 
فرزندآوری را در درون شــبکه بهداشت و درمان در  دستور 
کار داریــم و البته در بیرون از شــبکه بهداشــت و درمان 
باید برای  کاهــش اضطراب مردم از مشــکلات اقتصادی 

فرزندآوری و ایجاد  زیرساخت های مناسب کار کنیم. 
تحویل بسته دارویی بیماران پروانه ای جلوی منزل

نمکی در پاســخ به پرسشی درباره تامین دارو و لوازم مورد 
نیاز بیماران  پروانه ای نیز گفت: متاســفانه آمریکایی ها نه 
فقــط در مورد بیماران  پروانــه ای بلکه تمام بیماران علیه 
ایــران در تمام دنیا فعالیت و جوســازی  می کنند، نقل و 
انتقال پول یــا حتی دادن دارو را به ایران ممنوع کرده  اند 
به ســختی داریم دارو تهیه کنیم اما تاکنون از مسیرهای 
مختلف بــرای  تامین دارو اقدام کرده ایم و نگذاشــته ایم 

مشکلی در تامین داروی بیماران  به وجود آید.  
وی ادامه داد: در مورد بیماران پروانه ای یکی دو شــرکت 
خارجی بســته  مــورد نیاز این بیمــاران را ندادنــد اما از 
مسیرهای دیگری آن را تهیه  کردیم و از این به بعد نیز به 
دنبال این هستیم که با یک ساماندهی  مناسب بسته مورد 
نیــاز این بیماران با یک پیک خاص در محل ســکونت   به 

آنان تحویل شود. 

محمود عباســی دبیر مرجع ملی کنوانسیون حقوق 
کودک گفت: مجلس  شــورای اسلامی تصویب نهایی 

لایحه حمایت از کودکان را در اولویت  قرار دهد. 
محمود عباسی در سمپوزیوم علمی حقوق و سلامت 
کــودکان و نــوزادان در  مرکز طبی کــودکان گفت: 
از حقــوق مهم هر انســان، اعم از کوچــک و  بزرگ، 
برخورداری از حق زندگی، بقا و رشد است. حق حیات 
و امنیــت  زندگی، زمانی تحقق مــی یابد که تمامی 
انسان ها، به ویژه کودکان، از  بالاترین درجه بهداشت 
برخوردار باشــند و حق بهداشــت و سلامتی آنان به 

 رسمیت شناخته شود. 
وی افــزود: کودکان از جهــت ظرفیت و ظرافت های 
وجودی شان، آســیب  پذیرترین افراد جامعه انسانی 
هستند و به دلیل این آسیب پذیری نیازمند  حمایت 
می باشــند. این آســیب پذیری بیشتر زمانی رخ می 
دهد که نادیده  گرفتن حقوق فطری و شان و کرامت 
انسانی موجب نادیده انگاشتن حق بر  حیات استثمار 
و ســوء استفاده از کودکان- خصوصا خشونت جنسی 
علیه  آنان- شــود و سلامت جســمی و روانی آنان در 

معرض خطر قرار گیرد. 
عباسی تصریح کرد: بر اساس تعالیم ارزشمند اسلام و 
تصریح حقوق بشــر  بین المللی، کودک به عنوان یک 
انســان کامل بدون لحاظ مرزهای  جغرافیایی مستقر 
در آن، زبان، نژاد و... محق اســت که سلامتی او تحت 
 هر شرایطی به شکل شایسته ای تامین شود. کودک 
محور نبــودن قوانین  موجود، مهمترین کاســتی در 
حمایت از حقوق کودکان، کودکان چه به  عنوان یک 
شــهروند و چه از منظر انســان هایی که مراحل رشد 
جســمی و  عقلی و عاطفی و روانــی را طی می کنند، 

همــواره در همــه جوامع در  معرض آســیب پذیری 
بیشتری نسبت به بزرگسالان قرار دارند. 

وی افزود: کودکان به ســبب ضعف قوای جســمی و 
توان فکری نیازمند  حمایت های اجتماعی و حقوقی 
در برابر شــرایط آسیب زننده محیطی  هستند. اعمال 
خشونت و بدرفتاری و سوء استفاده از کودکان در نبود 
 آگاهی هــای لازم و نبود قوانین بازدارنده و حمایتگر 
خاص کودکان در  کشــور ما به معضلی جدی تبدیل 
شده که سلامت جســمی و روانی اجتماعی  کودکان 
را دچار مخاطره کرده اســت. حمایــت از کودکان و 
نوجوانان و  اقدامات پیشــگیرانه در خصوص منع انواع 
کــودک آزاری به مطالبه جدی نــه  تنها برای فعالان 
اجتماعی و حقوقــدان ها بلکه مطالبــه ای عمومی 

تبدیل شده  است. 
عباسی با بیان اینکه یکی از مهمترین مطالبات، تغییر 

و اصلاح قوانین  مرتبط با کودکان و نوجوانان اســت، 
گفت: چند ســالی اســت که لایحه جدید  حمایت از 
کودکان و نوجوانان به این منظور از ســوی دولت به 
مجلس تقدیم  شــده اما هنوز با گذشت این مدت به 

تصویب نهایی نرسیده است.  
وی با بیان اینکه حمایت های مـــذکور در دو قالـب 
صورت مــی پذیرد گفت:   ۱- حمایــت از کودکان از 
طریق اعمال برنامه های اجتماعی مناسب۲-  حمایت 
کودکان در برابر اشکال مختلـف محدودیت و تعرض 
و پیگیری  قضـایی آنهـــا. همچنین لایحـه، ضـمن 
احصـای اعمال مجرمانه علیه اطفال،  مجازات هریک 

را تعیین کرده است. 
وی ادامــه داد: طبــق مــاده ۳ از جملــه وضعیت 
مخاطره آمیز که منجر بــه  اتخاذ تدابیر حمایتی می 
شود عبارتند از: ۱- ابتلای هر یک از والـــدین یـــا 
 سرپرستان قانونی به اخـــتلالات رفتـاری و روانـی و 
شخصـیتی ۲- ابتلای  هریک از والدین یا سرپرستان 
قانونی به بیمـاری هـای جسـمانی و  اگیردار و صعب 
العلاج به تشخیص پزشــکی قانونی ۳- زندانی شدن 
 هریک از والدین یا سرپرستان قانونی به جرم ارتکاب 
جرایمی مانند  اعتیـــاد بـه مـــواد مخدر، مشروبات 
الکلی، داروهــای روانگردان، قمار،  فســاد اخلاقی و 
قوادی و اعمـال خشـونت نســـبت به طفل یا دیگر 
اعضای  خانواده ۴- عـدم ثبـت واقعـه ولادت یـا اخـذ 
شناسـنامه ۵- بهـره کشی و  سوء رفتار نسبت به طفل 
۶- طرد شدن کودک و نوجوان از سوی والـدین  و نیـز 
متارکه ای کـه منجر به این امر شود ۷- در نهایت بی 

سرپرسـتی  طفـل است. 

اجتماعی

برگزاری کارگاه آموزشــی برای ترویج 
چندهمســری یکــی از موضوعات  داغ 
چند وقــت اخیــر رســانه ها و برخی 

هموطنان بوده است. 
البته چندهمســری همیشه یک مساله 
بوده است اما یک وقت هایی پیش می آید 
 که حرفی، ســخنی، مطلبــی و اخیرا 
پوســتری، دوباره پرونــده آن را از زیر 
 پرونده های خاک گرفته بیرون آورده و 

روی میز گذاشته است. 
پوســتری که مردی را بیــن چهار زن 
بــه تصویر می کشــد که همــه آنها با 
 خوشحالی به کودکی می نگرند که روی 
دوش مرد، پرچم ایران را تکان  می دهد. 
این پوستر را به موسسه وطن توحیدی 
حیات حســنی در شــهر قم  منتسب 
کرده انــد که در تلاش اســت کارگاهی 
رایــگان با هدف ضــرورت  احیای چند 
همســری، الزامات تشکیل خانواده های 
چند همسری، احکام فقهی  خانواده های 
چندهمسری و مهارت های ارتباطی این 

خانواده ها در تهران  برگزار کند. 

محمد عسگری یکی از گردانندگان این 
کارگاه اظهار داشــت که قرار بود تا   ۱۷ 
آبان ثبتنام ها انجام شــود اما این زمان 
برای چند روز دیگر تمدید شــده  است. 
عســگری درباره زمان و مکان برگزاری 
کارگاه هم گفته است که  موارد یاد شده 
متعاقبا به داوطلبــان حضور در کارگاه 

اعلام می شود.  

ë  اقبال ایرانی ها به چندهمسری
چگونه است؟

چند همســری در ایــران وجود دارد و 
نمی شــود آن را انــکار کــرد. اما دلیل 
 نمی شــود اگر چیزی در ایران هست با 
اقبال مواجه شــود؛ چند همسری هم 

 اینگونه است. 
هموطنــان زیــادی وقتــی صحبت از 
چندهمسری می شــود آن را مساله ای 
نه  چندان مطلوب می دانند و برخی هم 
آن را به ســخره می گیرند، وضعیت به 
 گونه ای است که بعضی هموطنان موافق  
چند همســری اگر مرد باشند از  ترس 
از چندهمسری  عرف، جرات طرفداری 

را در جمــع ندارند اما اگر  زن باشــند، 
کافی است یک بار از چندهمسری دفاع 
کرده باشــند، آنوقت  حافظــه تاریخی 
مردم از بین نمی رود و هر وقت یادشان 
می آید این دفاع چند  سال پیش آن بانو 
از چند همســری را به رخ او می کشند. 
مثلا می گویند؛   »این همان اســت که 
از چندهمســری یا ازدواج موقت دفاع 

می کرد«. 
و اما مردان. برخی مردان همسر دوم یا 
ســوم دارند اما او را پنهان می کنند  که 
این پنهان کاری بر کسی پوشیده نیست 
زیــرا این پنهــان کاری، باز هم  نشــان 
دهنده عدم پذیرش همسردوم از سوی 

جامعه است. 
بعضی وقت ها هم شنیده ایم در مجلس 
ختم متوفی، یک دفعه ســر و کله زنی 
 غریبه با احتمــالا یک یا چند بچه پیدا 
می شــود و ادعــا می کند همســر دوم 
 متوفی اســت و آن وقت است که انگار 
بمب ســاعتی در خانــواده آن مرحوم 
 منفجر شده باشــد، همه چیز روی هوا 
می رود و حتی گاهی مواقع، مجلس  بهم 
می خورد. احتمالا نیز جدال ها بر سر این 
موضوع که متوفی به همسر  اول خیانت 
کرده است و نیز نزاع بر سر ارث و میراث 

بالا می گیرد. 
اینها همه نشــان از این است که جامعه 

حــال حاضــر ایــران چند همســری 
را  برنمی تابــد. هــر چند دیــن، منعی 
بابــت آن ندارد اما عــرف چیز دیگری 
 می گوید؛ شــاهد آن هم این اســت که 
به گفته عسگری مسئول واحد مشاوره 
 موسسه حیات حســنی در شهر قم در 
کشــور حدود ۱۰۰ هزار خانواده داریم 
 که تعددی هستند، یعنی یک آقا چند 
همســر دارد و آنها بــه مرکزی جهت 

 مشاوره علمی نیاز دارند. 
اظهــارات این فرد نشــان می دهد که 
این ۱۰۰ هزار خانــواده که در آن یک 
 آقا چند همســر دارد، مشکلاتی دارند؛ 
یعنی اینکه جامعه نمی تواند بر پیشانی 
 چندهمســری مهر تاییــد بزند چراکه 
خانواده های تعددی مشکلاتی دارند. به 
 قول سید حسن موسوی چلک، رئیس 
انجمن مــددکاران اجتماعی ایران، بین 
 مــردم اصطلاحی رایج اســت که گفته 
می شود »فلانی مثل هوو می ماند«؛  در 
حقیقت هــوو در ادبیات ایرانی، معنای 

ناسازگاری را متبادر می کند. 
پرسش این اســت که آیا ما باید نگران 
۱۱میلیون مجرد در سن ازدواج  باشیم 
که بیشــتر آنــان به علت مشــکلات 
اقتصــادی به راحتــی تن بــه ازدواج 
 نمی دهنــد و بهتــر بگوییــم، جــرات 
ازدواج کــردن را ندارند یــا اینکه باید 

غم  ســوپرمیلیاردرهایی را بخوریم که 
نمی توانند زندگی دوم داشــته باشــند 
و  تلاش کنیم برایشــان کارگاه برگزار 

کنیم؟! 

ë ۱۱ میلیون مجرد در ایران 
در حالی که عــده ای با برگزاری کارگاه 
می خواهند به خانــواده های تعددی یا 
 چند همسری کمک کنند تا مشکلات 
همزیستی را رفع و رجوع کنند، از  یک 
طــرف، واقعیت دیگری هم در کشــور 
وجــود دارد و آن این اســت که  آمارها 
نشــان می دهد بیــش از ۱۱ میلیون از 
جمعیت در ســن ازدواج کشــور  مجرد 
هستند. سیاستگذاران کشور نگرانند که 
اگر به وضعیت این شــمار  قابل توجه از 
جمعیت کشور رسیدگی و توجه نشود 
بســیاری از آنان از سن  مناسب ازدواج 
و بــاروری خارج می شــوند که یکی از 
پیامدهای این مســاله  افزایش جمعیت 
تجرد قطعی در کشور است که در زمان 
حاضر می گویند  شمارشان به حدود یک 

میلیون و ۳۰۰ هزار تن می رسد. 
ما تا اینجای قضیــه ۱۰۰ هزار خانواده 
دارای تعــدد زوجات داریــم که نیاز  به 
مرکز مشــاوره دارند اما از طرفی حدود 
۱۱ میلیون مجرد در سن  ازدواج داریم 
که چگونــه ازدواج کردن آنان هم مهم 
اســت که در این راستا  عده ای اقدام به 
نســخه پیچی و سیاستگذاری می کنند 
و گاهــی باعث ناراحتی  عــده ای دیگر 
می شــوند. مثل برگــزاری کارگاه چند 
همسری! انگار که  می توان مشکل زنان 
مجرد و در زمــره ۱۱ میلیون جوان در 
سن ازدواج را  با چند همسری حل کرد. 
پرســش این اســت، آیا یکی از موارد 
نسخه پیچی برای مشکل ازدواج  جوانان 
این اســت؟ آیا یکی از علل مهم تاخیر 
در ازدواج ها مشــکلات  اقتصادی نیست 
کــه روز به روز عرصه را تنگ تر می کند 
و باعث  شده اســت عده ای مجرد ماندن 
را بــه ازدواج کــردن ترجیح دهند؟ در 
زمان  حاضر مشــکلات اقتصادی آنقدر 
دامن جوانان را گرفته اســت که برخی 
برای  تهیه جهیزیه به اجناس دست دوم 

سمساری ها روی آورده اند. 

افسردگی ، عامل اصلی خودکشی
 این بیماری بی چهره را جدی بگیرید

افســردگی یکی از بیماری هایی است که بیش از بقیه بیماری ها معمولا  پنهان 
مانده و گاهی ممکن است اطرافیان فرد یا خود فرد سال ها متوجه  این بیماری 

نشوند و از عوارض آن در رنج و عذاب باشند. 
الهه صالحی: »افســردگی چهره ندارد« این را نزدیکان کســانی می گویند  که 
قربانی یک اتفاق دردناک شــده اند: خودکشی ناشی از افسردگی.  بعضی شان 
می گویند تا چند روز قبل از این اتفاق متوجه هیچ تغییر و  ناراحتی در عزیزشان 
نشــده اند و این اتفاق دردناک ناگهان غافلگیرشان  کرده است. آن ها به دیگران 
توصیه می کنند که بیشــتر مراقب اطرافیان و  عزیزانتان باشند چون افسردگی 
چهره ندارد. اما آیا واقعــا راهی برای فهمیدن خطری که اطرافیانمان را تهدید 
می کند  وجود ندارد؟ افسردگی بیماری خاموشی است که هیچ ردی از خودش 
 برجا نمی گذارد؟ چطور می توان فهمید یکی از نزدیکانمان با افســردگی  دست 
و پنجه نرم می کند و علائم آن چیست؟ این سوالات را از احمد  جلیلی، رئیس 

انجمن روانپزشکان ایران پرسیدیم. 
اینکه گفته می شــود افســردگی چهره نــدارد و نزدیکان بعضــی افرادی که 
 خودکشــی کرده اند تــا چند روز قبل از این واقعه آثاری از افســردگی در  آنها 

ندیده اند، چقدر صحیح است؟
معمولا افسردگی روی ظاهر کسانی که مبتلا به این بیماری هستند تاثیر  گذار 
است؛ این حتما به این معنا نیست که همه افراد افسرده نتوانند  ظاهر خودشان 
را کنترل کنند، هرچند که این موضوع تنها از ظاهر  افراد قابل تشخیص نیست 
اما اکثریت موارد، می توان از حالات و  رفتارشــان حدس زد که ممکن اســت 

دچار افسردگی باشند. 
اینکه ممکن است کسانی که خودکشــی می کنند، اطرافیانشان تا قبل از  این 
واقعه چیزی از افســردگی آنها متوجه نشــده باشند، ممکن است به این  دلیل 
باشد که خود این افراد مشکلاتشان را بیان نکنند یا دیگران به آنها  توجهی به 

حالات آنها نداشته باشند یا اصلا این موضوع را نشناسند.  
طبق آمار، افسردگی عامل اصلی بیشــتر خودکشی هاست. عوامل دیگری  هم 
ممکن اســت وجود داشــته باشند اما درصد آنها بســیار کمتر است. حالا  چه 
افســردگی که در حال درمان و شناخته شده باشــد وچه افسردگی هایی  که 
نه خود شــخص و نه دیگران آن را شناخته باشــند و متوجه آن شده  باشند. 
خودکشــی از بدترین و مهمترین عوارض افســردگی اســت و به  همین دلیل 
شــناخت و درمان افسردگی مسئله بســیار مهمی در بهداشت  روانی است. به 

خصوص افسردگی هایی که درمانشان به طور ناگهانی  قطع شود.  

نقش عوامل محیطی در بروز سرطان
هرچند عوامل مختلف شــیوه زندگی از طریق محیط وارد بدن انسان  می شوند 
مانند ســیگار، الکل و تغذیه نامناســب؛ اما، وقتی صحبــت از  عوامل محیطی 
می کنیم منظور عواملی هســتند که مســتقل از انتخاب شیوه  زندگی به بدن 
آسیب می رســانند؛ مانند آلودگی هوا. به طور کلی سهم  عوامل مختلف شیوه 

زندگی در ایجاد سرطان نسبت به عوامل محیطی  بسیار بیشتر است. 
با این نگاه تقریبا تمام عوامل ســرطان زا به جز زمینه ژنتیکی، از طریق  محیط 
وارد بدن می شــوند؛ به طور متوسط دو سوم موارد سرطان، با  برخی از عوامل 
محیطی مانند تنباکو، الکل، غذا، قرار گرفتن در  معرض تابش اشعه، ویروس ها 
و مواد موجود در هوا، آب و خاک  مرتبط هســتند. البته بسیاری از آنها مربوط 
به انتخاب شــیوه زندگی و  قابل تغییر اســت؛ مثلا حدود یک چهارم مرگ و 
میرهای ناشــی از  ســرطان با حذف مصرف محصولات تنباکو قابل پیشگیری 
اســت و یا  انتخاب های تغذیه ای از بســیاری از مرگ های زودهنگام ناشــی از 

 سرطان  پیشگیری می کند. 
براســاس این گزارش رژیم غذایی سالم کم کالری شامل غلات کامل،  میوه ها و 
سبزیجات است و باید از مصرف مقادیر زیاد غذاهای چرب،  گوشت قرمز و نمک 
زیاد پرهیز شــود. پیشگیری و درمان برخی از  عوامل عفونی و ویروس ها مانند 
پاپیلومای انســانی » HPV «،  ویروس های هپاتیت  B  و  C  و... و. که از عوامل 

خطرزا برای ابتلا به  سرطان هستند نیز اهمیت زیادی دارد. 
بنابر اعلام اداره سرطان وزارت بهداشت، گرچه رابطه مواجهه با  عوامل محیطی 
و خطر بروز ســرطان تایید شده است، اما هنوز به  درستی مشخص نیست که 
چرا از بین دو نفر که مواجهه های محیطی  مشابهی دارند، یکی مبتلا به سرطان 
می شود و دیگری مبتلا نمی شود.  اما به نظر می رسد عوامل فردی در این مسئله 

دخالت دارند و ارتباط  پیچیده ای بین آنها حاکم است. 
احتمال ایجاد ســرطان در یک فرد در واکنش به عوامل زیســت محیطی  ویژه 
بــه مدت زمان و تعداد دفعات قرار گرفتن در معرض ماده ای خاص  و همچنین 
عوامل دیگر مانند عوامل ژنتیکی، رژیم غذایی، سبک  زندگی،   سن و جنسیت 
نیز بستگی دارد. به طور کلی کمتر از   ۱۰درصد سرطان ها عامل ژنتیکی داشته 
و بیش از ۹۰درصد، منشــاء  محیطی دارند که پــس از ورود عامل خارجی به 
بدن ســبب تخریب ژنی  می شــوند. بنابراین، انتخاب های خوب مانند اجتناب 
از مصرف دخانیات،  عدم مصرف الکل و تغذیه صحیح کمک به پیشــگیری از 

سرطان ها  می کند. 

سه گانه لشکر مجردها، سوپرمیلیاردرها و چندهمسری خبرخبر

دبیرمرجعملیکنوانسیونحقوقکودک:

تصویب نهایی لایحه حمایت از کودکان در اولویت قرار گیرد

درحالــی که حدود ۴۰ میلیون مرد در ایران زندگی 
می کنند، آمارهای  ســال ۹۵ مرکز آمار ایران نشان 
می دهد که ۱۰ میلیون نفر از مردان  ایران »جوان« 
و ۳۵ درصد مردان ایرانی هنوز ازدواج نکرده  و مجرد 
 هستند. شهلا کاظمی پور جمعیت شناس با استناد به 
آمارهای ســال ۹۵ مرکز آمار  ایران گفت: حدود ۴۰ 
میلیــون نفر از جمعیت ۸۰ میلیــون نفری ایران را 
 جمعیت مردان تشکیل می دهند که از این میان ۳۳ 
میلیون نفر از آن ها   ۱۰ ســال به بالا و هفت میلیون 

نفر از آنها کمتر از ۱۰ سال سن دارند. 
وی با تاکیــد بر اینکه بالاترین ضریب جمعیتی چه 
در مردان و چه در  زنان را رنج سنی ۲۹ تا ۲۵ سال 
شامل می شــود، اظهار کرد: جمعیت  جوانان به سه 

گروه سنی ۱۵-۱۹، ۲۰-۲۴ و ۲۵-۲۹ ساله تقسیم 
 می شود. 

ë  »۱۰ میلیون نفر از مردان ایران »جوان 
هستند

این جامعه شــناس با بیان اینکه حدود ۱۰ میلیون 
نفر از مردان، جوان  هستند، یادآور شد: تعداد مردان 
۱۵- ۱۹ ســاله دو میلیــون و ۷۸۰ هزار  نفر، تعداد 
مردان ۲۰-۲۴ ســاله ســه میلیون و ۲۴۰ هزار نفر 
و تعداد  مردان ۲۵-۲۹ ســاله چهار میلیون و ۱۴۰ 
هزار نفر است. علت تفاوت  آماری در سه گروه سنی 
جوانان ناشــی از کاهش باروری در ایران  اســت. تا 
ســال ۱۴۰۰، جوانان ۲۵-۲۹ ســاله در گروه سنی 

میانسالان  قرار می گیرند.  

ë ۳۵ درصد مردان هنوز ازدواج نکرده اند 
وی در ادامه با اشاره به وضعیت تاهل جامعه مردان 
)۱۰ ساله به بالا(  بیان کرد: ۶۳ درصد از مردان )۱۰ 
ساله به بالا( دارای همسر، ۳۵  درصد مجرد یا هرگز 
ازدواج نکرده انــد و ۱.۲ درصد بدون همســر در  اثر 
طلاق و یک درصد بدون همسر در اثر فوت هستند. 
همچنین  میانگین سنی ازدواج مردان حدود ۲۷.۴ 

سال است. 

 ۳۵ درصد مردان ایرانی مجردند
به موجب پرونده اجرایی به کلاسه 961089 اجرای احکام تربت جام محکوم علیه سید مجتبی محمودی رخنه و رضا عظیمی متضامنا 
محکوم هستند به پرداخت مبلغ 1.064.896.560 ریال بابت اصل خواسته در حق محکوم له سلطان مراد گوهری و مبلغ 53.244.828 
ریال بابت نیم عشر اجرائی علهذا جهت وصول محکوم به اموال غیرمنقول متعلق به وثیقه گذار بشرح ذیل توسط اجرای احکام معادل 
مبلغ 350.000.000 ریال توقیف محکوم له تقاضای فروش انرا نموده است در این راستا ارزیابی اموال به کارشناس رسمی دادگستری 
ارجاع و بشرح ذیل توصیف و ارزیابی گردیده است. 72/73 سهم از یکصد سهم پلاک ثبتی 545 فرعی از 163 اصلی بخش سیزده مشهد 
بنام غلام حسین بهادری امقانی واقع در تربت جام روستای امقان که عرصه موجود ملک 723 مترمربع اعیان شامل ساختمان مسکونی 
100 متر مربع در یک طبقه با مصالح دیوار از گل و سقف آجر و تیرآهن و 25 مترمربع  دامداری با مصالح گلی و گنبدی امتیازات شامل 
آب و برق و گاز کاربری ملک مسکونی و در منطقه روستا قراردارد که ارزش 72/73 سهم از یک صد سهم پلاک مذکور معادل مبلغ 

350.000.000 ریال ارزیابی گردیده است.
مزایده از ساعت 9 الی 10 صبح تاریخ 98/9/26 در آدرس اجرای احکام مدنی دادگستری تربت جام برگزار و اموال فوق از طریق مزایده 
به فروش میرسد و از قیمت پایه کارشناسی 350.000.000 ریال شروع و به هر شخص حقیقی یا حقوقی که بالاترین قیمت را پیشنهاد 
نماید فروخته خواهد شد 10 درصد قیمت خرید قیمت خرید فی المجلس بصورت نقد از خریدار اخذ و الباقی ظرف حداکثر یکماه از 
وی وصول و پس از انجام مراحل قانونی اموال به برنده مزایده تملیک خواهد گردید. در صورتیکه که خریدار در مهلت مقرر بقیه وجه 
مزایده را پرداخت ننماید سپرده وی پس از کسر هزینه های مزایده بنفع صندوق دولت ضبط خواهد شد همراه داشتن کارت ملی جهت 

شرکت در مزایده الزامی است بدیهی است که در صورت تمایل برای بازدید ظرف 5 روز قبل از مزایده به این اجرا احکام مراجعه نماید.
محمود یوسفی ابدال آبادی  - مدیرشعبه اجرای احکام مدنی دادگستری شهرستان تربت جام
احمد عارفی نیا - قاضی شعبه اول اجرای احکام مدنی دادگستری شهرستان تربت جام

اداره کل  ثبت اسناد واملاک استان تهرانآگهی مزایده اموال غیرمنقول )نوبت دوم(
اداره ثبت اسناد واملاک حوزه ثبت ملک کهریزک 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وظعیت ثبتی اراضی وساختمان های فاقد سند رسمی
آگهی موضوع ماده 3قانون وماده 13آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی واراضی  وساختمان های فاقد سند رسمی
برابر رای شماره 139860301053001939 مورخ1398/08/12 هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی 
اراضی وساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک کهریزک تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی 
آقای رسول حسین رضایی فرزند عباس  بشماره شناسنامه وکد ملی  0480212732 صادره از ری در ششدانگ یک 
قطعه زمین با بنای احداثی به مساحت 228/48متر مربع پلاک شماره 84 فرعی از81 اصلی واقع در رحیم آباد خریداری 

از مالک رسمی آقای سید محمد محمدی  محرز گردیده است. 
لذا به منظور اطلاع عموم مراتب دردونوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور 
سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند ازتاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دوماه اعتراض خود را به این 
اداره تسلیم وپس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه ازتاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم 
نمایند بدیهی است درصورت انقضای مدت مذکور وعدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. 

م الف 1448
تاریخ انتشار نوبت اول: 98/9/2

 تاریخ انتشار نوبت دوم: 98/9/16
محمد حسین طاهر طلوع دل -  رئیس ثبت اسناد واملاک 
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تازه ترین آمار انسداد کارتخوان های خارج

با هماهنگی های صورت گرفته از ســوی بانک مرکزی، بالغ بر ۱۵۰۰ 
 پایانه فعال در دیگر کشورها توســط شرکت های ارائه دهنده خدمات 

 مسدود شد. 
مطابق با گزارش های رسمی بانک مرکزی، شبکه پرداخت  الکترونیکی 
کشــور اعم از شــرکت های ارائه دهنده خدمات پرداخت و  شــاپرک، 
تراکنش های انجام شــده در این شبکه را دائما زیر نظر دارند و  با روش 
های مختلف و متنوعی به دنبال کاهش فعالیت هایی مانند ارائه  خدمات 

به کارتخوان های خارج از کشور هستند. 
بر اســاس این گزارش، این نظارت از جمله الزامات همیشــگی شرکت 
 شــبکه الکترونیکی پرداخت کارت )شاپرک( برای شــرکت های ارائه 
 دهنده خدمات پرداخــت الکترونیکی بوده و در صورتی که کوتاهی در 
 اعمال آن توسط شرکت های  PSP  صورت گیرد، جریمه های بازدارنده 
 ای در مورد آنها اعمال خواهد شــد. آن گونه که شاپرک اعلام کرده در 
 نتیجه این رصد دائمی و حساسیت نسبت به رفتار پذیرندگان از ابتدای 
 اعلام و ابلاغ ممنوعیت فعالیت کارتخوان های خارج از کشــور، بالغ بر 
  ۱۵۰۰ پایانه فعال در دیگر کشــورها توسط شــرکت های ارائه دهنده 

 خدمات پرداخت شناسایی و مسدود شده اند. 
بر این اساس، شاپرک نیز پیش از این با استفاده از روش های  حضوری 
بیش از ۲۰۰ پایانه فعال خارج از کشور را شناسایی و  مسدود کرده بود 
و اکنون موفق شــده طی یک ماه اخیر با به کارگیری  روش های ساده 
محور برای رصد رفتار پذیرندگان، بیش از ۵۰ پایانه  دیگر را شناســایی 

و مسدود کند. 
موضــوع قابل تأمل آنکه کاهش بیش از پیــش فعالیت کارتخوان های 
 خارج از کشــور نیازمند برخی هماهنگی های فنی میان بانک مرکزی 
و  وزارت ارتباطات اســت که خوشــبختانه طی ماه های اخیر از سرعت 
 چشمگیری برخوردار شــده و می توان امیدوار بود با به نتیجه رسیدن 
 این هماهنگی ها، تعداد کارتخوان ها و تراکنشــهای این قبیل پایانه ها 

در  حد فراوانی کاهش یابد. 

بر اســاس گزارش مرکز آمار ایران از »متوسط قیمت 
محصولات و  هزینه خدمات کشــاورزی« در تابســتان 
امســال، میانگین نرخ گندم نســبت  به تابستان سال 

گذشته ۳۲.۵ درصد افزایش یافته است. 
در بخش غلات، متوســط قیمــت محصولات و هزینه 
خدمات کشاورزی  تابستان ١٣٩٨ منتشر شد. بر اساس 
این آمار در ســه ماهه دوم سال   ١٣٩٨، متوسط قیمت 
گندم ١٧٢٠٥ ریال بوده که نسبت به فصل مشابه  سال 
قبل معادل ٣٢,٥ درصد افزایش داشته و متوسط قیمت 
جو ١٩٤٣٢  ریال بوده که نسبت به فصل تابستان سال 

قبل ٥٩.٩ درصد افزایش  داشته است. 
در بخش حبوبات، در فصل تابستان سال ٩٨، متوسط 
قیمت نخود بــا   ٩,٥ درصد افزایــش ٥٨٧٢٥ ریال و 
متوســط قیمت عدس با ١٤.١ درصــد  افزایش معادل 

٥٧٧٥٣ ریال بوده است. 
در بخش محصولات جالیزی، در سه ماهه دوم سال ٩٨، 
متوســط قیمت  هندوانه ٤٨٠٢ ریال و خربزه ١٢٣٠١ 
ریال بوده اســت که به ترتیب  نسبت به فصل تابستان 
سال قبل معادل ٤٣,٨و ١١.٦درصد کاهش  نشان داده 
است و همچنین متوســط قیمت خیار ٢٢١٨٣ ریال 
بوده و در  نتیجه ١٩.٤ درصد افزایش نشان داده است. 

در بخش سبزیجات، در سه ماهه دوم سال ٩٨، متوسط 
قیمت ســیب  زمینی ٣١٢٩٤ بوده که نسبت به فصل 
مشــابه سال قبل معادل ١٧٧,٥٣  درصد افزایش نشان 
داده اســت. همچنین متوســط قیمت گوجه فرنگی 
  ٩١٥٥ ریال بوده که نســبت به فصل مشابه سال قبل 
معــادل ٣٩.٩ درصد  کاهش داشــته  اســت. به علاوه 
متوســط قیمت پیاز با ١٦.٢ درصد افزایش  نسبت به 

تابستان سال قبل، برابر ١١٢٩٦ ریال بوده است. 
در بخش محصولات علوفه ای، در تابستان٩٨، متوسط 
قیمت یونجه   ٢٠١٤٦ ریال و متوسط قیمت کاه ٤٠١٧ 
ریال بوده که به ترتیب نسبت به  فصل مشابه سال قبل 

٦٧,٢ و ٤٢.٧ درصد افزایش داشته است. 
در بخش میوه های هسته دار، در سه ماهه دوم سال ٩٨، 
متوســط قیمت  زردآلو ٤٩٤٢٦، هلو  ٤٠٤١٧و آلبالو 
٤٣٣٨٤ ریال بوده که به ترتیب  نسبت به فصل مشابه 
ســال قبل معادل ٥٤,١، ٢٣.٨و ١٣.٩ درصد  افزایش 
داشــته است. به علاوه متوسط قیمت گیلاس با    ٠.٧ 

درصد  کاهش برابر ٨٨٧٩٩ بوده است. 

در بخش میوه های دانه دار، در تابســتان٩٨، متوســط 
قیمت ســیب درختی   ٢٧٤٤٩ ریال بوده که نسبت به 

فصل مشــابه ســال قبل ٦,٦ درصد کاهش  و متوسط 
قیمت انگور ٣٤٦٣٧ ریال بوده که معادل ٢٣.٠ درصد 

 افزایش داشته است. 
در بخش دامداری ســنتی، در ســه ماهه دوم ســال 
١٣٩٨، متوســط قیمت  یک کیلوگرم گوســفند و بره 
زنــده ٤٢٥٠١٧ ریال و متوســط قیمت یک  کیلوگرم 
گاو پــرواری زنده ٣١٩١٠٨ ریال بوده که که به ترتیب 
نسبت به  فصل مشابه ســال قبل ٨٦,٥ و ٦٢.١ درصد 

افزایش داشته است. 
در بخش فراورده های دامی ســنتی، در تابســتان٩٨، 
متوسط قیمت یک  کیلوگرم شیر گوسفند ٤٩٦٢٥ ریال 
و متوســط قیمت یک کیلوگرم شیر  گاو ٢٢١٠٠ ریال 
بوده که نسبت به فصل تابســتان سال قبل به ترتیب 

 معادل ١٧,٧ و ٥٣.٥ درصد افزایش نشان می دهد. 

شــادمهر کاظم زاده عضو کمیسیون عمران مجلس با 
بیان این که وزارت  راه وشهرسازی باید نظارت ویژه ای 
بر بازار مسکن و بخش اجاره  داشته باشد،گفت: خلاء 

نظارت به دلال بازی در بازار منجر می شود. 
کاظم زاده با اشــاره به مشکلات بازار مسکن و بخش 
اجاره بهــا، اظهار  کرد: در چند ماه اخیر مســتأجران 
دچار مشکلات و مصائب بسیاری  برای تأمین مسکن 
در کلانشــهرها به ویژه تهران شده اند و این موضوع 

 قطعا بر زندگی خانوارها اثر مستقیم خواهد گذاشت. 
وی ادامه داد: بر اساس آمارها قیمت مسکن از ابتدای 
تابستان ســال  جاری به تدریج در حال کاهش است، 

اما بر خلاف قیمت مسکن، نرخ  اجاره مسکن افزایش 
چشمگیری داشته است. علت اصلی این موضوع  را می 
توان در افزایش تقاضا برای اجاره مسکن دانست، زیرا 
عده ای  مردم در یک سال اخیر به دنبال خرید مسکن 
بوده اند، اما به دلیل  افزایش قیمت ها در بازار، مجبور 

به اجاره مسکن شده اند. 
وی تاکیــد کرد: دولت باید یک بار برای همیشــه راه 
کار اساســی را برای  رفع مشکلات بازار اجاره مسکن 
بیاندیشد، یکی از راهکارها، ساخت  مسکن استیجاری 
در کلانشــهرها اســت تا مســتأجران بتوانند از این 

 مساکن استفاده کنند. 

عضو کمیســیون عمران مجلس بــه خانه ملت گفت: 
وزارت راه و  شهرســازی به عنوان متولی حوزه مسکن 
باید نظارت ویژه ای را بر  بازار اجاره داشته باشد چون 
خلاء نظارتی قطعا موجب بروز تلاطم و  دلال بازی در 

بازار می شود. 

صاحبان کسب و کار معتقدند محدودیت های 
اینترنت و مشــکلات مربوط  بــه درگاه های 
پرداخت  بانک ها باعث کاهش تراکنش و لطمه 
به فعالیتشــان  شده اســت اما بانک ها تلاش 
دارند که همه مشکلات مربوط به  تراکنش های 
ناموفق اینترنتــی را به گردن قطعی و کندی 

اینترنت انداخته  و خود را تبرئه کنند. 
  میزان خریدهــای اینترنتی در روزهای اخیر 
به دلیل قطعــی اینترنت  کاهش زیادی یافته 
است؛ به طوری که بسیاری از کسب و کارهای 
خــرد  و نوپایی که فعالیت آنهــا بر اینترنت و 
اپلیکیشن های تلفن همراه استوار  است، دچار 

مشکل شده اند. 
برخی از صاحبان این کســب و کارها، بانک ها 
را مســوول این مشکل  دانســته و می گویند 
به دلیل ضعــف درگاه های پرداخت بانک ها، 
امکان  واریز وجه و انجام عملیات توسط مردم 

و خریداران وجود ندارد. 
اما مسوولان شــبکه بانکی در واکنش به این 
ادعاها می گویند: مشــکلی از  ســوی بانک ها 
وجــود ندارد و در واقع بــه دلیل قرار گرفتن 
سرورهای  بانکی در داخل کشور، محدودیتی 
در ارایــه خدمات آنها اعمال نشــده و  قطعی 
اینترنت بیشــتر برای ســایت ها و سرورهایی 

است که در خارج  قرار دارند. 

کاهش تراکنش ها و خریدهای اینترنتی
 »ســعید محمــدی« از مدیــران فروشــگاه 
اینترنتی دیجــی کالا گفت: در  روزهای اخیر 

شاهد خطاهایی در درگاه های پرداخت بانکی 
بوده ایم. این  خطاهــا معمولا موقت بوده و به 
سرعت رفع می شــود، اما در عصر  چهارشنبه 

شمار آنها زیاد بود. 
 »مصطفی امیری«، مدیرعامل زرین پال نیز در 
ایــن باره به ایرنا گفت:  پیش از بروز مشــکل 
قعطی اینترنت، شــمار تراکنش های موفق از 
طریق  درگاه های پرداخت بــالای ۶۰ درصد 
بود، اما اکنون میزان تراکنش های  موفق به زیر 

۳۰ درصد افت کرده است. 
وی بــا بیان اینکه حدود ۱۰۵ هزار کســب و 

کار خرد از خدمات درگاه  پرداخت ما استفاده 
می کنند، اظهار داشت: تا پیش از وقایع اخیر، 
 روزانــه به طور میانگیــن ۱۵۰ هزار تراکنش 
داشــتیم، امــا در روز دوم  قطعــی اینترنت 
)یکشــنبه( به یک باره میــزان تراکنش ها به 
چهار هزار  کاهش یافت و روز چهارشــنبه به 

۱۲ هزار رسید. 
مدیرعامل زرین پال ادامه داد: میزان تراکنش 
۱۰۵ هزار کســب و کار  در پلتفرم ما پیش از 
قطعــی اینترنت روزانه به طــور میانگین ۱۵ 
تــا ۲۰  میلیارد تومــان در روز بود که در روز 

چهارشــنبه هفته گذشــته به ۴۰۰ تا   ۵۰۰ 
میلیون تومان کاهش یافت. 

ایــن فعال بخــش خصوصی دربــاره قطعی 
خدمات پرداخت بانک ها گفــت:  در روزهای 
نخســت قطع اینترنت، درگاه های پرداخت و 
خدمات بانک ها  برای نیم ســاعت تا دوساعت 
قطع می شــد، امــا به تدریج میــزان قطعی 

 خدمات بانک ها کاهش یافت. 

وی با بیان اینکه ایرادات مربوط به پرداخت ها 
هنوز وجود دارد،  افزود: مشکل این است که به 
دلیل سرعت پایین اینترنت، صفحات  مربوط 
به درگاه های پرداخت به طور کامل، باز نمی 
شوند؛  بنابراین  مشتریان نمی توانند تراکنش 

را انجام دهند. 
امیری با هشدار نسبت به آسیب دیدن کسب 
و کارهای خرد، گفت:  بســیاری از کســب و 
کارهای کوچک به ورود روزانه پول نیاز دارند، 
 بنابراین در صورت قطع فروش خود به شدت 
لطمه دیده و امکان دارد  که فعالیتشان متوقف 

شود. 
 »حامد تاج الدین« بنیان گذار پلتفرم »آچاره« 
نیــز در نشســت تخصصــی   »جهش هــا و 
چالش های کارآفرینــی در فضای مجازی« با 
اشاره به  مشــکلات رخ داده در روزهای اخیر 
گفت: بسیاری از کاربران جدید  آچاره از طریق 
سیستم »ســئو« وارد این پلتفرم می شوند اما 
با قطع  اینترنت در چهار روز گذشــته، تعداد 
ورودی به سیستم بسیار کم شده و  فروش ما 

تقریبا به یک سوم رسیده است. 
مدیرعامل شیپور نیز در این باره، گفت: قطع 
اینترنت و اســتفاده از  اینترنت داخلی رشد، 
توســعه و به روز ماندن استارتاپ ها را متوقف 

 می کند،
 »رضا اربابیان« خاطرنشــان کرد: اگر اینترنت 
برقرار نشــود، کشــور  ضربه بزرگی می بیند و 
می تواند به اندازه ۲۰ ســال رشد و توسعه در 

 ایران را عقب بیاندازد. 
اختلالات موقت در نخستین روز قطع اینترنت

پیگیری های از شبکه بانکی نشان می دهد در 
نخستین ســاعت های قطع  اینترنت، برخی 
از درگاه های پرداخــت بانکی به طور موقت 
دچار  مشکل شــدند، اما پس از مدتی نسبت 
به شناسایی مشــکلات و رفع  محددیت آی. 

پی های اینترنتی آنها اقدام شد. 
بــه ادعای مدیران نظام بانکــی، در پایان روز 
اینترنت   )شــنبه(، وضعیت  نخســت قطعی 
اپلیکیشــن های  بانکی و  درگاه های پرداخت 
بانکی به  حالت عادی بازگشــت، اما شــواهد 
نشان می دهد که هنوز ثبات و تعادل  لازم در 
پرداخت های اینترنتی بانک ها برقرار نشــده 
است. بررسی وضعیت اپلیکیشن های بانکی نیز 
حاکی از این اســت که آنها  اکنون در شرایط 
عادی در حال فعالیت هســتند، در روز شنبه 
به دلیل  قطع گسترده اینترنت، اپلیکیشن های 
بانک ها نیز برای مدتی، متوقف شد  اما پس از 

مدتی به مدار فعالیت بازگشتند. 

اقتصادی

خلاء نظارت در بازار مسکن به دلال بازی دامن می زند

ارکان غایب یک اصلاحات

مهران بهنیا

پس از آخرین تغییرات قیمت حامل های انرژی در سال ۱۳۹۴ و 
از  دست رفتن فرصت های بی نظیر برای اصلاح بازار انرژی مانند 
زمانی  که قیمت جهانی نفت و تورم کشــور توامان در کمترین 
مقدار خود قرار  داشــت و البته زیر فشــار تحریم ها نبودیم، به 
ناگهــان در روز جمعه گذشــته  افزایش قیمــت بنزین بدون 
اطلاع رسانی مناسب و در شکل و زمانی  عجیب به اجرا گذاشته 

شد و همه را شوکه کرد. 
آنچه بیش از همــه برای نگارنده تعجب برانگیز اســت )که در 
مقالاتی نیز  پیش تر بــه آن پرداخته ام( چرایی عدم یادگیری و 
عدم اســتفاده  سیاست گذاران از تجارب و مطالعات قبلی، حتی 
تجارب و مطالعاتی  اســت که در همین دولت به انجام رســیده 
است. به عنوان نمونه به بخشــی  از نتایج طرح جامع مطالعات 
اقتصــاد ایران که طی ســال های ۱۳۹۴ تا   ۱۳۹۶ در موسســه 
آموزش و پژوهش مدیریت و برنامه ریزی به انجام  رسید و خلاصه 
نتایــج آن در قالب دو کتاب طی ســمیناری در آذر ۱۳۹۶  در 

اختیار عموم و سیاست گذاران قرار داده شد، اشاره می کنم: 
 »براساس تجربیات کشورهای جهان و تجربه ایران، اصلاح نظام 
 یارانه ها باید مبتنی بر برنامه های بلندمدت، قاعده محور، با اطلاع 
قبلی  آحاد اقتصادی و همسو با دیگر سیاست های اقتصاد کلان 
انجام شــود.  همچنین باید توجه داشت عامل مهم در موفقیت 
یک برنامــه اصلاح  یارانه، ایجاد اجماع مردمی مبنی بر ضرورت 
اصلاحــات از راه  پویش های تبلیغاتــی و همزمان اجماع میان 
سیاست گذاران درخصوص  نحوه اجراست. تجربه جهانی اهمیت 
ایجاد نظام موثر حمایت از فقــرا در  دوران اصلاح نظام یارانه ها 
را برجســته کرده است. برای تعادل و  پایداری این طرح نیز باید 
بازتوزیعی موقتی از گروه های منتفع  شونده به  گروه های متضرر 
انجام شود. البته لازم نیســت افزایش قیمت حامل های  انرژی 
مختلف با سرعت یکنواختی انجام شود و می توان اصلاح قیمت 
 برخی حامل ها را که فقرا به آنها اتکای بیشــتری دارند، کندتر 

انجام داد. 
بنابراین بســته پیشــنهادی اصلاح نظام یارانه انرژی شامل ۱( 
اصلاح  قیمت های انرژی، ۲( اصلاح ساختار و قوانین بودجه، ۳( 
مداخلات  تســهیل کننده اجرا با معذوریت های اقتصاد سیاسی، 
۴( حمایــت از فقرا و   ۵( اطلاع  رســانی و ایجاد پویش اســت. 
کاســتی در هر یــک از این پنج  رکن اساســی می تواند اصلاح 
را به شکســت بکشــاند.« در این مطالعه  برای هر یک از ارکان 
پنج گانه ذکر شده سیاست ها و برنامه های  مشخصی نیز پیشنهاد 
می شــود و به خصوص بر همخوانی اصلاحــات در  بازار انرژی با 
دیگر سیاســت های اقتصاد کلان تاکید شده است. اما آنچه  طی 
روزهای اخیر اجرا شد، چقدر با این مطالعه و حتی تجارب خود 
 این دولت در برداشــتن گام نخســت اصلاح بازار انرژی که در 
اردیبهشت  و خرداد ســال ۱۳۹۳ اجرا شد و البته تداوم نیافت، 

سازگاری دارد؟
اصلاح قیمت حامل هــای انرژی که یکــی از زیرمجموعه های 
مهم یک   »مجموعه سیاســتی« به عنــوان اصلاح بازار انرژی یا 
اصلاح نظام  یارانه هاســت و نه تمام آن، صرفا به معنای افزایش 
یکباره و برای یک  حامل نیست، بلکه اولا باید چگونگی تغییرات 
قیمت های نســبی بین  حامل هــای انرژی براســاس برنامه ای 
مشخص و بلندمدت هدف گذاری  شود و ثانیا گام های آتی اصلاح 
قیمتی برای رسیدن به نقطه ای مشخص،  تعیین و اطلاع رسانی 
شود که بتوان از مزایای اصلاح قیمت حامل های  انرژی حداکثر 
بهره بــرداری در جهــت افزایش کارآیی مصــرف صورت  گیرد. 
بنابرایــن اقدام اخیر که صرفا به افزایــش قیمت بنزین آن هم 
بدون  ارائه هیچ برنامه و جهت مشــخصی برای آن انجام شــد 
با آنچه به عنوان  اصلاح قیمت حامل های انرژی منظور اســت، 

فاصله زیادی دارد. 
درخصوص سازگاری این اقدام با دیگر سیاست های اقتصاد کلان 
نیز  زمان نامناسبی برای اجرای آن انتخاب شد. طی چهار سال 
و نیم گذشــته  در دوره هایی قیمت جهانی نفــت و به تبع آن 
قیمت فرآورده های نفتی به  حداقل خود رسیده بود و بسیاری از 
کشورها در آن دوره نظام  یارانه های انرژی خود را اصلاح کردند. 
علاوه بر آن در ســال های   ۱۳۹۵ و ۱۳۹۶ تورم در حداقل مقدار 
خود قرار داشت و شرایط  مساعدی برای اصلاح قیمت حامل های 
انرژی فراهم بود. حتی به لحاظ  وضعیت ترافیک و شرایط جوی 
نیز یکی از نامناسب ترین مواقع در  سال برای این اقدام انتخاب 
شــد. بنابراین این اقــدام با هیچ یک از شــرایط  پیرامونی، چه 
اقتصادی و چه غیراقتصادی، همخوانی نداشت؛ جز اینکه  صرفا 

قبل از موعد ارسال بودجه به مجلس باشد! 
درخصــوص اصلاحات بودجــه ای و حمایت از فقــرا نیز اقدام 
 صورت گرفته کاملا مبهم اســت؛ اگر هدف تامین کسری بودجه 
دولت در  تنگنای شدید فعلی بوده چرا ذکر می شود تمامی منابع 
حاصل از این  اقدام به خانوارها باز خواهد گشت؟ اگر هدف تامین 
منابعی برای  حمایت از فقرا بوده چرا بدون اطلاع  رســانی قبلی 
و اقناع خانوارها و  به خصوص گروه های آســیب پذیر، که احتمالا 
جزو مشــمولان این برنامه  بودند، این کار صورت گرفته است؟ 
اگر هدف کاهش مصرف بنزین  است چرا سهمیه وانت پرمصرف 
بیشتر از سهمیه وانت کم مصرف  است؟! اساسا هدف از این اقدام 
چه بوده اســت؟ آیا هدف از یک اقدام  سیاستی نباید به صورت 
شــفاف به اطلاع مردم برسد و اجزای برنامه با  آن هدف سازگار 

باشد؟
درخصوص رکن آخر یعنی »اطلاع رسانی و ایجاد پویش« دیگر 
نیازی  به توضیح نیست؛ زیرا حداقل تلاش  ممکن نیز برای این 

منظور  صورت نگرفت. 

مقصر کاهش پرداخت های اینترنتی کیست

مسعود پزشکیان نایب رییس و نماینده مردم تبریز، 
اسکو و آذرشــهر در  مجلس شورای اسلامی با بیان 
اینکه پس از گذشــت ۴۰ ســال از انقلاب  هنوز در 
جایگاه متناســب بــا ظرفیت ها و امکانات کشــور 
نیســتیم، گفت:  صادرات منهای نفت باید سال ها 

پیش محقق می شد. 
پزشکیان اظهار کرد: تحقق سیاست اقتصاد منهای 
نفت موضوع  راهبردی اســت که باید اکنون پس از 
سال ها به ثمر می نشست نه اینکه  اقتصاد کشور به 
فروش نفت و گاز وابسته باشد اما به هر ترتیب اکنون 

 تولیدکننده در خط مقدم اقتصاد کشور قرار دارد.  
وی افزود: بر این اساس حمایت از تولید کننده رمز 
توسعه اقتصادی  کشور است و همه چیز در توسعه با 
تجار و صنعتگران معنا پیدا می  کند به همین علت 
باید سیاســت گذاری و دید درستی برای حمایت از 
 صنعتگران و تولیدکنندگان ترســیم شود تا اقتصاد 

مسیر خود را بپیماید.  
پزشــکیان همچنین با بیان اینکه در مسیر حرکت 
اقتصاد و سایر بخش ها  اگر می خواهیم الگو باشیم 
باید خودمان را اصلاح کنیم، ادامه داد:  اصلاح رفتار، 

مهــارت و علم برای توســعه و افزایــش صادرات از 
 ضروریات است.  

نایــب رییس مجلس شــورای اســلامی همچنین 
پاســخگویی ادارات، نهادها و  ســازمان ها در مقابل 
مردم را دیگر ضرورت در جهت توســعه و  پیشرفت 

کشور دانست.  

نایبرییسمجلس:

  صادرات منهای نفت باید سال ها پیش محقق می شد

بازار ارز کشــور طی روزهای گذشــته برخلاف انتظار 
برخی سوداگران  با نوساناتی بســیار جزئی همراه بوده 
اســت؛ مروری بــر ذخایر ارزی  کشــور و میزان عرضه 
صادرکنندگان نیز بسیاری از نگرانی ها را  برطرف می کند. 

طی روزهای گذشــته برخلاف انتظار برخی سوداگران، 
بازار ارز  کشــور با  نوسانات بســیار جزئی که طبیعت 
بازار و معاملات اســت،  همراه بوده اســت. رئیس کل 
بانــک مرکزی نیز دو روز پیش در بازدیدی  ســرزده از 
صرافی های میدان و خیابان فردوسی تهران اعلام کرد 
که  ذخایر ارزی کشــور از وضعیت مناســبی برخوردار 
بوده و بخش عمده ای  از نیازهای ارزی کشــور از سوی 

صادرکنندگان تأمین می شود. 
عبدالناصــر همتــی در گزارش هــای میدانی که طی 

روزهای گذشــته از  بازار داشته و جلسات مکرری که با 
صرافان و تأمین کننــدگان ارز  برگزار کرده، همواره این 
اطمینــان را داده که روند قیمتی ارز در  بازار، جهشــی 
نخواهد بود و نوسانات بنابر اقتضای طبیعی بازار رخ  داده 
اســت. او شرایط کنونی ارز در کشور را مناسب می داند 
و به  پشتوانه آمار و تحلیل های کارشناسی و اتفاقاتی که 
در معاملات نفت و  فرآورده های نفتی ایران رخ داده، بر 
این موضوع پافشاری می کند که  جای هیچ گونه نگرانی 

در بازار ارز وجود ندارد. 
همتی البته طی روزهای گذشــته به دلیل بروز برخی 
رفتارهــای هیجانی  در بازار، به مردم هشــدار داده که 
با هدف ســرمایه گذاری، وارد بازار  ارز نشــوند و فقط 
نیازهای واقعی خود را تهیه کنند. او می گوید که مردم 
 باید هوشیار باشند تا مبادا سرمایه های خود را در جریان 

رفتارهای  هیجانی در بازار ارز از دست بدهند. 
مروری بر قیمت ارز طی روزهای گذشته هم گفته های 
همتی را تائید  می کند چرا که بانک مرکزی تأکید دارد 
که اتفاق خاصی در طرف  عرضه رخ نداده و البته برخی 

تقاضای هیجانی ممکن است وارد بازار  شده باشد. 
  آمار ســامانه نیمــا نیز به خوبی گفته هــای او را تائید 

می کند چــرا که  همچنان مازاد عرضه در این ســامانه 
وجود دارد و صادرکننــدگان روند  تحویل ارزهای خود 
را به این ســامانه همچنان ادامــه می دهند و در طرف 
 مقابل، واردکنندگان نیز به طور طبیعی تقاضاهای خود 
را در سامانه  نیما ارائه کرده و در مدت زمان مناسبی هم 

تأمین ارز می شود. 
گزارش هــای از آخرین آمار ســامانه نیما حکایت از آن 
دارد که مجموع  معاملات فروش ارز صادراتی از ابتدای 
امسال تا امروز )۲۹ آبان ماه(  معادل ۱۰ میلیارد و ۶۸۰ 
میلیون یورو بوده که در مقابل مجموع  معاملات خرید 
ارز بابت واردات نیــز ۸ میلیارد و ۶۹۷ میلیون یورو در 
 این سامانه بوده است. این در حالی است که نمودارهای 
روند معاملات  فــروش ارز حاصل از صادرات حکایت از 
آن دارد که از ابتدای  فروردین ماه امسال، روند سینوسی 
معاملات فروش ارز صادراتی به  طور یکسانی در سامانه 
نیما وجود داشــته و در ۱۸ مهرماه ۹۸ بیشترین  عرضه 
ارز در حدود ۲۴۰ میلیون یورو در این سامانه ارائه شده 
اما به  تناســب در فاصله ابتدای مهرماه، بیشترین تقاضا 
بابت خرید ارز از  ســوی واردکنندگان به ثبت رســیده 

است. 

مرکزآمارایران:

قیمت گندم یکساله ۳۲.۵ درصد افزایش یافت

عرضه ۱۰ میلیارد یورویی صادرکنندگان در سامانه »نیما« 
خبرکوتاه

یادداشت

روزنامه یادگار امروز منتظر ارائه 

پیشنهادات و نظرات شما می باشد 

yadegar_emrooz@yahoo.com
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اخبارخبر کوتاه

گیلان-خبرنگاریادگارامروز:رییس اصناف گیلان 
گفت: باید حمایت از کالای ایرانی تداوم داشته 
باشــد زیرا موجب رونق اقتصاد تولیدکنندگان 
و صنعتگــران داخل کشــور و در نتیجه رونق 

اقتصادی در همه بخش ها خواهد شد.
جلال الدین شکریه  با بیان اینکه یکی از دلایل 
مهم پیشــرفت و رونق اقتصادی در بخش تولید 
و صنعت کشورهای پیشرفته حمایت مردم آن 
کشورها از تولیدات داخلی است، گفت: مردم ما 
نیز نسبت به این مساله آگاه تر شده اند و نسبت به 

خرید کالای ایرانی رغبت بیشتری دارند.
وی افزود: لازم است فرهنگ سازی های موثرتری 
برای حمایت و خرید کالای ایرانی صورت بگیرد و 
یکی از مولفه های مهم ترویج این فرهنگ آموزش 

است.
شــکریه با بیان اینکه حمایت از کالای ایرانی حمایت از تولیدکننده ایرانی و صنعت ملی را به 
همراه دارد، خاطرنشان کرد: تولیدکنندگان نیز باید با ارتقای کیفیت محصولات خود محصولات 
بهتر به مردم عرضه کنند تا حمایت های مردمی در خرید از کالای داخلی نیز تدام داشته باشد.

وی تصریح کرد: تولید کالاهای باکیفیت و صادراتی از اولویت های کاری تولیدکنندگان باشد و 

با توسعه این امر شاهد خواهیم بود که بازارهای 
بیشتری در کشورهای دیگر از آن گیلان خواهد 

شد.
رئیس اصناف گیلان گفت: با توســعه ســاخت 
کالاهای باکیفیت ایرانی نیز می توان فروشگاه های 
مخصوص فروش کالای ایرانی و برندهای معتبر 

ایرانی نیز فراهم کرد.
وی با اشاره به اینکه قابلیت بخش تولیدگیلان و 
صنعت گیلان برای حضور در بازارهای خارجی 
بسیار زیاد است، گفت: در گذشته ای نه چندان 
دور صنایع پوشاک گیلان به قدری قوی بود که 
بازارهای خارجی به خصوص کشورهای همسایه 
مشتری سرسخت پوشاک ایرانی بودند و با کمی 
همت می توان مجدد صنعت پوشــاک گیلان به 

دوران طلایی بازگرداند.
شکریه افزود: در حال حاضر نیز لباس و پوشاک گیلان نیز روند رو به رشدی دارد و در بازارهای 

خارجی جای خود را پیدا کرده است.
 رئیس اصناف گیلان گفت: باید با وجود شــرایط تحریمی قوی تر از گذشــته کار کنیم و باید 
حمایت از تولیدات داخل و خرید محصولات ایرانی به تولیدکنندگان و صنعتگران کشور کمک 

کنیم تا شرایط اقتصادی مناسبی برایشان فراهم شود.

دفتــر  اراک-خبرنگاریادگارامروز:مدیــرکل 
امور اجتماعی اســتانداری مرکزی گفت: در 
آینده ای نزدیک برای کودکان سخت درمان 
مدرسه بیمارستان راه اندازی می شود تا حین 

بیماری و طول درمان از تحصیل باز نمانند.
 احمد ســجادی در نشســت صحن رسمی 
شورای اسلامی کلان شهر اراک بیان داشت: 
ایجاد نشــاط اجتماعی، معرفی و الگوسازی 
مفاخــر اســتان، حمایــت از ســازمان های 
مردم نهاد، توجه به حوزه ســلامت، تکمیل 
پروژه های نیمه تمام ساختمان های فرهنگی 
اجتماعــی از جمله اقدامــات دفتر اجتماعی 

استانداری  است.
وی افــزود: پیگیری طرح دهکده خانواده، انعقاد تفاهمنامه با 
دانشــگاه آزاد و علوم پزشــکی اراک در راستای آموزش های 
پیش از ازدواج ، راه انــدازی خانه ریاضی و پارک هنرمندان از 
دیگر اقدامات و برنامه های پیش روست که با جدیت پیگیری 

می شود.

مدیرکل دفتر امور اجتماعی اســتانداری مرکزی با اشــاره به 
مناطق حاشیه نشــین اســتان نیز گفت: در سطح استان ۳۰ 
منطقه حاشیه نشین  وجود دارد که ۱۳ منطقه در شهرستان 
اراک و مابقی آن در ساوه قرار دارد و دو دفتر تسهیل گری در 

استان و در شهر اراک و ساوه فعالیت می کند.
ســجادی تاکید کرد: میزان اعتبار اختصاص یافته به اســتان 

در ســال جاری به منظور رفع آســیب های 
اجتماعی به نســبت ســال گذشــته دوسوم 
کاهــش یافته اســت  و در راســتای  بهینه 
مصرف کردن اعتبــارات در این خصوص، در 
استان یک هیات اندیشــه ورز تشکیل شده 

است.
وی اظهار داشــت: انتظار می رود شهرداری و 
شورای شهر در راستای رفع مشکلات مناطق 
حاشیه نشین در خصوص اشــتغال، درآمد و 
برگزاری کلاس های آموزشــی بــا دفتر امور 
اجتماعی استانداری، تعامل و مساعدت کنند 
و اعتبــارات ویــژه ای را در این مناطق لحاظ 

کنند.
مدیرکل دفتر امور اجتماعی اســتانداری مرکزی تاکید کرد: 
نیاز اســت مبحث مســئولیت اجتماعی را به صاحبان صنایع 
و بانک ها یادآور شــویم و با توجه به فرمایشــات مقام معظم 
رهبری در پیشــبرد این اهداف از ظرفیت جوانان بیشــترین 

بهره گیری را کنیم.

»مدرسهبیمارستان«دراراکراهاندازیمیشود

رئیساصنافگیلان:

حمایتازکالایایرانیبایدتداومداشتهباشد

دستگیریهکراینستاگرامشهرونداندرمازندران

مازندران-خبرنگاریادگارامروز:رییس پلیس فتا مازندران از دستگیری هکر حرفه ای 
و سابقه دار که با هک صفحات شخصی شهروندان در اینستاگرام ۵ میلیارد ریال به 

جیب زد در استان خبر داد. 
 حسن محمدنژاد در تشریح این خبر گفت: در پی مراجعه ۳ شهروند به پلیس فتا و 
طرح شکایتی مبنی بر هک صفحات شخصی اینستاگرام و در پی آن ارسال لینک 
جعلی بانک به فالوورهای آنان به منظور خرید جزوه و برداشت از حساب بانکی آنان 

موضوع در دستور کار پلیس قرار گرفت.
وی تصریح کرد: با انجام اقدامات اطلاعاتی و تحقیقات پلیســی و بررسی شیوه و 
شگرد وقوع جرم رد یکی از متهمان و هکرهای سابقه دار در این حوزه شناسایی شد.

رییس پلیس فتا مازندران خاطرنشان کرد: کارآگاهان و کارشناسان پلیس فتا در 
ادامه تحقیقات دریافتند، متهم برای فرار از دســت قانون و عدم شناسایی، محل 

زندگی خود را ترک و به شهرهای مرکزی کشور متواری شده است.
 محمدنــژاد گفت: با انجام اقدامات اطلاعاتی محل اختفاء متهم شناســایی و با 

هماهنگی مرجع قضائی وی در عملیاتی ضربتی و غافلگیرانه دستگیر شد.
وی با بیان اینکه در بازرسی از مخفیگاه متهم ۳۸۰ میلیون ریال وجه نقد به همراه 
۱۲۰ عدد ســیم کارت و ۶۴۴ کارت بانکی کشف شد، افزود: متهم در تحقیقات 
انجام شده به بزه انتسابی و برداشت غیر مجاز از حساب بانکی شهروندان به ارزش 

۵ میلیارد ریال اقرار کرد.
رییــس پلیس فتا مازندران به کاربران شــبکه های اجتماعی توصیه کرد: قبل از 
استفاده از اپلیکیشن ها بایستی نحوه ارتقاء امنیت آنها را فرا گرفته تا در دام اینگونه 

مجرمان قرار گرفته است.

استاندار یزد:

یزدالگویاقتصاددانشبنیاندرکشورمیشود

یزد-خبرنگاریادگارامروز:استاندار یزد با اشاره به نگاه بسیار مثبت رئیس جمهور به 
استان در حوزه اقتصاد دانش بنیان و تاکید وی بر لزوم توجه جدی به اقتصاد دانش 
بنیان و حوزه های فناوری و نوآوری گفت: در همین راستا طرح »یزد؛ الگوی اقتصاد 

دانش بنیان در کشور« را در دستور کار اجرایی خود قرار داده ایم.
»محمدعلی طالبی« در جلســه کارگروه تخصصی آمــوزش، پژوهش، فناوری و 
نوآوری استان ضمن بیان این مطلب، به طرح پیشنهاد ایجاد پارک صنعتی دانشگاه 
یزد نیز اشاره کرد و گفت: باید مطالعات بیشتری درباره راه های اجرای طرح انجام و 

نحوه و میزان حمایت بخش خصوصی نیز مشخص شود.
وی با بیان این که از هر ظرفیت جدیدی که بتواند به صنایع دانش بنیان کمک کند 
و منطبق بر اولویت های استان باشد حمایت می کنیم، افزود: باید نحوه تامین فضای 

این صنایع به شکلی باشد که زمینه ایجاد اشتغال را فراهم کند.
اســتاندار با اشاره به تاکیدات رئیس جمهور بر توجه به حوزه دانش بنیان در یزد، 
گفت: این عنایت و توجه را می توان در سخنرانی های روزهای بعدی ایشان دید که 

در آن از یزد به عنوان یک استان پیشرو در حوزه دانش بنیان یاد کردند.

مدیر عامل آب منطقه ای گیلان خبر داد؛

افزایش۷۷درصدیذخیرهآبسدسفیدرود

گیلان-خبرنگاریادگارامروز:مدیر عامل آب منطقه ای گیلان با اشاره به ذخیره 
۴۷۹ میلیون متر مکعبی آب پشــت سد سفیدرود، گفت: در مقایسه با سال 

گذشته شاهد افزایش ۷۷ درصدی ذخیره آب هستیم.
 وحید خرمی در جلســه ای با اشــاره به وضعیت آب ذخیره شده پشت سد 
ســفیدرود، اظهار کرد: در حال حاضر ۴۷۹ میلیون مترمکعب آب پشت سد 

سفیدرود جمع شده است.
وی با بیان اینکه این میزان در مقایسه با مدت مشابه سال گذشته ۷۷ درصد 
افزایش یافته اســت، گفت: در سال در تا این زمان ۲۷۰ میلیون متر مکعب 

آب پشت سد ذخیره شده بود.
خرمی در ادامه با بیان اینکه در حال حاضر ورودی آب سد ۴۱ متر مکعب بر 
ثانیه و خروجی آن ۶ متر مکعب بر ثانیه اســت، ادامه داد: برای پیشگیری از 

سیلاب احتمالی ۵۴ درصد ظرفیت سد سفیدرود خالی است.
وی با اشــاره به وضعیت سدآیت الله بهجت شهر بیجار و با بیان اینکه حجم 
آب ذخیره شــده پشت مخزن  این ســد ۸۲ میلیون مترمکعب است، گفت: 
دبــی آب ورودی  بــه این ۱۸متر مکعب بر ثانیــه و خروجی آن را  ۶.۶ متر 

مکعب بر ثانیه است.
مدیر عامل آب منطقه ای گیلان گنجایش ســد آیت الله بهجت شهر بیجار را 
۱۰۵میلیون مترمکعب عنوان و بیان کرد: تاکنون ۸۰ درصد ظرفیت ســد پر 
شــده اســت و ۲۰ درصد ظرفیت آن نیز برای کنترل سیلاب های احتمالی 

خالی است.
وی با اشــاره به اینکه در بازه زمانی ۲۳ تا ۲۷ آبان ماه متوســط بارش ها در 
گیلان ۸۱.۶ میلیمتر بوده اســت، گفت: بیشترین بارش ها به ترتیب در قلعه 

رودخان، رضوانشهر و ماسال گزارش شده است.
مدیرعامل شــرکت آب منطقه ای گیلان با اشــاره به الگوهای بارش در این 
اســتان، تأکید کرد: پیش بینی می شــود برای نخســتین بار از زمان احداث 
سدآیت الله بهجت تاکنون، در ماه های آتی شاهد سرریز این سد مخزنی باشیم.

مشهد-خبرنگاریادگارامروز:مشاور علمی رئیس 
جمهــوری گفت: طبق آمار منتشــر شــده از 
سوی یونسکو، جمهوری اسلامی ایران سومین 
کشور تربیت کننده مهندس در جهان پس از 

کشورهای روسیه و آمریکا است.
رضا فرجی دانا  در آیین گشــایش ششــمین 
همایش آموزش مهندســی ایران در دانشگاه 
فردوســی مشــهد افزود: این انجمن سعی در 
ارتقای کیفی دانشــگاه ها دارد کــه این مهم 
می تواند بر نحوه زندگی ایرانیان تاثیر مثبت و 

خوبی داشته باشد.  
وی ادامــه داد: در گذر زمــان متوجه کمّیت 
گرایی آموزشــی خــود در عرصه مهندســی 
نشــده ایم و باید به نحوه آموزش مهندسان از 

دید کیفی به خوبی نگاه شود.
رئیس انجمن آموزش مهندسی ایران، آموزش 
را فرایندی همراه با پیچیدگی  دانست و گفت: 
مسیر یادگیری و یاددهی باید همراه با نوآوری 
باشــد و فناوری های جدید نیز در نحوه انتقال 
محتوا به ذینفعان خود بسیار جایگاه با اهمیتی 
دارند.   فرجی دانا افــزود: آنچه که امروزه در 
عرصه مهندسی با آن مواجه هستیم با دهه های 
گذشته بسیار متفاوت است و یکی از مهم ترین 
این مباحث توســعه پایدار به عنــوان یکی از 

ویژگی های آموزش کنونی است.
وی ادامه داد: برطبق تعاریف مهندسی، ما برای 
رفاه خودمان به سراغ تغییر در طبیعت و بهبود 
شــرایط فعلی خود رفته ایم ولی آیا نسل های 
آینده این تغییر و راحتی ما را می پذیرد؟و آیا 
این تغییرات منطبق با توسعه پایدار هست؟ بر 
همین اساس آوردن اخلاق به محتوای آموزش 

مهندسی یکی از اهداف این انجمن است.

رئیس دانشــگاه فردوسی مشــهد نیز در این 
مراسم گفت: برگزاری این همایش به ضرورتی 

اجتناب ناپذیر اشاره دارد.
محمد کافی افزود: اگر چه مولفه های مختلفی 
در آموزش دانشــگاهی موثر است ولی آموزش 
و هنر انتقال علم به دانشــجویان از مهمترین 
ویژگی های آموزش به شــمار می رود که اگر 
استادان به این روش دست نیابند و به آن توجه 
نشود به طور قطع نخواهند توانست دانشجویان 
را بــه عنوان مهندســان توانای آینده کشــور 

تربیت کنند.
او ادامه داد: مفاهیم مهندســی بسیار دقیق و 
پیچیده اســت و برای انتقال آن ممکن است 
حتــی اســتادان متخصص و توانمنــد، هنر و 

توانایــی انتقال مطلب و مفهــوم به دیگران را 
نداشته باشند.

رئیس دانشگاه فردوسی مشهد گفت: دانشگاه 
فردوسی مشــهد برای رسیدن به این مهم در 
انتقال مطالب آموزشــی به دانشجویان، الگوی 
مفهومــی آمــوزش را به عنوان یــک محور و 
مســیری جدّی در مقاطع مختلف دانشــگاه، 

طراحی کرده است.
فردوسی  دانشگاه  مهندســی  دانشکده  رئیس 
مشــهد نیز گفت: موضوع آموزش دانشگاهی 
مســاله ای اســت که بســیار مورد غفلت قرار 
گرفته است یعنی علیرغم رشد روز افزون علم 
و فناوری که اثر آن باید در به روز شدن شیوه 
آموزش دیده شود ولی از گذشته تا کنون تغییر 

خاصی در نحوه آموزش دانشگاهی دیده نشده 
است.

حمیدرضا پور رضا افــزود: این همایش، توجه 
خاص خود را به این نکته معطوف داشته است 
تا اشــکالاتی که در حوزه آموزش مهندســی 
وجود دارد را شناســایی کند تــا با رفع موانع 
آموزشی، شــاهد رشد کیفی خوبی در آموزش 

دانشگاهی مهندسی باشیم.
وی اضافه کرد: در گذشته تفکیک خاصی بین 
رشــته های مهندســی مثل گروه های قدرت، 
سّــیالات و مکانیک وجود نداشت ولی در حال 
حاضر و با پیشــرفت دانش بایــد به این نکته 
توجه کنیم که با چه رویکردی باید به آموزش 

نگریست؟  
دبیراجرایی این همایش نیز  گفت: تفاوت این 
دوره همایش با دوره های گذشته در نگاه ویژه 
به کیفیت اســت و با این دیگاه نشســت ها و 

مقالات انتخاب شده است.
سید محمد سعید ماجدی افزود: این همایش، 
هــردو ســال یک بــار و با هدف تبــادل نظر 
میــان صاحبنظران آموزش مهندســی برگزار 
می شــود تا افــراد مختلــف و صاحب نظران 
آموزش مهندســی، آخریــن تحقیقات خود را 
در توانمندســازی مهندســان آینده کشور در 

دانشگاه ارائه دهند.   
همایــش بین المللی آموزش مهندســی ایران 
)IICEE( کنفرانســی اســت که هر دو سال 
یک بار با هــدف ارائه نوآوری های پژوهشــی 
درزمینه آموزش مهندســی برگزار می شود و 
ششــمین دوره آن از تاریــخ ۲۸ الی ۳۰ آبان 
ماه ۱۳۹۸ در دانشگاه فردوسی مشهد در حال 

برگزاری است.

شهرکصنعتیمرزی»قصرشیرین«اولین
شهرکصنعتیمشترکایرانوعراقشد

کرمانشاه-محمدی - خبرنگاریادگارامروز:مدیرعامل شرکت شهرک های 
صنعتی استان کرمانشاه از تصویب اولین شهرک صنعتی مشترک ایران 

و عراق خبر داد.
 بیژن کردستانی گفت: در راســتای تفاهم نامه ای که در سفر رئیس 
جمهور به عراق بین دو کشور منعقد شد، قرار بر این شد چند شهرک 

صنعتی مشترک بین ایران و عراق در کشور ما راه اندازی شود.
وی ادامه داد: بعد از پیگیری های صورت گرفته و همچنین پیرو سفر 
وزیر صنعت، معدن و تجارت به استان کرمانشاه، اولین شهرک صنعتی 
مشترک ایران و عراق مشخص و شهرک صنعتی مرزی قصرشیرین 

برای این منظور تعیین شد.
وی افزود: این شهرک صنعتی در فاصله بسیار کمی از مرز قرار دارد و 
از همین رو مزیت های قابل توجهی برای سرمایه گذاری خواهد داشت.

مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی استان کرمانشاه با بیان اینکه 
وسعت این شهرک صنعتی حدود 70 تا 75 هکتار است، یادآور شد: 
70 درصد زیرساخت های این شهرک صنعتی نیز آماده و اراضی آن نیز 

قابل واگذاری به متقاضیان است.
کردستانی معتقد است، این شهرک مرزی می تواند یک ظرفیت خوب 

برای سرمایه گذاری های مشترک بین ایران و عراق باشد.
وی تاکید کرد: پروژه شــهرک صنعتی مشترک ایران و عراق یکی از 
پروژه های اقتصاد مقاومتی شرکت شهرک های صنعتی استان کرمانشاه 

بود که با پیگیری های انجام شده به نتیجه رسید.


۹۸هزارخانوارکرمانشاهی
مصرفکنندهنفتسفیدهستند

کرمانشــاه-خبرنگاریادگارامروز:مدیر شرکت ملی پخش فرآورده های 
نفتی منطقه کرمانشاه با بیان اینکه ۹۸ هزار خانوار کرمانشاهی مصرف 
کننده نفت سفید هستند، گفت: در فصل سرما از نظر تامین سوخت 

در استان مشکلی نداریم.
فریدون یاسمی اظهار داشت: از ابتدای سال تاکنون میزان مصرف سی 
ان جی در اســتان کرمانشــاه، ۱۵۸ میلیون و ۷۱۹ هزار و ۶۳۱ متر 

مکعب بوده است.
وی با تاکید بر آمادگی شــرکت ملی پخش فرآورده های نفتی برای 
تامین و توزیع سوخت در فصل ســرما، افزود: برنامه ریزی های لازم 
برای ذخیره انواع فرآورده های نفتی انجام شده تا در فصل سرد سال 

شاهد مشکلی نباشیم.
مدیر شــرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه کرمانشاه گفت: 
سوخت به میزان کافی در ۱۵۴ جایگاه استان کرمانشاه موجود است 
و در مناطق سردسیر و صعب العبور نیز مشکلی از نظر تامین سوخت 

وجود ندارد.
این مسئول با تاکید بر اینکه پایش کالا برگ های نفت سفید در سطح 
اســتان روبه اتمام است، خاطرنشــان کرد: در این طرح شمار واقعی 
خانوارهای نیازمند به نفت سفید در نقاط روستایی شناسایی می شوند.
یاسمی عنوان کرد: در حال حاضر ۹۸ هزار خانوار کرمانشاهی مصرف 
کننده نفت سفید هستند که ســوخت مورد نیاز آنها از طریق ۵۱۸ 

فروشندگی روستایی تامین می شود .


مدیرکل راه و شهرسازی مازندران:

۱۸هزارواحدمسکنویژهطرحاقدامملی
درمازندراناحداثمیشود

مازندران-خبرنگاریادگارامروز:مدیرکل راه و شهرسازی مازندران سهمیه 
استان را برای ساخت مسکن در طرح اقدام ملی ۱۸ هزار واحد اعلام 
کرد. سید محمد نظری با اشاره به اینکه ثبت نام طرح اقدام ملی مسکن 
از آذرماه در اســتان انجام می شــود گفت: در این طرح براساس نیاز، 
واحدها را عرضه می کنیم. وی با بیان اینکه نواقص مســکن مهر در 
طرح اقدام ملی رفع شده است افزود: در این طرح، درگاه های مختلف 
از جمله ثبت احوال به راه و شهرسازی وصل شده است. وی سرپرست 
خانوار بودن، متاهل بودن، نداشتن سابقه مالکیت را از جمله شرایط 
برای ثبت نام در طرح اقدام ملی مسکن بیان کرد و افزود: در این طرح 
متقاضی باید تمکن مالی پرداخت ۳۰ میلیون تومان آورده را داشــته 
باشد. مدیرکل راه و شهرســازی مازندران یادآور شد: در حال حاضر 
اراضی ساخت مسکن ملی در ۲۳ شهرستان استان آماده شده است و 
سهمیه استان مازندران در طرح اقدام ملی مسکن ۱۸ هزار واحد است.
نظری یادآور شد: در مرحله اول طرح اقدام ملی مسکن، شش هزار و 
۸۰۰ واحد برای عرضه به متقاضیان آماده می شــود که در شهرهای 
مختلف ساخته می شود و ساخت واحدها تا پایان دولت به پایان می 
رسد. مدیرکل راه و شهرســازی مازندران درباره تکمیل مسکن مهر 
استان گفت: پرونده مسکن مهر استان تا پایان سال جاری بسته می 

شد.

یزد-خبرنگاریادگارامروز:بخشدار مرکزی مهریز گفت: 
توســعه صنعت گردشــگری با همکاری و مشارکت 
بخش خصوصی و حمایت دولت، موجب اشتغالزایی و 

رونق و آبادانی روستا می شود.
مهدی دهقانی زاده  در جمع دهیاران شرکت کننده در 
طرح »هر سه شنبه یک روستا« که امروز در روستای 
خورمیز علیای مهریز برگزار شد، افزود: دولت از حضور 
بخش خصوصی برای توســعه صنعت گردشــگریی 
روســتایی حمایت می کند و برای جذب گردشگران به روستاها باید زیرساخت های مناسب فراهم 
شود که ایجاد بوم گردی ها و سفره خانه های سنتی از برنامه هایی است که دهیاران باید پیگیری کنند.

وی در خصوص طرح  یک روســتا اظهار داشــت: این طرح با هدف آشنایی از اقدامات دهیاران هر 
روســتا در زمینه توسعه روستایی اجرا می شود تا دهیاران با حضور در روستاهای مختلف از نزدیک 
با توانمندی ها و ظرفیت های هر روستا آشنا شوند. در جریان اجرای این طرح، دهیاران در بازدید از 
روستای خورمیز  از چندین طرح اشتغالزایی و اقتصادی که با تسهیلات اشتغال پایدار روستایی به 
انجام رســیده، بازدید کردند.  این طرح در ۴۶ روستای دارای دهیاری مهریز اجرا می شود و تبادل 
اطلاعات و دانش بین دهیاران و آشنایی با ظرفیت های هر روستا از دیگر فواید این بازدیدهای دوره ای 
برای دهیاران اســت. از جمعیت ۵۵ هزار نفری مهریز ۳۵ درصد در پنج دهستان ارنان، خورمیزات، 

تنگچنار، بهادران و میانکوه در ۱۴۰ روستا زندگی می کنند.
شهرستان مهریز  یک بخش مرکزی و ۴۶ روستای دارای دهیاری دارد و مرکز این شهرستان در ۳۰ 

کیلومتری جنوب شهر یزد قرار دارد.

کرمانشــاه-محمدی - خبرنگار یــادگار امروز: 
مدیرعامل شرکت آب منطقه ای استان کرمانشاه 
ابرازامیدواری کرد طرح آبرسانی بلندمدت شهر 

کرند غرب تا سال آینده به بهره برداری برسد.
بهرام درویشی با بیان اینکه این پروژه هم اکنون 
پیشــرفت قابل قبولی دارد، گفت: با بهره برداری 
از این پروژه علاوه بر تامین آب شرب شهر کرند، 
کمبود آب 150 خانوار از اهالی روستای سیصد 

دستگاه نیز مرتفع می شود.
وی افــزود: حدود یک کیلومتــر از مجموع 4.7 کیلومتر خط انتقــال این پروژه حفاری و 
عملیات لوله گذاری آن آغاز شــده و مخازن هزار و دو هزار متر مکعبی آن نیز آماده بهره 

برداری است.
مدیرعامل شرکت آب منطقه ای استان کرمانشاه اشاره ای هم به طرح آبرسانی شهر گهواره 

داشت و عنوان کرد: این طرح نیز پیشرفت فیزیکی 82 درصدی دارد.
درویشی ابراز امیدواری کرد با توجه به تامین منابع مالی این طرح از محل صندوق توسعه 

ملی، بتوان در نیمه دوم سال آینده این طرح را نیز به بهره برداری رساند.
وی درباره پروژه های تصفیه خانه شــهر کرند و ریجاب نیز یادآور شــد: با گذشت  کمتر از 
چهار ماه از شروع این پروژه ها شاهد پیشرفت بیش از 54 درصدی آنها هستیم و امیدواریم 
در صورت تخصیص به هنگام اعتبار مورد نیاز در دهه فجر امسال  این دو تصفیه خانه وارد 

مدار بهره برداری شوند.

بخشدار مرکزی مهریز:

توسعهگردشگری،باعثاشتغالزاییدرروستاهامیشود
مدیرعامل شرکت آب منطقه ای کرمانشاه:

امیدواریمآبرسانیبهکرندغربسالآیندهبهبهرهبرداریبرسد

مشاورعلمیرئیسجمهوری:

ایران سومین کشور تربیت کننده مهندس در جهان است 
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دچار کم شنوایی و کم بینایی سیستماتیک
 در کشور هستیم

وزیر کار با بیان اینکه دچار کم شنوایی و کم بینایی سیستماتیک 
در  کشــور هســتیم، گفت: امروز از رقابت صحبت می کنیم در 
حالی که  ارزش فناوری های نو در کشــورهای حاشــیه جنوبی 
خلیج  فارس۱۰۰میلیارد دلار است. محمد شریعتمداری امروز در 
مراسم افتتاح بنیاد ملی کارآفرینی توسعه  فناوری در حوزه های 
بلاکچین، هوش مصنوعی و اینترنت اشــیاء با  اشــاره به تشکیل 
»اتاق شــنیدن« در این بنیاد و دعوت از وزرا و  مســئولان برای 
شــنیدن دغدغه ها و مشــکلات فعالان حوزه فناوری  اطلاعات 
گفت: امروز صحبت از تشــکیل اتاق شــنیدن در این مرکز شد. 
 مدتی اســت از این صحبت می کنم که دچار کم شنوایی و کم 
بینایی  سیستماتیک در کشور هستیم. وی افزود: توصیه می کنم 
به همه همکارانم در دولت و قوای ســه گانه  که با هم بشنویم و 
ببینیم. چرا نمی شنویم و چرا نمی بینیم؟ که باید این  نقیصه را 
برطرف کنیم تا بتوانیم درست تصمیم گیری کنیم. شریعتمداری 
با اشــاره به آغاز فعالیت مرکز ملی توسعه فناوری ادامه  داد: من 
به عنوان حامی، مشــوق و تســهیل گر قطعاً از این نوع فعالیت 
ها  حمایت می کنم و در این راســتا در آینده خبرهای خوبی در 
حوزه توسعه  کسب و کارهای اقتصاد دیجیتال خواهید شنید. وزیر 
تعــاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: امروز دیگر فرصت بحث های 
 فلسفی درخصوص ورود تکنولوژی در زندگی بشر به پایان رسیده 
 است. شــریعتمداری با اشاره به توســعه فناوری و پیشی گرفتن 
کشورهای منطقه  در حوزه تکنولوژی تصریح کرد: امروز از رقابت 
صحبت می کنیم در  حالی که ارزش فناوری های نو در کشورهای 
حاشــیه جنوبی خلیج  فارس با پیشــتازی عربستان حدود صد 
میلیارد دلار است. از فناوری  صحبت می کنیم در حالی که کشور 
امارات به عنوان یک کشور  کوچک دارای وزارت هوش مصنوعی 
اســت. وی افزود: امروز فناوری های نو فقــط در حوزه تکنولوژی 
تأثیر نمی  گذارند بلکه به صورت گســترده در متغیرهای کلان 
اقتصادی تأثیرگذار  هستند. اشتغال نیز تحت تأثیر فناوری های نو 
حرکت می کند. براساس  پیش بینی ها بین ۴۰۰ تا ۸۰۰ میلیون 
شغل همزمان با ظهور فناوری و  تکنولوژی در دنیا در صورت عدم 
تطبیق پذیری با فناوری های نو از  دســت می رود که اگر به این 

مهم، بی توجهی کنیم آینده پرمخاطره ای  خواهیم داشت. 

نحوه تشخیص پیامک های حمایتی
 واقعی از جعلی

ســرهنگ رامین پاشــایی معاون اجتماعی پلیس فتا ناجا نحوه 
تشخیص  پیامک های حمایتی واقعی از پیامک های جعلی موسوم 
به فیشینگ را  تشریح کرد. پاشایی با اشاره به اجرای طرح مصرف 
بهینه بنزین در کشــور و اعلام  رســمی دولت مبنی بر حمایت 
معیشتی به خانوارها اظهار کرد: افراد  سودجو و کلاهبردار فضای 
رسانه ای و خبری کشور را همیشــه مانیتور  کرده و براساس آن 
نقشه های مجرمانه  خود را طراحی می کنند.  وی ادامه داد: در این 
مورد کلاهبرداری نیز افراد ســودجو پلتفرم های   مجرمانه خود را 
به وسیله پیامک های انبوهی تحت عنوان دریافت سبد  معیشتی_

حمایتی دولت، دریافت کمــک هزینه بنزین به خانواده های کم 
 درآمد و یا اختصاص سهمیه بنزین به تاکسی های درون شهری، 
اینترنتــی  و ناوگانهای حمل و نقل عمومی ارســال می کنند و با 
هدایت مردم به  صفحه های جعلی یا همان فیشــینگ از حساب 

افراد کلاهبرداری می کنند.  

ë  پیامک های حمایتی واقعی همیشه به صورت
»ماسک« هستند

معاون اجتماعــی پلیس فتا ناجا در رابطه بــا کلاهبرداری های 
پیامکی  تصریح کرد: هموطنان همیشــه باید آگاه باشند و بدانند 
این نوع پیامک ها  ممکن  اســت از هر اپراتوری ارســال شوند که 
البته هم شیوه ای کلاهبرداری  محسوب می شود.  اصولا خدمات 
دولتــی و اپراتوری به صورت ماســک  یا با نام ســازمان مربوطه 
ارسال  می شوند؛ یعنی شما هیچ شماره تلفنی  مشاهده نمی کنید 
و در بالای صفحه پیامک اســم نهاد ارســال کننده پیامک  دیده 
می شود.  وی تاکید کرد: سازمان ها و ارگان های دولتی برای ثبت 
نام در  پیشخوان های خود هیچوقت مبالغ پولی نظیر ۲ یا ۵ هزار 
تومان از  افراد دریافت نمی کنند. همچنین قسمت اعظم اطلاعات 
خانواده ها و  دهک های درآمدی کشــور در اختیار ســازمان های 
مربوطه قرار دارد و  اگر نیاز به ثبت نام باشــد به صورت رسمی از 
رسانه ملی یا  خبرگزاری ها اطلاع رسانی می شود.  سرهنگ پاشایی 
در پاسخ به سوال دیگری مبنی بر اینکه راه های  تشخیص پیامک 
حمایتی واقعی و جعلی به چه صورت اســت، گفت:  پیامک هایی 
که از ســمت نهادها و ارگان های دولتی به افراد ارسال  می شوند 
در قالب ماسک است یعنی برای مثال اگر پیامکی از کمیته  امداد 
ارسال شده باشــد با نام کمیته امداد دریافت می شود. هیچوقت 
 شماره تلفنی بالای پیامک مشاهده نمی شود و رویت شماره تلفن 

ترفندی  برای کلاهبرداری است.  

بازی دولت ها با آمار
مرکز آمار در گزارش خود درباره شاغلان، 
ســربازان، دانشجویان و  خانه دارها را هم 
شاغل به شــمار آورده که این موضوع با 

واقعیت  جامعه یکسان نیست. 
مطابق نظر کارشناســان  ایجاد اشتغال 
و رشــد اقتصادی رابطه مستقیمی  دارند. 
به نوعی رشــد اشــتغال در گرو رشــد 
اقتصادی اســت و هیچ راهی  برای ایجاد 
اشــتغال و کاهش بیــکاری وجود ندارد، 
مگر اینکه تولید  افزایش یابد و ســرمایه 
گذاری جدیدی صورت گیرد.  بســیاری 
از  کارشناســان معتقدند به ازای هر یک 

درصد رشد اقتصادی در کشور  حدود یکصد هزار نفر به شاغلین اضافه می شود. 
مرکز آمار در آخرین گزارش خود خبر از کاهش نرخ بیکاری ١,٨  درصدی در تابســتان 

امسال را داد. این میزان کاهش در مقایسه با مدت  مشابه سال گذشته بود. 
بررســی نرخ بیکاری جمعیت ١٥ ساله و بیشتر فارغ التحصیل آمورش  عالی، نشان می 
دهد که ١٧,٢ درصد از جمعیت فارغ التحصیل آموزش  عالی در تابســتان ســال جاری 
بیکار بوده اند. این نرخ در مقایسه با نرخ  بیکاری فصل مشابه سال قبل ١,٧ درصد کاهش 

یافته است. 
نکته مهم این اســت که علیرغم کاهش نرخ بیکاری جمعیت فارغ  التحصیل دانشگاهی، 
سهم این گروه از جمعیت نرخ بیکاران افزایشی   ٤,٣ درصدی داشته و از ٣٩,٥ درصد در 

تابستان ٩٧ به ٤٣,٨ درصد  در تابستان ٩٧ رسیده است. 
پذیرش کاهش نرخ بیکاری در تابســتان از این جهت تعجب برانگیز  است که آمارایجاد 
اشــتغال با رشد اقتصادی که به زعم کارشناســان  اقتصادی رابطه مستقیم دارند با هم 

همخوانی ندارد. 
  آمار دقیقی درباره رشــد اقتصادی نیمه ابتدایی ســال ٩٨ اعلام نشده  است. اما آمارها 
از وضعیت تولید بیانگر این اســت که رشد اقتصادی  افزایش نداشته است. صندوق بین 
المللی پول نیز  رشــد اقتصادی در  ســال  ٩٨ را منفی ٩,٥ درصد اعلام کرده اســت. با 
چنین وضعیتی به  اعتقاد کارشناســان اقتصادی کاهش نرخ بیــکاری بعید به نظر می 
 رســد،در بهترین حالت می توان گفت که کاهش نرخ بیکاری ناشــی از  افزایش اشتغال 

غیر رسمی است. 

مرکز آمار در پاسخ به این سوال گفته است که معیار در سال ٩٨برای  محاسبه جمعیت 
فعال)یعنی مجموع بیکاران و شاغلان( از افراد بالای   ١٠سال به افراد بالای ١٥ سال تغییر 

داده و دلیل آن را تحولات  اجتماعی در کشور عنوان کرده است. 
فارغ از آنکه دلیل مرکز آمار برای بالابردن پنج ســال در شاخص  جمعیت فعال درست یا 
نادرست است این مساله سبب کاهش پنج میلیون  نفری در جمعیت فعال شده، به طوری 
که طبق گزارش های مرکز آمار  در پایان ســال ٩٧، جمعیت فعال حدود ٧٠ میلون نفر 
بوده و این عدد در  گزارش بهار ٩٨ به ٦١,٤ میلیون نفر رسیده است. همین مساله تاثیر 
 به ســزایی در شاخص نرخ بیکاری که نســبت بیکاران به جمعیت فعال در  اقتصاد است، 

گذاشته است. 
 *دولت ها با آمارها بازی می کنند

آرمان حاجیان فرد،کارشــناس اقتصادی در گفت وگو با خبرنــگار  اقتصادی خبرگزای 
تسنیم، درباره اینکه چرا کاهش نرخ بیکاری قابل  لمس نیست گفت:  دولت ها در دوره 

های مختلف با بازی با آمار تلاش  می کنند که نرخ بیکاری را کاهش دهند. 
  وی با اشــاره به نوع محاسبه مرکز آمار گفت:اگر در تعاریف بیان شده  برای شاغل ، یک 
ساعت کار در هفته کفایت میکند، آیا واقعاً شغل  حساب می شود؟ درآمد یک ساعت کار 

در هفته کفاف زندگی را می  دهد؟
این اســتاد دانشگاه اظهار داشت:در آماری که از شاغلان مرکز آمار  ارائه می کند، سرباز 
ها ، دانشــجویان و خانه دارها هم شاغل محســوب  می شوند که این موضوع با واقعیت 
جامعه یکسان نیست. بنابر این  آماری که از نرخ اشتغال و بیکاری ارائه می شود صحیح 

نمی باشد. 
  وی دربــاره کاهش غیر ملموس بیکاری در تابســتان ادامــه داد:یکی از  دلایل به دلیل 
افزایش اشتغال غیر رسمی است. تعداد زیادی از  کارگران دستفروشی را به عنوان شغل 
دوم خود انتخاب می کنند چرا که  درآمد شــغل اول کفاف زندگی آنها را نمی دهد. در 
صورتی که مشاغل  در چارچوب قانون قرار گیرد مشکلی برای اقتصاد ندارد. دستفروشان 

 باید ساماندهی شوند تا مالیات بپردازند و تحت پوشش بیمه قرار گیرند. 
این کارشــناس اقتصادی گفت: در صورتی که قاچاق کالا کنترل شــود و  کالای مشابه 
داخلی وارد کشــور نشود می توان با ساماندهی دستفروشان  بخشی از مشکلات اشتغال 

را حل کرد. 

 »گسترش عدالت آموزشی«، »افزایش دسترسی 
همه کودکان به چرخــه  آموزش« و ... ؛ واژگانی 
که این  روزها در پی افزایش آگاهی ها  درخصوص 
تاثیــر آموزش و پرورش بــر زندگی مورد توجه 
کارشناسان  و سیاستمداران قرار گرفته است اما 
با وجود تلاش های صــورت  گرفته  برای افزایش 
پوشــش تحصیلی همچنان برخی از کودکان به 
دلایل مختلف  از جمله فقر اقتصادی، معلولیت، 
دوری از مدرســه، مشــکلات فرهنگی و  غیره از 

دسترسی به آموزش محروم هستند. 
وزارت رفاه در راســتای کاهش فقر آموزشــی، 
اجرای طــرح شناســایی  کــودکان بازمانده از 
تحصیل را با همــکاری وزارت آموزش و پرورش 
 از سال ۹۷-۱۳۹۶ برای بازگشت به مدرسه آغاز 
کرد که در همین  زمینه احمد میدری به تشریح 
پرونده این کودکان و نحوه عودت آنها به  مدارس 

پرداخت. 
وی به تبیین اقدامــات و عملکرد این وزارتخانه 
در اجرای طرح شناســایی  کــودکان بازمانده از 
تحصیل در مقطع ابتدایی کشور پرداخت و اظهار 
 کرد: عدالت آموزشــی با تاکید بر دسترسی همه 
کودکان و نوجوانان به  آموزش، از نشانه های یک 
حکمرانی خوب اســت که زمینه  آگاهی فردی  و 
اجتماعی افــراد را فراهم می کند و چرخه فقر و 
نادانی را قطع و  فرصت های بیشتری در برابر افراد 

یک جامعه فراهم می کند. 
وی افــزود:  بازماندگــی تحصیل و بی ســوادی 
پیامدهای زیان باری برای  زندگی اجتماعی دارد 
و زمینه بردگی و اســارت های فردی و اجتماعی 

را  فراهــم می کند. فقر، غفلت و ناآگاهی از جمله 
دلایل بازماندگی از  تحصیل و بی ســوادی افراد 

هستند. 
ë  افزایش باسوادی دختران از بهترین

سرمایه گذاری های اقتصادی و  اجتماعی 
یک کشور

معــاون رفاه اجتماعی وزارت تعــاون، کار و رفاه 
اجتماعی با بیان اینکه  عدم دسترســی کودکان 
بــه آموزش با کیفیت باعث تســری این معضل 
 اجتماعــی به نســل های بعــدی و تقویت فقر 
بین نسلی در جوامع کمتر توسعه  یافته می شود 
گفــت: توجه به این مســئله به ویــژه در میان 

کودکان و  نوجوانان از اهمیت به سزایی برخوردار 
است. 

میــدری ادامه داد: در همیــن زمینه، مطالعات 
بانک جهانی حاکی از آن  اســت که دسترسی به 
آموزش به خصوص افزایش باســوادی دختران 
یکی  از بهترین ســرمایه گذاری های اقتصادی و 
اجتماعی یک کشور اســت.  آموزش کودکان بر 
هفت هدف از اهداف ۱۷  گانه توسعه پایدار تاثیر 
 مثبت می گذارد. اهدافی در زمینه های سلامت، 
تغذیه، اشــتغال و غیره.  از ســوی دیگر دختران 
آموزش دیده با احتمال بیشتری فرزندان خود را 
 به مدرسه می فرستند و بی سوادی در نسل بعدی 

را کاهش می دهد. 
معــاون رفاه اجتماعی وزارت تعــاون، کار و رفاه 
اجتماعی با اشــاره به  وضعیت عدالت آموزشی 
در ایران گفت: در ایران توجه به مسئله   آموزش 
کودکان، گســترش عدالت آموزشــی و افزایش 
دسترســی همه  کودکان به چرخــه آموزش از 
اولویت هــای دولت هــای مختلف در ۴۰ ســال 
 گذشــته بوده اســت به طــوری که بــا اجرای 
طرح هایــی از جمله آموزش  بــرای همه و طرح 
انسداد بی سوادی، پوشــش تحصیلی در مقطع 

ابتدایی  تا ۹۰ درصد رشد داشته است. 
میــدری ادامه داد: با وجــود تلاش های صورت  
گرفته برای افزایش پوشــش  تحصیلی همچنان 
برخــی از کودکان به دلایل مختلف از جمله فقر 
 اقتصادی، معلولیت، دوری از مدرســه، مشکلات 
فرهنگی و غیره از  دسترســی به آموزش محروم 
هســتند. این در حالی اســت که هیچ گونه آمار 
 ثبتــی از اینگونه کودکان تا ســال ۱۳۹۴ وجود 
نداشت و سرشماری های  مرکز آمار تنها تصویری 
کلی از ابعاد این مســئله را نشــان می دادند که 
 مبنای مناسبی برای سیاست گذاری های مبتنی 
بر حمایت اجتماعی از  کودکان فقیر و در معرض 

آسیب برای ورود به مدرسه نبودند. 
ë  باز هم جای خالی اطلاعات و آمار

تاثیرش در بی اثر شدن طرح های  اجرایی
وی ادامــه داد: از آنجایی که اجرای سیاســت ها 
به خصــوص در حوزه  حمایت اجتماعی نیازمند 
اطلاعات افــراد بر پایــه ویژگی هــای هویتی، 
 اجتماعــی، اقتصــادی و جغرافیایــی اســت، 

بنابرایــن سرشــماری ها بــه این  انــدازه دقیق 
نیستند و بســیاری از اطلاعات لازم برای اجرای 
سیاست های  حمایتی را ارائه نمی دهند در نتیجه 
برنامه ها معطوف به هدف نمی شوند  و اثربخشی 

چندانی ندارند. 
میدری به تجارب بین المللی در موضوع شناسایی 
و حمایت از کودکان  بازمانده از تحصیل اشــاره 
و اظهار کرد: بررســی های ما نشان می دهد  که 
سیاســت گذاری های صورت گرفته در این حوزه 
مبتنی بر ســه اصل  تعریف دقیــق گروه هدف، 
شناســایی موانع بازماندگی از تحصیل و تدوین 
 سیاست های مناسب برای مقابله با بازماندگی از 
است،  بنابراین سیاست گذاری  تحصیل کودکان 
مناسب برای حذف بازماندگی از تحصیل  کودکان 
در یک چارچوب مشــخص تعریف می شود. اول 
این که این دســته  از کودکان کجا هستند؟ دوم 
خانواده های آنهــا در چه شــرایط اقتصادی – 
 اجتماعی و فرهنگــی از جامعه زندگی می کنند 
و سوم چه سیاست هایی  می تواند دسترسی این 
کودکان به تحصیل و نگه داشــت آنها در مدرسه 

را  تضمین کند. 
معــاون رفاه اجتماعی وزارت تعــاون، کار و رفاه 
اجتماعی با بیان اینکه  در همین راســتا وزارت 
رفاه در همکاری مشــترک بــا وزارت آموزش و 
 پرورش، معاونت توسعه روستایی ریاست جمهور، 
ســازمان ثبت احوال  و وزارت ارتباطات از سال 
۱۳۹۵ تدوین سیاست های هدفمند در  موضوع 
شناسایی و حمایت اجتماعی از کودکان بازمانده 
از تحصیل را  در دســتور کار خود قرار داد گفت: 
در روش وزارت رفــاه کد ملــی  کودکان ثبت نام 
شــده با کودکان متولد همان دوره انطباق داده 
شــده و  کودکان خارج از مدرســه براساس کد 
ملی استخراج شدند. بدین ترتیب  اطلاعات ثبتی 
کودکان خــارج از مدرســه و دارای کد ملی به 

دست آمد. 

شــهرام رضایی، مدیــر برنامه ریزی 
شــرکت ملی پخش فــرآورده های 
نفتــی  گفت: هم اکنــون ۸۰۰ هزار 
درخواست تولید کارت سوخت داریم 
در  حالــی که ظرفیت تولید روزانه ما 
۳۰ هزار کارت اســت؛ البته در حال 

 ارتقای ظرفیت تولید هستیم. 
مدیر برنامه ریزی شرکت ملی پخش 
فرآورده های نفتی درباره تعداد  کارت 
سوخت های در دست تولید گفت: در 
روزهای اخیر روزانه به  طور میانگین 
۷۰ هزار کارت سوخت برای تولید به 
ما ارجاع داده شد،  این در حالی است 
که ظرفیت تولید کارت سوخت ما در 

روز ۳۰ هزار  کارت است. 
وی افــزود: هــم اکنــون ۸۰۰ هزار 
درخواست تولید کارت داریم که عدد 
 میانگین ۷۰ هزار درخواســت جدید 
در روز به این رقم اضافه می شــود. 
 ما در ماه های گذشته چندین مرتبه 
از مردم درخواســت کردیم که اقدام 
به  دریافت کارت سوخت خود کنند 
و حتــی یک مرتبه ســوختگیری با 

کارت  سوخت شخصی داشته باشند 
تا مشکلات احتمالی سریع تر برطرف 
 شــود. با این وجود بسیاری از مردم 
در ایــن زمینه اقدامی انجام ندادند و 
 اکنون با حجم زیادی از درخواســت 
مواجه هستیم.  وی با تاکید بر اینکه 
محدودیتی در کارت ســوخت خام 
نداریم، تصریح  کرد: سایت های تولید 
که کارت ســوخت را شخصی سازی 
می کننــد  محدودیت دارند، البته در 

تلاش هســتیم که ایــن ظرفیت را 
افزایــش دهیم  تا رونــد تولید کارت 

سوخت سرعت بگیرد.  
این مقام مســوول درباره مدت زمان 
تولید کارت سوخت نیز توضیح داد: 
 پیش از ایام ســهمیه بندی سوخت، 
مدت زمان تولید کارت سوخت بین 
۲  تــا ۳ هفته بود که اکنون به حدود 
یک ماه تا یک ماه و نیم رسیده است، 
 البته نمــی توانم عــدد دقیق اعلام 

کنم چون در حــال افزایش ظرفیت 
تولید  خود هستیم این عدد می تواند 
کاهش داشــته باشد و کارت سوخت 
ها با  سرعت بیشتری به دست مردم 

برسد. 
وی درعین حال تاکیــد کرد: مردم 
نگران نباشند چرا که سهمیه سوخت 
 آن ها تا ۶ ماه ذخیره می شود و اگر 
یک ماه هم کارت ســوخت نداشته 
 باشند سهمیه هر ماه، ذخیره شده و 

بعدا قابل استفاده است. 
رضایــی در پاســخ به اینکــه موتور 
سیکلت های ۱۰ ساله و خودروهای 
  ۲۵ ســاله به بــالا بدلیل مشــمول 
شــدن در قانون خودروهای فرسوده 
امکان  ثبت درخواست کارت سوخت 
ندارنــد، گفت: طبــق مصوبه هیات 
دولت  خودرو های ۲۵ ســال به بالا 
و موتورسیکلت های ۱۰ سال به بالا 
 فرسوده محسوب شده و در مقطعی 
کارت های سوخت شان ابطال شد و 
 امکان استفاده ندارند. ضمن اینکه ما 

مجری هستیم و تابع ابلاغ دولت. 

بازمانده از تحصیل ها شناسنامه دار می شوند
خبر
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افقي :

  1 - خدمتکار معبد - کســی که در ناز و نعمت 
باشد - فرق سر

 2 - اســتان غربی، از استانهای کشور - کوچک 
- نامه سر گشاده، نامه

 3 - ضمیر داخلی، داخل، دوم شــخص مفرد - 
مخالف - همان لحظه

 4 - آرارات بــی آرا - تعمیــر و اصلاح هرچیز، 
بازســازی امکان تاریخی را گویند - کشوری در 

همسایگی فرانسه 

5 - نام بازیکن - سخنان بیمار گونه 
6 - نام قدیم انزلی - فیلمی از محمد درمنش 
7 - چاه جهنم - دهن کجی - حرف انتخاب، بله 

آلمانی، حرف گزینش
 8 9 - تکــرار حــرف دوم - نمایش تلویزیونی، 

شوهر روستایی، شب روستایی - چوب
 10 - برانــدازی حکومــت بااســتفاده ازقوای 
نظامی کشــور - پاد زهر 11 - سپاس شیرین، 

شکننده - از آثار ارسکین کالدول 
12 - بــی معنی - در بــاز کن برقی - در جواب 
هــوی 13 - اصطلاحی درشــطرنج - نخ بافتنی، 
نوعی اصلحه کمری - خودم، ضمیر وزنی، ســه 
کیلو 14 - مرغ افسانه ای - بسیار درخشان - 
کاخ هندوســتان 15 - ورزش ذهنی - بیماری 

پوستی - ویرایش

عمودي :

 1 - استاندارد عهد بوق - از آثار بهار 
2 - اثر والتر اســکات - اولین نثرنویس بزرگ 

ایتالیایی
 3 - قلب، ســرای محبت - عوام فریبی - اثری 

از فریدون توللی 
4 - مردم قرآنی، ســوره آخر - واحد شمارش 
کاغذ - پراکندگی - وســیله ای برای ســنجش 
جرم اجسام در قدیم، ترازو، میزان 5 - بزرگی 

- نقل حدیث
 6 - دیوار کوتاه - جوهر مرد، پیشه

 7 - تاکسی دریایی - صدای بچه 
8 - تباهی - کشتزار خربزه 

9 - سوگ - بی درنگ
 10 - پدر رستم، سپید موی شاهنامه - محافظ 

گل، تیغ درخت 
11 - ناامید - آبشاری در لرستان

 12 - از هــم دور شــدن، دور شــدن - حرف 
ندا، یلدا - وسیله ای در ژیمناستیک - پوسته 
13 - نــام شــهری در آذربایجان غربی - پیران 

- دوستی
 14 - اثــری از » ابوتــراب خســروی « - نــام 

بازیکن
 15 - اســتان باختــران - شــهری در اســتان 

خراسان
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اطلاعیه
حســب دســتور مقام محترم قضایی 
مبنی بر اطلاع رســانی به کلیه مالکین 
موتورسیکلت های توقیفی در پارکینگ 
می  رومشکان  بازوند  شهرستان  کهریز 
رساند از تاریخ انتشار این آگهی به مدت 
15 روز فرصت دارند نسبت به ترخیص 

وسیله موتوری خود اقدام  نمایند. 

از طرف پارکینگ کهریز 
شهرستان رومشکان



   7 ��289��شماره�-��1398��2�آذر�ماه�چهارگوشه�ایرانشنبه

خبر خبر 

امروز:  یادگار  رضوی-خبرنگار  خراســان 
مدیرکل جهاد کشاورزی خراسان رضوی 
گفــت: میزان تولید محصولات کشــاورز 
در کشــور ۱۲۵ میلیون تن و در خراسان 
رضوی ۸ میلیون تن است که این میزان 
نسبت به گذشــته ۵ برابر افزایش داشته 

است.
افزایــش ۵ برابــری تولیــد محصولات 

کشاورزی در خراسان رضوی
 محمدرضا اورانی  در نشســت تخصصی 
توســعه بازرگانــی نویــن در محصولات 
کشــاورزی که در دانشــکده کشاورزی 
با  دانشگاه فردوسی مشــهد برگزار شد، 
تولید محصولات کشــاورزی  اینکه  بیان 
کشــور ۱۲۵ میلیــون تن اســت، اظهار 
داشــت: در خراســان رضــوی تولید ۸ 
میلیون تن انواع محصولات کشاورزی را 
بــه ارزش ۲۳ هزار و ۴۰۰ میلیارد تومان 
داشته ایم، که این میزان نسبت به گذشته 

۵ برابر افزایش داشته است.
وی افزود: در اســتان ۴۳ درصد از ارزش 
ناخالص محصولات کشــاورزی زیربخش 
محصــولات باغی، ۳۵ درصــد زیربخش 
محصولات دامــی و ۲۲ درصد زیربخش 

محصولات زراعی است.
مدیرکل جهاد کشاورزی خراسان رضوی 
با اشــاره بــه اینکه جهت گیــری تولید 

محصولات کشــاورزی اســتان به سمت 
محصولات باغی اســت، بیان کرد: امروز 
2.2 درصد از سطوح زراعی کاهش یافته 
و ســالی ۳ درصد به سطوح باغی افزوده 

می شود.
اورانی خاطرنشــان کرد: ۹۰ هزار هکتار 
از باغ های استان پســته است که از این 
مقدار فقط ۶۰ هزار تن برداشت می شود، 
همچنین بــا وجود اینکــه کارخانه های 
لبنیاتی استان ظرفیت بالای برای تولید 
دارند، اما تولید شــیر یــک میلیون تن 

است.
مدیرکل جهاد کشاورزی خراسان رضوی 
تصریح کرد: ۱۱۴ هــزار هکتار زمین در 
استان زیرکشــت زعفران است که از این 
مقــدار ۹۰ هزار هکتار آن در خراســان 

رضوی قرار دارد و در ســال جاری ۳۲۰ 
تن زعفران از این زمین ها برداشــت شده 

است .
وی با بیــان اینکه موفقیت در توســعه 
اقتصاد کشــاورزی در گروی علم و مردم 
است، خاطرنشان کرد: بنابراین باید امروز 
به کشــاورزی نویــن و دانش بنیان توجه 

کرد.
اورانی با بیان اینکه برای ارتقاء کشاورزی 
توجه به کشــاورز و آمــوزش نیز اهمیت 
دارد، تصریح کــرد: امروز به دلیل کم آبی 
نمی توان سطوح کشت استان را افزایش 
داد، اما با علــم افزایش بهره وری این امر 

امکان پذیر است.
مدیرکل جهاد کشاورزی خراسان رضوی 
در خصوص کیفیت محصولات کشاورزی 

گفت: تولید محصولات اســتاندارد سبب 
کاهش هزینه ها می شــود که متأســفانه 
تولیدات استان متناســب بازار صادراتی 

نیست.
وی افزود: به  عنوان مثال ۱۴ کشــتارگاه 
در اســتان وجــود دارد که هیــچ کدام 
به دلیــل نبود خــط دو، مرغ اســتاندارد 

بیرون نمی دهند.
اورانــی عنوان کــرد: خوشــبختانه یک 
خط دو در اســتان راه اندازی شده است 
و یکی دیگــر نیــز در ســبزوار به زودی 

راه اندازی می شود.
مدیرکل جهاد کشاورزی خراسان رضوی 
با تاکید بر اینکه در بخش کشاورزی باید 
باشیم، خاطرنشان  دنبال صنایع کوچک 
کرد: امروز دلیل برخی از مشــکلات در 
تولیدات کشــاورزی مانند زعفران و پشم 
چینی گوســفندان بی توجهی به صنایع 

کوچک است.
وی بــا بیان اینکه امــروز در محصولات 
مزیــت دار اســتان مرجعیــت تولیــد و 
علمــی داریم، اظهار کــرد: در تولید این 
محصولات متأســفانه مرجعیت اقتصادی 
نداریم بــه این دلیل بــرای محصولاتی 
مانند زغفران، زیره ســبز و پسته بورس 
راه اندازی کرده ایم، این کار سبب افزایش 

کیفیت این محصولات می شود.

-خبرنگاریادگارامروز:مدیرعامــل  کــرج 
شرکت شــهرک های صنعتی البرز اعلام 
کرد: صنایع تولیــدی و صنعتی آب بر در 
شهرک های صنعتی استان اجازه استقرار 

نمی یابند.
محمــد امین فرشــی بــا بیــان اینکه 
بازچرخانی آب یکــی از راه های مدیریت 
منابــع آبی بــرای واحدهــای تولیدی و 
صنعتی است، اظهار داشت: با اجرای این 
طــرح، صاحبان واحدهــای تولیدی یک 
بار هزینهمی کنند، اما برای سالها اثرات 
مثبت آن که شامل صرفه جویی در هزینه 
و رفع مشــکل کمبود آب است بهره مند 

می شوند.
برهمین اســاس با هدف بهره وری بهینه 
ازمنابع آب، از استقرار واحدهای تولیدی 
و صنعتی پرآب در شــهرک های صنعتی 

البرز جلوگیری می شود.
با توجه بــه اینکه منابع آبی محدود بوده 
و درطولانــی مدت پاســخگوی نیاز این 
واحدها نخواهد بــود، واحدهای صنعتی 

وتولیدی تا زمانی که نســبت به احداث 
سیســتم بازچرخانی آب اقــدام نکنند با 

مشکل تامین آب مواجه می شوند.
وی در ادامه به تامین زیرســاخت های ۲ 

شــهرک صنعتی امید البرز و کوثر اشاره 
و عنوان کرد: از ابتدای امســال تعدادی 
واحد صنعتی در شــهرک صنعتی کوثر 
واگذار شــده و آب و بــرق مهم ترین زیر 
ســاخت های مورد نیــاز بــرای فعالیت 
واحدهای صنعتی در این ۲ شهرک است.

با هدف تامین برق مــورد نیاز واحدهای 
مستقر در این شهرک های صنعتی امید 
البرز وکوثر، پســت برق ۴۰۰ کیلو واتی 
درصفا دشت ایجاد شده است، همچنین 
با تکمیل شبکه آب دراین شهرک ها، آب 
مــورد نیاز واحدهــای صنعتی و تولیدی 
مستقر در این شهرک ها تامین می شود.

بیش از ســه هــزار و ۵۰۰ واحد تولیدی 
صنعتــی  شــهرک های  در  صنعتــی  و 
 اســتان البــرز مشــغول بــه فعالیــت 

هستند.

اراک - خبرنگاریادگار امروز : استاندار مرکزی گفت: حمایت 
از کارآفرینی و ایده های خلاق اقتصادی راهبرد دولت تدبیر 
و امید در حل مشکل بیکاری و تقویت بنیه اقتصادی کشور 

است.
سید »علی آقازاده« در نشست بررسی نقش سیاست های 
کلان اقتصــادی نهادهای دانشــگاهی و بنگاه ها در تولید 
و توســعه کانون های دانش، صنعت و بازار در اراک، افزود: 
کارآفرینی با توســعه اقتصادی و اجتماعی کشــور رابطه 
تنگاتنگی دارد و تمامی دســتگاه های متولی باید رویکرد 
دولت را سرلوحه امور خود قرار داده و حداکثر امکانات خود 

را در این مسیر به کار بگیرند.
وی ادامــه داد: جذب ســرمایه های مادی و اندیشــه های 
خلاق اقتصادی فرصت مغتنم رونق و توسعه استان است 

که مســئولان دســتگاه های اجرایی باید با حمایت گسترده از 
کارآفرینان و فعالان اقتصادی نسبت به این مهم اهتمام ورزند.

استاندار مرکزی بیان کرد: تلاش دولت تدبیر و امید و همچنین 
بدنه مدیریت ارشــد استان این است که از دخالت های بی مورد 
بخش دولتی به بخش خصوصی را کم کرده و با همکاری و تعامل 
سازنده نسبت به ایجاد اشتغال پایدار، افزایش صادرات و در نهایت 

تقویت بنیه اقتصادی استان اقدام شود.
آقازاده گفت: در پاره ای موارد دخالت های بی مورد، تدوین قوانین 
دســت وپاگیر و ابلاغ بخش نامه های مختلف نه تنها مشکلی از 
مشــکلات بخش خصوصی و کارآفرینان را حل نمی کند، بلکه 
دلزدگی و بی انگیزگی کارآفرینان و فعالان اقتصادی و حتی در 

بسیاری از موارد فرار سرمایه را به دنبال دارد، بنابراین دولت تدبیر 
و امید تلاش می کند با حذف این مسایل و مشکلات گام بلندی 

در راستای حمایت قاطع از کارآفرینان بردارد.  
وی بیان کرد: بر اساس تجربیات سال های گذشته، هر چه نقش 
دولت در مســایل اجرایی بخش خصوصی و کارآفرینان کمتر 
باشــد، رشد و شــکوفایی این حوزه در جامعه بیشتر می شود، 
بنابرایــن بخش دولتی باید در این رهگذر نقش تســهیللگری 
داشــته باشــد و با دخالت های بی مورد، تدوین قوانین و ابلاغ 

بخش نامه های خارج از چارچوب بپرهیزد.
اســتاندار مرکزی بیــان کرد: بــا وجود تمامی مشــکلات و 
محدودیت هــای اقتصادی به برکت همــکاری و تعامل بخش 
خصوصی و دولتی و شورای گفت وگو، شرایط صنعتی و اقتصادی 

این اســتان رو به توسعه است و می توان با استفاده بیشتر 
از ظرفیت علمی، دانشگاهی و پژوهشی استان شتاب این 

توسعه را بیشتر کرد.
آقازاده اظهار داشــت: ظرفیت ها و زیرساخت های صنعتی 
استان مرکزی در کل کشور بی نظیر است و باید با حمایت 
گسترده از بخش خصوصی زمینه بهره برداری هر چه بیشتر 

از این ظرفیت های ارزشمند را فراهم کرد.
رئیس کانون کارآفرینی استان مرکزی نیز در این نشست 
گفت: این کانون به تازگی فعالیت خود را آغاز کرده و فرآیند 
عضوگیری آن آغاز شــده و از تمامــی فعالان اقتصادی و 
کارآفرینان استان دعوت می شود که در این نهاد نام نویسی 

کنند تا از خدمات گسترده آن بهره مند شوند.
»مریم توسطی« افزود: هم اندیشی و تبادل تجربه مهمترین 
هدف راه اندازی کانون کارآفرینی استان است و انتظار می رود با 
عضویت کارآفرینان بزرگ استان در کانون و بسط فعالیت های 
این حوزه در جامعه زمینه کارآفرینی در جامعه به خصوص بین 

نسل جوان فراهم شود.  
وی تاکید کرد: ایجاد موزه ابداعات و تولیدات کارآفرینی شامل 
لوزام ریز و درشت کاربردی که از دید تولیدکنندگان دور مانده 
است با هدف الگوســازی برای نسل جوان و استفاده از ابدعات 
خلاقانه این بخش از دیگر برنامه های کانون کارآفرینی اســتان 

مرکزی است.
بیش از ۲ هزار و ۸۰۰واحد صنعتی کوچک، متوسط و بزرگ در 

استان مرکزی فعالیت می کنند.

اصفهان-خبرنگاریادگارامروز:معــاون 
بازســازی و مســکن روســتایی بنیاد 
مسکن انقلاب اســلامی اصفهان گفت: 
ســاخت واحدهای مســکونی و تجاری 
ســیل زدگان مناطق غربــی و جنوبی 
اســتان اکنــون با بیــش از ۶۵ درصد 
پیشــرفت فیزیکی تا بهار ســال آینده 

پایان می یابد.
محســن قوی بیان  اظهارداشــت: این 
واحدهای خسارت دیده سیل نوروز سال 
جاری در شهرستان های فریدونشهر در 
غرب و ســمیرم در جنوب استان واقع 

شدند.
وی با اشــاره به ارایه ۲۶۰ میلیارد ریال 
بانکی بلاعوض بــه حادثه  تســهیلات 
دیدگان ســیل اســتان اضافه کرد: ۶۰ 

درصد از خســارت دیدگان در این ارتبــاط به بانک ها 
معرفی شدند تا تسهیلات خود را دریافت کنند.

معاون بازســازی و مســکن روســتایی بنیاد مسکن 
اصفهــان به ۳۲۸ واحد احداثی شــهری و یک هزار و 
۷۵۲ واحد احداثی روستایی اشاره و اضافه کرد: تعمیر 
و مرمت واحدهای تخریبی در مناطق سیل زده استان 

۱۰۰ درصد انجام شــد همچنین ارایه تسهیلات برای 
تامین لوازم خانگی به منظور جبران خسارت جزو دیگر 

برنامه های این نهاد بود.
قوی بیان با اشــاره به اینکه پیش تر وام بهسازی ۲۵۰ 
میلیون ریال بود، گفت: این میزان در سال ۹۸ به ۴۰۰ 
میلیون ریال افزایش پیدا کرد و خوشبختانه بانک های 
عامل برای اخذ ضمانت از ســفته زنجیره ای اســتفاده 

کردنــد و امیدواریم این همکاری تداوم 
داشته باشد و فراگیرتر شود.

معاون بنیاد مسکن اصفهان با اشاره به 
طرح کلان در کشــور خاطرنشان کرد: 
برنامه ریزی دولت طرح بهســازی ۲۰۰ 
هزار مســکن روســتایی است و در این 
ارتباط برنامه جامع مســکن روستایی، 
کم و کِیف پروژه ها را مشخص می کند.

وی با بیان اینکه بهســازی پنج هزار و 
۸۰۰ واحد مســکن روستایی در برنامه 
اســتان قرار داشــت، تصریح کــرد: با 
افزایــش اعتبار این تعداد را به ۱۰ هزار 

واحد افزایش داده ایم.
قوی بیــان درباره مقاوم ســازی واحدها 
بــرای جلوگیری از خســارات در زمان 
مانند ســیل،  پدیده های طبیعی  وقوع 
اظهارداشــت: در مقوله مقاوم و بهســازی شرایط کلی 
بلایای طبیعی دیده می شــود تا خســارات در صورت 

وقوع هر یک از بلایا تا حد ممکن کم باشد.
بر اساس پیش بینی هواشناســی و هشدار مسوولان، 
احتمال بارش های زیاد و وقوع سیلاب در آذرماه امسال 

در برخی از نقاط کشور وجود دارد.

جلوگیری از استقرار صنایع آب بر در شهرک های صنعتی البرز

ساخت واحدهای مسکونی سیل زدگان اصفهان اوایل سال آینده پایان می یابد

استاندار مرکزی :

حمایت از کارآفرینی راهبرد دولت در حل مشکلات اقتصادی است

آیت الله  مکارم شیرازی:

انتخاب قم به عنوان »پایتخت فرهنگی جهان 
اسلام« پیگیری شود

قم-خبرنگاریادگارامروز:یکی از مراجع معظم تقلید گفت: باید حق قم را به 
خوبی ادا کرد و در سایه آن کارهای اساسی را در دستور کار قرار داد و تلاش 
شود، اقدامات در خصوص انتخاب قم به عنوان پایتخت فرهنگی جهان اسلام 

انجام شود تا حق این شهر مقدس بهتر ادا شود.
 آیت الله ناصر مکارم شــیرازی در دیدار شــهردار قم با تاکید بر اینکه در 
هیچ کجــای دنیا همچون حوزه علمیه قم نداریم، اظهار کرد: حوزه علمیه 
قم بزرگترین حوزه علمیه جهان اسلام است و در سایه این ظرفیت می توان 

اقدامات اساسی و زیربنائی خوبی را برای شهر انجام داد.
آیت الله  مکارم شیرازی نیز با اشاره به چشم انداز شهراری قم در جهت معرفی 
قم به عنوان پایتخت فرهنگی جهان اسلام در آینده ای نزدیک، تصریح کرد: 
این کار بسیار شایسته است البته باید به جد پیگیری کرد  و نباید اجازه داد 

کسی مانع شود، حق قم در این زمینه ادا نشده است.
این مرجع تقلید با تاکید بر اینکه سرچشمه انقلاب از قم بوده است، افزود: 
انقلاب از قم برخاســته و رهبر انقلاب هم از قم برخاســته اســت، وجود 
عظیم ترین حوزه علمیه در این شهر و بسیاری موارد دیگر که باید این مسائل 

به خوبی برای مردم تبیین شود.
وی اضافه کرد: باید حق قم را به خوبی ادا کرد و در سایه آن کارهای اساسی 
را در دســتور کار قرار داد و تلاش کنید اقدامات را در خصوص انتخاب قم 
به عنوان پایتخت فرهنگی جهان اسلام انجام دهید تا حق قم بهتر ادا شود.

آیت الله مکارم شــیرازی افزود: روز قم متعلق به همه مردم است و تمامی 
دستگاه ها و نهادهای بایستی برای بزرگداشت این روز اقدام نمایند.

برداشت محصول زیتون 
در مهریز ۲۰ درصد افزایش یافت

یزد-خبرنگاریادگارامروز:معاون زارعت و باغبانی جهاد کشاورزی مهریز گفت: 
برداشت زیتون در سطح ۷۰ هکتار از باغات این شهرستان به پایان رسیده 
و افزون بر ۱۰۰ تن محصول زیتون برداشت شد که نسبت به سال گذشته 

حدود ۲۰ درصد افزایش نشان می دهد.
اجمد باقری پناه  افزود: شــرابط مناسب آب و هوایی و مبارزه با آفات علت 

اصلی افزایش برداشت این محصول است .
وی مهمترین ارقام زیتون منطقه را زرد و روغنی ذکر کرد که تولید آنها برای 
روغن کشی انجام می شود و تصریح کرد: حدود ۵۰ درصد زیتون تولیدی 
مهریز برای مصرف به سایر مناطق به خصوص شهرستان یزد ارسال می شود.

باقری پناه خاطرنشــان کرد: ارائه توصیه های فنی، توزیع نهال مناسب و 
معرفی باغداران برای دریافت تســهیلات از اقداماتی است که برای ارتقاء 

وضعیت کشت زیتون در مهریز اجرا شده است.
وی بیان داشت: زیتون محصولی کم آبخواه است بنابراین توسعه کشت آن 

متناسب با شرایط اقلیمی شهرستان مهریز و استان یزد است.
سطح اراضی کشاورزی مهریز ۱۷ هزار و ۵۰۰ هکتار است و ۱۲ هزار خانوار 

در کاشت، داشت و برداشت محصولات مختلف فعالیت دارند.

 جذب ۹۵ درصد اعتبارات اشتغالزایی روستایی 
در استان مرکزی

مرکزی -خبرنگاریادگارامروز:مدیرکل امور روستایی استانداری از جذب 
۹۵ درصدی اعتبارات اشتغالزایی امسال خبرداد.

 کاظمی در جلسه کارگروه اشتغال شهرستان دلیجان از اختصاص ۷۵ 
میلیارد تومان اعتبارات اشتغازایی برای استان و جذب ۹۵ درصدی آن 

در سال ۹۸ خبرداد.
سلیمانی فرماندار شهرســتان دلیجان هم از رتبه بالای این شهرستان 
در جذب اعتبارات اشــتغالزایی درسنوات گذشــته خبرداد وگفت: در 
۳ ســال گذشته در بخش های گردشگری، کشــاورزی وصنایع تبدیلی 

درشهرستان دلیجان بیش از ۱۱ میلیارد تومان جذب شده است.
جلسه کارگروه اشــتغال شهرســتان دلیجان با حضور اعضاء و ادارات 
مربوطه برگزار و در این جلسه طرح های اشتغالزایی این شهرستان مورد 

بررسی وتبادل نظر قرارگرفت و تعدادی از آن ها به تصویب رسید.
چهاردهم مرداد ماه امســال هزاوه مدیر عامل صندوق کارآفرینی امید 
استان مرکزی در جلسه بررســی طرح های اشتغال زایی در شهرستان 
دلیجان از کسب رتبه نخست شهرســتان دلیجان در جذب تسهیلات 
اشــتغالزایی صنــدوق کارآفرینی امیــد با ۲۰ میلیارد ریــال پرداخت 

تسهیلات خبر داد.
هزاوه افزود: از ســال ۹۷ تا ســال ۹۸ به شهرستان دلیجان که یکی از 
شهرستان های بسیار خوب بوده ما ۲۰ میلیارد ریال پرداخت تسهیلات 
داشتیم که منجر به ایجاد اشتغال ۳۰ نفر به صورت مستقیم شده است.
وی اضافــه کرد: صنــدوق کارآفرینی دلیجان در بخــش تجهیز منابع 
هم رتبه اول را در اســتان دارد و امیدواریم در بحث تسهیلات اشتغال 
روســتایی و بحث تجهیز منابع این شهرستان تا پایان سال جاری این 

طرح ها اجرایی و عملیاتی بشوند.

اجرای طرح »یک روز خوب یک حس خوب« 
در حرم حضرت معصومه)س(

قم -خبرنگاریادگارامروز:مدیر روابط عمومی و تبلیغات آســتان مقدس 
بانوی کرامــت از اجرای طرح »یک روز خــوب یک حس خوب« برای 
آشنایی دانش آموزان با حرم مطهر و شخصیت حضرت معصومه)س( یاد 
کرد و گفت: این طرح در دو شــیفت صبــح و عصر در مجموع روزانه با 

ظرفیت بیش از 400 دانش آموز دنبال خواهد شد.
 حجت الاسلام جواد بهشتی پور  تشریح برنامه های ایام معصومیه که در 
سالن جلسات ساختمان پژوهشکده علامه طباطبایی)ره( برگزار شد، طی 
سخنانی با اشــاره به اجرای طرح یک روز خوب یک حس خوب اظهار 
کرد: این طرح یک تور کامل با محوریت آشنایی با حرم مطهر و شخصیت 
حضرت معصومه)س( است که با ایام معصومیه آغاز می شود و بعد از این 

ایام نیز پیگیری خواهد شد.
وی با بیان اینکه طرح »یک روز خوب یک حس خوب« یکی از طرح های 
تاثیرگذار در میان دانش آموزان است، اضافه کرد: این طرح در دو شیفت 
صبــح و عصر در مجموع روزانه با ظرفیت بیش از 400 دانش آموز دنبال 

خواهد شد.
مدیر روابط عمومی و تبلیغات آســتان مقدس بانوی کرامت خاطرنشان 
کرد: مدارس مختلف سراسر کشور برای حضور دانش آموزان خود در طرح 
یــک روز خوب یک حس خوب می تواننــد از قبل وقت گرفته و ثبت نام 

کنند.

هلال احمر اصفهان به ۱۱۸ نفر امدادرسانی کرد

اصفهان-خبرنگاریادگارامروز:رییــس اداره عملیات جمعیت هلال احمر 
اصفهان گفت: این نهاد در پی بارش ها و افت دما و افزایش حوادث جاده ها 

به ۱۱۸ حادثه دیده در این استان امدادرسانی کرد.
محمد محمدی  اظهارداشت: این خدمات در فریدونشهر و فریدن واقع در 
غرب، پادنا و سمیرم در جنوب و نطنز در شمال شرقی استان انجام شد.

وی ادامــه داد: در این مدت ۱۴ مــورد حوادث جاده ای نیز رخ داد که با 
امدادرسانی به موقع، خوشبختانه خسارت جانی رخ نداد.

رییــس اداره عملیات جمعیت هلال احمر با تاکید بر این که ســفر به 
مناطق کوهســتانی باید با آمادگی لازم صورت پذیرد، تصریح کرد: بی 
عیب بودن خودرو، همراه داشتن زنجیرچرخ و وسایل ایمنی، لباس گرم، 
غذای اضافی و دارو از ضروریات تردد در مناطق برف خیز  به شمار می رود 

و بدون رعایت این موارد باید از سفر اجتناب کرد.
محمدی خاطرنشان کرد: بیمارانی که از داروی خاص استفاده می کنند 
این دارو را در سفر همراه داشته باشند، زیرا بسیار دیده شده که بیماران 
قلبی یا دیابتی از تیم های امداد و نجات هلال احمر در جاده ها یک داروی 

تخصصی را طلب می کنند.

سرپرست راه آهن شرق کشور خبر داد؛ 

افزایش صادرات از طریق راه آهن

خراسان جنوبی-خبرنگاریادگارامروز:سرپرست راه آهن شرق کشور گفت: 
هر چند در سال گذشته میزان صادرات در کل کشور به دلایل عدیده ای 
روند کاهشی داشته، ولی صادرات از طریق راه آهن وضعیت مطلوب تر و 

افزایشی داشته است.
رضا شــرقی  در کمیته کارشناسی شــورای گفت وگوی دولت و بخش 
خصوصی، با اشــاره به اهمیت راه اهن شرق کشور، اظهار داشت: راه آهن 
شــرق کشــور به واســطه درآمدزایی اقتصادی از اهمیت بسیار بالایی 

برخوردار است.
وی بیان داشــت: راه آهن شرق در سال های گذشته موفقیت های بسیار 
خوبی به خصوص در جذب بازارهای جدید و احداث خطوط آنتی داشته 
است که امیدواریم این موفقیت ها در ســال های آینده نیز ادامه داشته 
باشد. سرپرســت راه آهن شرق کشور با بیان اینکه یکی از برنامه های ما 
جذب سرمایه گذار برای پروژه های حوزه راه آهن است، تبیین کرد: یکی 
از مباحث بســیار مهم در حوزه راه آهن شــرق کشور مباحث ترانزیتی 

به خصوص ترانزیت از سرخس به بندرعباس است.
شرقی اعتبار مورد نیاز برای هر کیلومتر احداث راه آهن را هفت میلیارد 
تومان اعلام کرد و افزود: باید در خراسان جنوبی کالاهای ریل پسند که 

حمل آنان از طریق راه آهن صرفه اقتصادی دارد را بشناسیم.
وی با بیان اینکه هر چند در ســال گذشته میزان صادرات در کل کشور 
به دلایل عدیده ای روند کاهشــی داشــته ولی صادرات از طریق راه آهن 
وضعیت مطلوب تر و افزایشی داشــته، عنوان کرد: زغال سنگ، منیزیم، 
کاشــی و سیمان از محصولات ریل پسندی است که می توان بر روی آن 

برنامه ریزی کرد.
سرپرســت راه آهن شرق کشور با اشاره به اینکه از خطوط ریلی می توان 
برای رشد گردشگری در خراســان جنوبی استفاده کرد، مطرح کرد: در 
حوزه گردشگری در این استان نیازمند تبلیغات و معرفی جاذبه ها هستیم 

و حمل ونقل ریلی در این زمینه کمک کار است.

افزایش ۵ برابری تولید محصولات کشاورزی در خراسان رضوی

yadegar_emrooz@yahoo.com



»منشوراخلاقی«
پایبنــدی بــه اصــول دینــی، توجــه بــه واقعیــت هــای عینــی، احتــرام 
بــه اســتقلال و حاکمیــت ملــی، پاسداشــت ارزشــهای انســانی، دفــاع از 
ــت و  ــار ؛دوری از ران ــور اخب ــدون سانس ــق وب ــم، انتشــار دقی آزادی قل
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 از اهداف این رسانه است 
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پیشنهاد های گردشگری

 خانه نیکدل خانه ای که مربوط به دوران قاجاریه- 
تبریز

  غار کتله خور غاری است خشکی -آبی که در شهر 
گرماب

روزنامه  اجتماعی ـ  اقتصادی                                                        تلفن دفتر تهران  : 6697367۸ - 6646177۰ - ۰21  
صاحب امتیاز و مدیر مسئول: حسن نجف وند                                   نشانی دفتر خرم آباد:  خیابان علوی- کوچه شهید شاهرخی- پلاک 9 مجتمع مطبوعاتی  
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  نشانی دفتر تهران:  خیابان جمهوری خیابان دانشگاه - کوچه ماستری فراهانی پلاک 6 طبقه اول  

همیشــه وقتی صحبت از ایرانگردی پیش می آید، بیشــتر افراد به دنبال  مکانی 
هستند که گردشگران در طول زندگی خود تنها یکبار به آن سفر  کردند و تعریفی 
خوب را بــه زبان آورده اند. در اصل باید دنبال مکانی  بود که هر گردشــگر قصد 
گردشگری و سفری چند باره را به مقصد  مورد نظرش داشته باشد. جنگل ارفع ده 
در منطقه سوادکوه مازندران از  جمله مناطقی است که هر انسانی تمایل به دیدن 
و پرســه زنی چندباره در  آن را دارد. طبیعت زیبای این منطقه به گونه ای اســت 
که گویا در هنگام  زنده بودن و در همین دنیا به بهشــت خداوند سفر کرده اید. از 
عناصر  تشــکیل دهنده زیبایی و افسانه ای بودن جنگل ارفع ده سوادکوه می توان 
 به مه همیشــگی و درختان و گیاهان زیبا و مرتفع اشاره کرد. چشمه  هایی که در 
این منطقه به چشم می خورند، از جمله مواردی هستند که  می توانند به تنهایی 
گردشگری را حال و هوایی دیگر ببخشند. در ادامه  به معرفی دقیق تر زیبایی های 

جنگل ارفع ده مازندران خواهیم  پرداخت. 
در ابتــدا نگاهی دقیق و اجمالی به موقعیــت جغرافیایی جنگل ارفع ده  مازندران 
بیندازیم. این طبیعت وحشــی به طور دقیــق در مدار ٣٥ درجه،   ٥٨ دقیقه و ٥٧ 
ثانیه عرض شمالی و ٥٢ درجه، ٥٦ دقیقه و ٥١ ثانیه  طول شرقی خود را جای داده 
است. به زبان ساده تر می توان گفت که  برای رسیدن و گردشگری در جنگل ارفع 

ده سوادکوه باید طبق آدرس  زیر پیش بروید: 
 -در ابتــدا خود را به جاده دماوند-فیروزکوه می رســانید. این جاده را  بقدری طی 
کرده تا از روســتای شورآب و ورســک عبور کنید. باز هم به  مسیر خود ادامه می 
دهید تا به روســتایی به نام سرخ آباد برسید. این  روستا را نیز به طول ٢ کیلومتر 
به پیش می روید تا جنگل ارفع ده  ســوادکوه را در برابر چشمانتان ببینید. پس از 
رسیدن به این منطقه از  سوادکوه، گردشگری در هر منطقه می تواند خالق خاطره 

ای جاودانه  برایتان شود. 
ë شرایط جوی ارفع ده

در مورد شرایط آب و هوایی جنگل ارفع ده مازندران می توان گفت که  گردشگری 
تنها در فصل زمســتان توصیه نمی شــود، چرا که به قدری  برف، باران و مه این 
جنگل زیبا را فرا می گیرد که خطر گیر کردن  در مســیر گردشــگری بسیار زیاد 
اســت. در فصول پاییز، بهار و تابستان  برعکس زمستانش، طبیعت ارفع ده میزبان 
گردشگران بسیاری از  داخل و خارج ایران هست. سرسبزی درختان، تنوع گیاهان 
و  بازیگوشی جانوران در این سه فصل، زبانزد خاص و عام است. در  فصل پاییز حتما 

در سفر خود به جنگل ارفع ده سوادکوه دوربین با خود  داشته باشید تا عکاسی را 
با چشم اندازهای بدیع تجربه کنید! 

ë پوشش گیاهی ارفع ده
در این طبیعت می توانید به راحتی گیاهان وحشی را از نزدیک مشاهده  کنید که 
این گیاهان عبارتند از زال زالک، ته دونه، ســولس و ازگل. در  کل طبق تحقیقاتی 
که روی این جنگل انجام شد، به این نتیجه رسیدند که  این پوشش گیاهی بیشتر 
وحشــی رقم خورده اســت، چرا که به راحتی می  توان در آن علاوه بر موارد ذکر 
شده، خرمالوی وحشی، گوجه وحشی،  زرشک و گلابی وحشی را مشاهده نمود و 
عکاسی کرد. درختان  دیگری نیز تزئینات این جنگل زیبا را در مازندران نظیر راش، 
افرا،  توســکا، تلکا، لازه، تل تشکیل می دهند. گردشگری در دل طبیعت  وحشی 
می تواند از سفرهای نادر و فوق العاده در کشور ایران باشد.  ناگفته نماند که موارد 
گفته شده تا به اینجا مربوط به مناطق کشف شده و  قابل دسترسی بودند و هنوز 

مناطقی در این جنگل ناشناخته باقی مانده  اند! 
ë پوشش جانوری ارفع ده

در این جنگل زیبا، گونه های جانوری بســیاری دیده می شوند. قدم زدن  در لا به 
لای مه غلیظ و در کنار تماشــای حیوانات مختلف به گردشــگری  حسی تازه می 
بخشد. گونه های جانوری بسیاری در این طبیعت به چشم  می خورند و گونه های 
اصلی موجود در این منطقه عبارتند از شــوکا،  مرال، پلنگ، شغال، روباه معمولی، 
گراز، خرس قهوه ای، کبک دری،  پرندگان شــکاری، افعی البرزی. عکاسی و ثبت 
لحظات بازیگوشی این  جانوران در هزارتوی جنگل ارفع ده مازندران می تواند ثبتی 

از  زیباترین صحنه های خلقت خداوند باشد. 
ë جاذبه های گردشگری ارفع ده

مهمترین بخش در ســفر به این جنگل، لذت بردن از بودن در مکان های  مختلف 
آن است. برای مثال، علاوه بر جنگل گردی می توانید به  روستاگردی در حومه این 
مکان دیدنی بپردازید. این روستاها و مکان  ها نظیر غار اسپهبد خورشید، روستای 

کمر پشت به گردشگری در این  منطقه حال و هوایی دیگری بخشیده اند. 
جاذبه های گردشگری ارفع دهغار اسپهبد خورشید در ارفع ده

موقعیت مکانی این غار زیبا در نوزده کیلومتری شــهر پل سفید دیده شد.  ناگفته 
نمانــد که بومیان این منطقه این غار را با نام دیوکالی که به معنای  لانه دیو بوده، 
می شناسند. گردشــگری در این غار می تواند از به یاد  ماندنی ترین خاطرات در 

سفر به طبیعت سوادکوه باشد. 
ë غار اسپهبد خورشید در ارفع دهچشمه پراو

یکی دیگر از زیبایی های خلقت خداوند در این جنگل، چشمه ای است  که پراو نام 
دارد. این چشمه به تنهایی یکی از اصلی ترین قطب های  گردشگری مازندران به 
شمار می رود. برای رسیدن به این چشمه باید  مسیر سمت راست روستا به طرف 
دامنه کوه را پیش بگیرید. شیب زیاد  این مسیر، هیجان و آدرنالین خونتان را بالا 
می برد که در کنار چشــم  اندازهای بی نظیر و تکرار نشــدنی طبیعت ارفع ده بی 
نظیر خواهد بود.  برای راحتی در رسیدن به چشمه حتما مسیر پاکوب و مشخص 
را پیــش  رو بگیرید و در آن حرکت کنید که خطری تهدیدتان نکند. مقداری که 
 مســیر پاکوب را طی کردید، به یک دوراهی بزرگ می رسید که باید  مسیر سمت 
چپ را انتخاب کنید. چنانچه به اســتراحت و عکاسی در دل  طبیعت نیازمندید، 
در میانه های راه دشــتی غرق آلود در مه را در برابر  چشــمانتان خواهید دید که 
گردشگران بسیاری را به میزبانی خود دعوت  می کند. این دشت نیز یکی از جاذبه 
های گردشگری در سفر به جنگل  ارفع ده به شمار می رود که چشم اندازها و گونه 
های گیاهی موجود در  آن می تواند تجربه ای متفاوت از سفر را به شما هدیه دهد. 
بعد از  استراحت در این دشت دوباره مسیر ذکر شده را طی کنید تا چشمه پراو  را 

در برابر چشمانتان ببینید. 

آیین های عجیب و غریب 
برای خداحافظی با 

مردگان در دنیای
 مدرن  امروز

مرگ در زندگی بشری حقیقتی بزرگ محسوب 
می شود اما نحوه  واکنش ها به آن در قسمت های 
مختلف دنیا متفاوت است. چهار هزار  سال قبل، 
تمــدن اولیه دیلمون مردگان خود را در هزاران 
برج استوانه ای  می سوزاندند که امروزه می توان 
بقایای آن را در بحرین شــاهد بــود. مایان  ها، 
دهان مردگان را پر از ذرت می کردند و ســپس 
می ســوزاندند تا حین  ســفر به زندگی بعدی 
غذای روح آن ها تأمین باشــد. مردم چاچاپویا 
در  پروی امروزی نیــز مردگان را در پورونماچو 
می گذاشتند، یعنی تابوتی  ساخته  شده از خشت! 

سپس این تابوت را در لبه صخره قرار می دادند 
 که نگهبان سرزمین آب و اجدادی آن ها باشد. 

قرار نیســت که به تاریخ بازگردیم یا به کشف 
نمونه های باورنکردنی  آداب ورسوم دفن مردگان 
بپردازیم. برخی از این رســومات از قدیم تا به 
 امروز همچنان پابرجا هســتند و برخی شــکل 
جدیدتری به خود گرفتــه و  تحت چالش های 
محیطــی تغییر کرده انــد. در اینجا چند آداب 
تشــریفاتی  جالب  توجه برای دفن مردگان را از 

سراسر جهان ذکر می کنیم. 

ë مراسم تدفین آسمانی تبتی ها

در این رســم تبتی ها اجساد را در بالای قله ای 
قــرار می دهند تا توســط  کرکس ها و ســایر 
پرندگان خورده شــوند. شــاید از دید دیگران 
این کار  واقعاً ترســناک باشد اما ازنظر بودائی ها 
این کار دو هدف ماندگار و  ســمبولیک دارد که 
نشــان دهنده دائمی نبودن زندگی است. از نظر 
آن ها  اجســاد تنها پوسته ای خالی هستند، روح 
قبل از آن به سمت تجدید جسم  حرکت کرده 

است. جالب است بدانید که خورده شدن کامل 
جسم توسط  پرندگان نشانه خوبی است، زیرا اگر 
جســمی کاملًا خورده نشود نشانه آن  است که 

شخص مرده اعمال خوبی نداشته است. 

ë برج های سکوت ایران

ایده محل دفن آسمانی تبتی ها درواقع منحصر 
به خود آن ها نیســت. در  یک آیین زرتشــتی 
رهروان مردگان خود را در بالای برج ســکوت 
کــه  دخمه نیز نامیده می شــود، قرار می دهند. 
ازنظر زرتشــتی ها مرگ عملی  شیطانی است و 
آلوده کردن زمین پاک به واســطه مرگ توهین 
به شــعائر  مذهبی است. آن ها نیز مردگان خود 
را در بلندی ها قرار می دهند تا  توسط پرندگان 
خورده شــوند. دین زرتشت ٣٥٠٠ سال پیش 
در ایران به  وجود آمــد و همچنان می توان در 
قسمتی هایی از شهر یزد برج های  سکوت را دید. 
در سال ١٣٤٩ استفاده از این برج ها غیرقانونی 
اعلام  شد اما در شهر بمبئی هندوستان که مرکز 

دوم زرتشتیان است، این رسم  ادامه دارد. 

جنگل ارفع ده ، جنگلی زیبا و متحیر کننده در مازندران

در نزدیکی و در فاصله ی حدود ۴۰ متری از شهرستان شهرکرد، 
 شــهری قرار دارد که کوه های اســتان، آن را احاطه کرده اند. نام 
این شهر  جونقاه است. در این شهر جاذبه تاریخی وجود دارد که 
بسیار حائز  اهمیت اســت. قلعه جونقان یکی از بناهای تاریخی 
اســتان چهارمحال و  بختیاری است که در شهر کوچک جونقان 
قــرار دارد و در بخش  ایرانگردی امروز قصد داریم این قلعه را که 
نقش مهمی در تاریخ  سرزمینمان داشته، به شما معرفی کنیم، 

پس همراهمان باشید. 
قلعه جونقان

این بنا در اواخر دوره قاجار توســط سردار اسعد دوم بختیاری با 
الهام از  کاخ های اروپایی قرن نوزدهم میلادی، ســاخته شد و به 
کاخ سردار اسعد  بختیاری هم شهرت دارد. این بنا دو طبقه است. 
طبقه فوقانی در سه  جهت شرقی، جنوبی و شمالی، دارای ایوان با 
ستون های سنگی است و  آجرکاری های متنوعی دارد. این بخش 
از بنا اعیانی و شاه نشــین بوده و  سقف اتاق ها به صورت هندسی 

توفال کوبی شده است. 
طبقــه زیرین در عمق یک متــری از کف محوطه کاخ قرار دارد 
که  ورود به آن از زیرپله های طبقه فوقانی امکان پذیر اســت. در 

این طبقه  ســقف تمامی راهروها و اتاق های منشــعب، به شیوه 
قمی پوش، طاق زده  شــده اســت. و اما چیزی که در مورد این 
کاخ مهم اســت و در تاریخ  بســیار با ارزش بوده است این است 
که این کاخ در دوره مشروطیت به  عنوان پایگاهی برای جنبش 
مشروطه خواهی مردم مطرح بوده و به  همین دلیل توسط سازمان 
میراث فرهنگی و گردشــگری، به عنوان موزه  مشروطیت ایران 

مورد بهره برداری قرار گرفته است. 

دبی به  عنوان شــهر ســاختمان های بلند شناخته می شود. 
ساختمان موزه  آینده ) Museum of the Future ( حتی در 
این شهر نیز به عنوان یکی  از چالشی ترین پروژه های ساختمانی 
به حساب می آید. این پروژه که  توجه همگان را به خود جلب 
کــرده اســت از ٢٤٠٠ قطعه فولادی بــا  تقاطع هایی مورب 
تشــکیل  شده است. موزه آینده قرار است تا سال آینده  مورد 
بهره برداری قرار گیرد و به عنوان یکی از جاذبه های گردشگری 
 منحصربه فرد دبی در صنعت گردشگری این شهر خودنمایی 
کند. اگر  علاقه مندید بیشتر با این موزه خاص آشنا شوید با ما 
در لست سکند  همراه باشید. فقط عجیب وغریب بودن طراحی 
موزه آینده، ســاختمان موزه را از ســایر  ساختمان های دبی 
متمایــز نمی کند، بلکه در طراحی نمای بیرونی این  موزه ٧٨ 
متری نیز خطوط و نوشــته هایی عربی به چشم می خورد که 
 حس کنجکاوی هر بیننده ای را برمی انگیزد. جالب اینجاست 
که هنوز  مفهوم این کلمات ناشناخته باقی  مانده است و معنی 
آن را فاش نکرده اند.  فضای بیرونی این ســاختمان در شــب 
به وســیله چراغ های الِ ای دی ) LED (  به طول ١٤ کیلومتر 
جلوه نمایی می کند. به دلیل هم زمانی شکل نامتعارف و طراحی 

بیرونی که توسط  خوشنویسی صورت گرفته است، این پروژه 
یکی از پیچیده ترین  پروژه های ساختمانی محسوب می شود 
که تاکنون ساخته  شده است. برای  ساخت چنین مجموعه ای 
از طراحی پارامتریک استفاده  نشده است و از  مدل ) BIM ( یا 
همان استفاده از مدل سازی اطلاعات ساختمان استفاده   شده 
است. این فناوری مبتنی بر مدل سه  بعدی است. در نهایت با 
تجهیزاتی  میلی متری طراحی صورت گرفت و توانست نقاط 
اتصــال، قطر لوله های  فولادی و حتــی وزن کل فولاد مورد 
اســتفاده را به  صورت بهینه بــرآورد  کند. همچنین در زمان 
ســاخت از اسکن لیزری برای مقایسه سازه ی  ساخته  شده با 

طراحی سه بعدی قبل از ساخت استفاده  شده است. 

موزه آینده؛ ساختمانی که توسط الگوریتم طراحی شده استجونقان، قلعه سرنوشت ساز چهارمحال و بختیاری

نگاهي به 10 پل زیبا و شگفت انگیز در جهان

پل ســازی، می تواند علاوه بر مهارت مهندسی سازنده اش، ذوق و 
 زیبایی شناسی او را هم به نمایش بگذارد. مهندس سازنده می تواند 
با  توجه به اقلیم و محیط کار، در طراحی پلی متناسب با طبیعت 
محیط  طراحی نماید و زیبایی طبیعی محیط را با سازه ی خود بر 
هم نزند. بر  همین اســاس، هستند پل هایی که نه تنها وظیفه ی 
نقل و انتقال را بر عهده  دارند، بلکه ســازه هایی زیبا و چشم نواز را 
ایجاد نموده اند و به خوبی با  محیط خود ترکیب شده اند. برخی از 

این پل های زیبا را در این پست  می بینیم. 

ë پل راکوتز، آلمان
این پل در ســال ۱۸۶۰ در کروملائوی آلمان ساخته شــد. برای 
ســاخت این  پل که به »پل شیطان« نیز معروف است، از سنگ 
بازالت استفاده شده.  امروزه، این پل برای استفاده ی عمومی کاربرد 
ندارد. ببینید که حالت  نیم دایره ای پل، در بازتاب نقشــش بر آب 

مانند حلقه ای زیبا به نظر  می رسد. 

ë  ،پل ریشه های زنده
هند

کوچــک  روســتای 
از  یکــی  »جراپونجــی« 
مکان هــای  پرباران تریــن 
کره زمین  اســت. در این جا، 
بلکه  نمی شود،  ساخته  پل 
رشد  کاشته شده،  آن چه  از 
ان  ریشــه های   می کنــد. 
درختان خــاص، در چهتی 
ویــژه رشــد می کننــد، و 
در  ظرف ۱۰ تا ۱۵ ســال 
ســاختارهایی  می تواننــد 
پل مانند ایجاد نمایند. روی 
همزمان،  به صورت  پل   این 
می تواننــد حــدود ۵۰ نفر 

تردد نمایند. 

ë پل شهاراه، یمن
روستاهای  سنگی،  پل  این 
کوهستانی شهارا و شهارات 
را به هــم متصل  می نماید. 
 ۱۶ قــرن  در  پــل  ایــن 
نفس گیر  نمای  ساخته شد. 
پل که در هر  پایانه ی خود 
به یــک راه پله ی ســنگی 
این  مصــل می شــود، در 

تصویر  مشخص است. 

ë  پل موج های
هندِرسن، سنگاپور

این پل، در ارتفاع ۳۶ متری 
جاده ی هندرســن در سنگاپور ساخته شــده و  کوه فِیبِرپارک را 
به تلِوک بلانگا هیل پــارک متصل می نماید. این پل،  ترکیبی از 
نوارهای پولادی و چوب هایی زردرنگ اســت. نورپردازی  این پل، 

بر زیبایی آن لفزوده است. 

ë پل مارپیچ، سنگاپور
این پل، مارینای مرکزی را به مارینای جنوبی متصل می ســازد. 
این پل،  ترکیبی از شیشه و فولاد است. چنان که مشخص است، 
این پل روی  چهار پایه ساخته شده و نورپردازی به خوبی ساختار 

مارپیچی دوگانه ی  داخلی و بیرونی تر را تزئین نموده است. 

ë پل جزیره آیولا، استرالیا
این پل علاوه بر آن که عبور از رودخانة ی مور را در گرانز میســر 
 می سازد، بلکه یک بار هم محسوب می شود و در آن امکان استفاده 
از  حمام آفتاب، کافی شــاپ، تئاتر در فضای باز و شهربازی برای 
کودکان  نیز میســر است. این پل در ســال ۲۰۰۳ توسط »ویتو 
آکونچی« طراحی  شــد. حالا این پل سبب شده این جزیره نزد 

توریست ها بسیار محبوب  گردد. 

گردشگریایران

براســاس آخرین گزارشات بدســت آمده و سخنان رئیس کمیته ملی  ایکوموس ایران، گنبد مسجد شیخ لطف ا...اصفهان پس از 
مرمت اخیر  آسیب دیده که جای تاسف دارد. مشروح گفته های مهدی حجت چنین بود: »گنبد مسجد شیخ لطف ا...  اصفهان را 
تعمیر و به نظر من یک ترک آن را خراب کردند. رنگ این  ترک گنبد مســجد شــیخ لطف ا... اصفهان با بقیه ترک ها نمی خورد 
و  اندازه آن هم غلط است. وقتی لچکی را بالا برده اند نتوانسته اند آن را  جفت کنند و گنبد مسجد شیخ لطف ا... اصفهان خراب 
شده است.« ایسنا  در گزارش پیش رو، ابتدا واکنش مدیر و معاون اداره کل میراث  فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری اصفهان 
و رئیس پایگاه جهانی  نقش جهان را درباره این اظهارات ثبت و ضبط کرده و سپس، نظر دو  تن از استادان مرمت را درباره مرمت 

گنبد مسجد شیخ لطف الله جویا  شد. 
ë تغییر رنگی در گنبد مسجد ایجاد نشده

فریدون اللهیاری، مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری  استان اصفهان ضمن رد اظهارات مهدی حجت گفت: خیر 
چنین چیزی  نیست. در مسجد شیخ لطف ا... برخلاف مسجد امام و ... کاشی جدیدی  سوار نشده که رنگ ها عوض شده باشد و 
تغییر رنگی ایجاد نشده  است. وی ادامه داد: استادان برجسته ای بر روی گنبد این مسجد کار  می کنند و افراد ناشی نیستند که از 
موادی استفاده کنند تا رنگ کاشی  عوض شود. بخشی از آنچه تغییر رنگ برداشت می شود، به خاطر  پاک سازی و بندکشی های 
انجام شده است. کاشی قسمت های دیگر بند  ندارد و به همین خاطر پررنگ به نظر می رسد. اللهیاری تصریح کرد:  دکتر حجت 

شخصیت با ارزشی در سازمان میراث فرهنگی است، اما  به صورت عبوری نمی شود برای گنبد مسجد شیخ لطف الله اصفهان  اظهار 
نظر کرد. اگر ایشان از نزدیک گنبد را می دید و در جریان دقیق  فرآیند کار قرار می گرفت حتما نظر متفاوتی داشت. 

ë کاشی هیچ گنبدی صفوی نیست
ناصر طاهری، معاون اداره کل میراث فرهنگی، صنایع دستی و  گردشگری استان اصفهان اظهار کرد: هر گنبد، یک سطح خارجی 
دارد  که در معرض باد و باران های اسیدی و انقباض و انبساط و عوامل  جوی و ... آسیب می بیند و باید توجه داشت که این لایه 
تزیینی، به هیچ  وجه نقش حفاظت از گنبد را ندارد. وی خاطرنشــان کرد: هیچ گنبدی  امروز با همان کاشــی های صفوی وجود 
ندارد، چون تقریباً هر ٥٠ سال  یکبار مرمت و بازسازی شده است. نقش کاشی های ١٥٠ سال پیش  مسجد امام هم با نقش کاشی 
های فعلی آن فرق دارد و به هرحال به  مرور زمان کاشــی ها نوســازی می شوند. طاهری افزود: با این حال ما  درباره مسجد شیخ 
لطف ا... دقت کردیم و گفتیم که به سمت نوسازی  کاشی ها نروند بلکه آن را مرمت کنند؛ به این شکل که کاشی ها از  روی گنبد 
برداشته و شماره گذاری و در قالب سوار شدند. قسمت های  از بین رفته و شکسته را بازسازی کردیم و اکنون بیشتر کاشی های 
 گنبد همان کاشــی های قبلی هستند و درصد کمی از آن دوباره ساخته  شد. معاون میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری 
استان اصفهان  تصریح کرد: حتی در تعمیرات معمولی نیز پس از پاشیدن دوغاب و  بندکشی نما تغییر می کند و تغییر رنگ ترک 
مرمت شده گنبد کاملًا  طبیعی است. به مرور و با قرار گرفتن در معرض جو، این قسمت نیز  همرنگ دیگر قسمت ها خواهد شد. 
وی با تأکید بر اینکه جای هیچ  نگرانی نسبت به وضعیت گنبد مسجد شیخ لطف الله نیست، گفت: مرمت  این گنبد یکی از بهترین 
مرمت ها بود و حتماً دکتر حجت که نظرشان  قابل احترام است، تحت تأثیر اطلاعات کاملی قرار نگرفته اند. اگر  ایشان از نزدیک 

و در محیط کار گنبد را می دیدند و با استادکار  صحبت می کردند، حتما نظرشان عوض می شد. 

زیبایی مسجد شیخ لطف ا... خدشه دار شد


